
اخیرا یک هیات ایرانی به سرپرستی رئیس سازمان حج 
و زیارت برای انجام مذاکره درباره حج 95 راهی عربستان 
شدند، نشست های متعددی در این خصوص برگزار شد که 
در مواردی به توافق دست پیدا کردند و در مواردی دیگر، هنوز 

نتیجه شفافی حاصل نشده است. براساس صحبت های رئیس 
سازمان حج و زیارت، در خلال مذاکره با مقامات وزارت حج 
عربستان سعودی، در مورد تمامی موضوعات مربوط به ملت 

ایران متنی تهیه و به طرف سعودی ارائه شده است ...

چهارشنبه اول اردیبهشت 1395  12 رجب 1437   20 آوریل 2016   شماره 3982  سال نوزدهم   500 تومان

دبیر کمیسیون مشترک ایران و ترکیه تشریح کرد

دستاوردهای سفر رئیس جمهوری به ترکیه

اعتبارنامه خالقی صادر نشود، استیضاح به جریان می افتد

 اولتیماتوم مطهری 
به وزیرکشور

ولادت امام علی )ع( و روز پدر را تبریک می گوئیم

نماینده وزیر راه و شهرسازی:

فرودگاه قم مجوز ساخت ندارد
مهرداد اولادی درگذشت:

شوک جدید به فوتبال ایران

گزارشی از همه اظهارنظرها پیرامون مذاکره بین مقامات حج ایران و عربستان؛

اختلافات جدی درباره حج 
سعودی ها همچنان کارشکنی می کنند
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روزنامه صبح ایران

رییس مجلس شورای اسلامی در نشست سران مجالس اورآسیا در مسکو با تاکید بر 
اینکه نظام تک قطبی ادعایی آمریکا برای مدیریت جهان شکست خورده است گفت: 
تروریسم ابزار دست واشنگتن است که می خواهد از این شیوه علیه کشورهای دیگر 

بهره بگیرد.
علی لاریجانی در این نشست که دیروز )سه شنبه( در مسکو با پیام های ولادیمیر 
پوتین رییس جمهوری روسیه و بان کی مون دبیرکل سازمان ملل گشایش یافت، اظهار 
کرد: نظام مدیریت واحد جهانی مورد ادعای آمریکا با بحران ها و جنگ هایی که شاهد 

بوده ایم، ناتوانی خود را کاملا آشکار کرد. وی گفت: آمریکا اکنون خود به مساله 
ای برای نظام بین المللی تبدیل شده است و نمی تواند تکیه گاهی 

برای کشورهای دیگر باشد، زیرا سیاست های مبتنی بر 
ماجراجویی دارد. رییس مجلس شورای اسلامی با تاکید 

بر اینکه نظام دو قطبی نیز دیگر کار آیی ندارد، افزو که 
نظام چند قطبی الگوی دیگری است که رقابت نظام دو 

قطبی با آن مشکل آفرین خواهد بود ...

نشست سران مجالس اورآسیا در مسکو

لاریجانی: تروریسم ابزار مداخله واشنگتن است
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تنها 3 ماه از برجام گذشته نه 30 سال
واکنش روحانی به منتقدان برجام:

یک نماینده مجلس نهم گفت: اگر وزیر کشور اعتبارنامه منتخب سوم اصفهان را صادر نکند، استیضاح به جریان می افتد
علی مطهری در جمع خبرنگاران با اشاره به پیگیری استیضاح وزیر کشور به دلیل عدم صدور اعتبارنامه منتخب سوم 
اصفهان در انتخابات مجلس دهم اظهار داشت: همچنان منتظریم ببینیم که وزارت کشور در این رابطه چگونه رفتار می کند. 

اگر وزارت کشور اعتبارنامه را صادر کند، طبیعتا استیضاح وزیر کشور منتفی می شود...

محمد جواد ظریف:

دیدار با »کری« 
لازم بود

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی کشورمان که به 
نیویورک سفر کرده است، گفت: این سفر فرصتی است تا 
از اقدامات ضدایرانی گروه های معاند و ادامه ایران هراسی، 

پیشگیری کنیم.
محمدجواد ظریف که برای شرکت در نشست توسعه 
پایدار و مراسم امضای تعهدات کنوانسیون تغییرات آب و 
هوا به نیویورک سفر کرده است، افزود: این سفر فرصتی 
است تا با حضور در مجامع فکری و مصاحبه ها از اقداماتی 
که گروه های معاند ایران برای فضا سازی و ادامه فضای 
کردند  اجرایی  و  طراحی  برجام  از  قبل  هراسی  ایران 
پیشگیری کنیم. وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به این 
نکته که مدت هاست برای موضوع پیگیری اجرای برجام 
)از روز اجرایی شدن برجام تاکنون( ملاقات حضوری با 
وزیر امور خارجه آمریکا انجام نشده است و فرصتی برای 
این اقدام نداشتیم، تاکید کرد: لازم بود با توجه به ضرورت 
پیگیری اجرای جدی برجام توسط آمریکا، یک دیدار با 

جان کری وزیر امور خارجه آمریکا انجام شود...

در  ریزی کشور  برنامه  و  مدیریت  و  رییس سازمان 
مخالفت با بخش هزینه ای تبصره مربوطه به هدفمندی 
یارانه ها در لایحه بودجه سال 95 کل کشور گفت: از نظر 
دولت افرادی که سه میلیون تومان در ماه درآمد دارند، 

ثروتمند نیستند و حذف این افراد عادلانه نیست.
روز سه شنبه  علنی  در جلسه  نوبخت  باقر  محمد 
مجلس در ادامه بررسی جزییات لایحه بودجه سال 95 
کل کشور مخالفت دولت را با بخش هزینه ای تبصره 14 
که درمورد هدفمندی یارانه ها است، اعلام کرد. وی به 
عنوان نماینده دولت درمورد چگونگی توزیع منابعی که 
بر اساس بند الحاقیه یک این تبصره یعنی از محل حذف 
24 میلیون نفر یارانه بگیر حاصل می شود و توزیع آن بر 
اساس گزارش کمیسیون تلفیق خواهد بود، تاکید کرد: 
این بند و منابع حاصل از آن عادلانه نیست و از نظر دولت 
قابلیت اجرایی ندارد. وی ادامه داد: دولت با همین جامعه 

هدف که سال گذشته تصویب شد ...

محمد باقر نوبخت:

 افراد با درآمد سه 
میلیون تومان در ماه 

ثروتمند   نیستند
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رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام:

میدان دادن به تندروها 
اداره کشور را مشکل می کند

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: اگر به مردم و خواسته های عمومی آنان 
توجه شود، برای آینده انقلاب جای نگرانی نیست.

آیت الله هاشمی رفسنجانی، صبح دیروز در ادامه سلسله جلسات اعضای شورای 
هم اندیشی قرآنی که با حضور محققین و پژوهشگران در مجمع تشخیص مصلحت نظام 
برگزار شد، مسایل مربوط به تدوین قوانین منسجم را از ضرورت های کشور دانست و با ابراز 
نارضایتی از قانون نویسی بعضی از سازمان ها، نهادها و شوراهای عالی و یا پاسخگو نبودن 
به توجیهات قانونی یا شرعی برخی تصمیمات، گفت: باید تعریف جامعی از قانون شود تا 

تفاوت های آن با تصویب نامه ها و بخشنامه مشخص شود.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با اشاره به مباحث مربوط به آغاز بررسی و تدوین 
سیاست های کلی قانونگذاری در این مجمع، گفت: از پژوهشگران و اندیشمندان جامعه هم 
خواسته ایم که اگر نظر، پیشنهاد و انتقادی دارند، از طریق رسانه ها و دبیرخانه بگویند تا موقع 

بحث در جلسات مورد توجه باشد.
هاشمی رفسنجانی، در بخش بعدی سخنان خویش و در پاسخ به سؤال یکی از اعضا 
که »تحلیل شما از اوضاع منطقه چیست؟«، به تفرقه های اخیر بین کشورهای منطقه اشاره 
کرد و گفت: مجموعه اتفاقات، ابهام سیاسی دارد و می بینیم که بسیاری از تحلیلگران، 

شرایط منطقه را »بن بست« تعبیر می کنند.
و  اسلام  دلسوزان  رنجش خاطر همه  باعث  را  اسلامی  اختلافات کشورهای  وی 
آسودگی خاطر رژیم جعلی صهیونیستی دانست و با اشاره به اتفاقات اجلاس سران 
کشورهای اسلامی در ترکیه، گفت: اجلاسی که فلسفه وجودی آن رفع اختلاف میان 
مسلمانان و ایجاد وحدت و همدلی بین آنان بود، متأسفانه در این دوره به ضد خود تبدیل 

شد و به اختلافات دامن زد.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با ابراز تأسف از تروریست شناختن حزب الله، این 
موضع را طرحی کاملًا برنامه ریزی شده برای تقویت پایه های اسرائیل دانست و گفت: با 
تجهیز روزافزون صهیونیست ها به سلاح های پیشرفته، می خواهند ارتباطات شیعیان لبنان 

با ایران را مخدوش کنند تا راحت تر بتوانند طرح های شیطانی خود را اجرا کنند.
هاشمی رفسنجانی با اشاره به اتفاقات مربوط به روابط ایران و عربستان و موانعی که بر 
سر راه حج امسال ایجاد کرده اند، ادامه داد: اختلافات این دو کشور که همکاری آنها می تواند 
اعتبار جهان اسلام را در مجامع بین المللی بالا ببرد، مسلمان را ضعیف کرده که نهایتاً سود 
آن را صهیونیست ها و دشمنان اسلام می برند. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با 
تحلیل مسایل مربوط به برجام، بر انضباط دیپلماتیک سیاست خارجی کشور براساس 
مصالح مردم و منافع ملی برای احقاق حقوق مردم ایران تأکید کرد و با برشمردن بایدها و 
نبایدهای سیاست های خارجی، گفت: میدان دادن به تندروها در هر کشوری اداره آن کشور 

را در هر دو بعد داخل و خارجی مشکل می کند.
وی کنش ها و واکنش های سیاسی بعضی ها با انتخابات هفتم اسفند و تبلیغات و القائات 
قبل و بعد از اعلام نتایج را تجربه ای عبرت آموز دانست و گفت: نباید جلوی رویکرد افکار 
عمومی که انتخابات مظهر تبلور آن است، ایستاد و اگر در مسایل سیاسی، اجتماعی، 
فرهنگی و اقتصادی جامعه به مردم و خواسته های عمومی آنان توجه شود، بنا به گفته امام 

و رهبری، برای آینده انقلاب جای نگرانی نیست.
هاشمی رفسنجانی با بیان این جمله که »مردم ایران وفاداری به نظام و ظرفیت خوبی 
برای پذیرش واقعیت ها دارند«، گفت: می توانیم با تکیه بر این ظرفیت که مهمترین سرمایه 
انقلاب در همه مقاطع مبارزه، پیروزی، تثبیت، مقابله با شورش و تجزیه طلبی ها، دفاع 

مقدس و سازندگی بود، به آینده امیدوار باشیم.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با یادآوری مباحث مربوط قانونگذاری در اوایل 
انقلاب اسلامی، به تشریح روند اقدامات مربوط به قانونگذاری در نظام جمهوری اسلامی 
پرداخت و گفت: اوایل کار در شورای انقلاب که بحث می کردیم، به این نتیجه رسیده بودیم 
که اگر در موضوعی، فقط یک فقیه جامع الشرایط نظر داده باشد، می تواند مورد استناد 
باشد. هاشمی رفسنجانی با یادآوری خاطره ای از یکی از جلسات درس مرحوم آیت الله 
بروجردی درباره استناد به روایات در فتاوا، گفت: آگاهی با شرایط صدور و عمل به زمان و 

مکان در استناد به روایات از ضرورت های اجتهاد، به خصوص فقه سیاسی است.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با تشریح چرایی و چگونگی تأسیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام توسط امام راحل و تداوم رویکرد اعضا و ماهیت جلسات، گفت: 
در فقه، با مبانی روشن قابل اثبات است که مصلحت می تواند در بسیاری از مسایل 

محور باشد.

محسن رضایی:

بدون رفع ابهامات وحدت محقق نمی شود
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام، جامعه را نیازمند گره گشایی های ذهنی در 
زمینه های سیاسی دانست و گفت: بدون رفع ابهامات و تبیین مسائل سیاسی عنصر وحدت 

محقق نمی شود.
محسن رضایی در گردهمایی انجمن هادیان سیاسی دانشگاه جامع امام حسین )ع( به 
شعار سال و قتصاد مقاومتی اشاره کرد و افزود: از مجموع 18 سال گذشته که توسط رهبر 
معظم انقلاب نامگذاری شده است؛ نهمین بار است که شعار سال مفهوم اقتصادی دارد و 

این نشان دهنده اهمیت اقتصاد در نظر معظم له است. 
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان این که نظام از ابتدای انقلاب تاکنون 
سنگرهای سیاسی، دفاعی و امنیتی را فتح کرده است و امروز با سنگر اقتصاد مواجه است، 
اظهار داشت: فتح بزرگی را پیش رو خواهیم داشت که در این صورت اولین نظام انقلابی در 

جهان هستیم که موفق به فتح سنگر اقتصاد می شود.
رضایی اضافه کرد: بندهای 22 و 23 سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی که از سوی 
رهبر معظم انقلاب ابلاغ شده است؛ اشاره به وارد کردن ارزش های جهادی به عرصه اقتصاد 
مقاومتی دارد. بنابراین اجرای اقتصاد مقاومتی با توسل به وعده های خارجی، اتصال به 
آمریکا، رانت و فساد امکان پذیر نیست و حتی عقب ماندگی اقتصادی نیز نمی تواند بهانه ای 
برای توسل به این عناصر ویرانگر باشد. الگوی اقتصادی ما باید یك الگوی کاملًا داخلی و 

مبتنی بر ارزش های جهادی باشد. 
وی گفت: رهبر معظم انقلاب از لفظ اقدام و عمل استفاده کرده اند و این به معنای 
مطالبه جدی از قوای سه گانه است. معظم له فرمودند امروز ما در یك جنگ تمام عیار 
اقتصادی هستیم. بنابراین تنها حفظ کردن تنگه احد کافی نیست. امروز می بایست با تزریق 

روحیه انقلابی و مدیریت جهادی، اقتصاد را از انحصار لیبرال ها و تکنوکرات ها خارج کرد. 
رضایی تاکید کرد: در حال حاضر طبق فرمایشات رهبر معظم انقلاب باید از دولت 
حمایت کنیم تا بتواند اقتصاد مقاومتی را به نحو احسن پیاده سازی کند. بنابراین 
اکنون زمان برخورد و مقابله نیست. هرگامی که دولت بتواند در این زمینه بردارد 

یك امتیاز است. 
دبیرمجمع تشخیص مصلحت نظام درباه دانش بنیان کردن اقتصادمقاومتی نیز 
اظهار داشت: معضل اساسی ما در این زمینه وجود چندین شکاف در فرآیند تولید 
کالاست. ابتدا شکاف بین دانش و فناوری. یعنی علوم و نوآوری های ما به فناوری 
تبدیل نمی شود و متاسفانه با خروج از کشور و تبدیل شدن به محصول نهایی، به 

خودمان فروخته می شود. 
رضایی شکاف دوم را میان فناوری و صنعت و شکاف سوم را میان صنعت و تجاری 
سازی عنوان کرد و گفت: فناوری های موجود در ایران به صنعت تبدیل نمی شود. چنانچه 
این سه شکاف از میان برداشته شود، شاهد دانش بنیان شدن اقتصاد و در پی آن وقوع 

انقلابی عظیم در زمینه اقتصاد هستیم.

اعتبارنامه خالقی صادر نشود، استیضاح به جریان می افتد

 اولتیماتوم مطهری به وزیر کشور
یک نماینده مجلس نهم گفت: اگر وزیر کشور اعتبارنامه منتخب سوم اصفهان را صادر 

نکند، استیضاح به جریان می افتد
به گزارش ایلنا، علی مطهری در جمع خبرنگاران با اشاره به پیگیری استیضاح وزیر 
کشور به دلیل عدم صدور اعتبارنامه منتخب سوم اصفهان در انتخابات مجلس دهم اظهار 
داشت: همچنان منتظریم ببینیم که وزارت کشور در این رابطه چگونه رفتار می کند. اگر 

وزارت کشور اعتبارنامه را صادر کند، طبیعتا استیضاح وزیر کشور منتفی می شود. 
وی ادامه داد: هنوز مشخص نیست وزارت کشور اعتبارنامه فرد برگزیده را صادر کند یا 

خیر. ما با دوستان در وزارت کشور کماکان در ارتباط هستیم.
مطهری خاطرنشان کرد:   با این حال در صورت عدم صدور اعتبارنامه خانم خالقی، 
استیضاح به جریان خواهد افتاد و هم اکنون هم با چند تن از نمایندگان در این خصوص 

صحبت کردم که همگی موافقتشان را برای امضای استیضاح وزیر کشور اعلام کرده اند. 
نماینده مردم تهران در مجلس نهم با تاکید بر اینکه استیضاح وزیر کشور در مجلس 
فعلی انجام خواهد شد، اظهار داشت: بنا داریم این موضوع را در همین مجلس پیگیری 
کنیم و بنابر قانون در صورتی که استیضاح را به هیات رئیسه تحویل دهیم، باید ظرف 1۰ 
روز در دستور کار مجلس قرار بگیرد. طبیعتا تلاش می کنیم این کار را در مجلس نهم به 

انجام برسانیم، اما اگر به نتیجه نرسیدم قطعا در مجلس دهم پیگیر آن خواهیم بود. 
او گفت: در حال حاضر ابتدا باید مطمئن شویم که وزارت کشور اعتبارنامه منتخب سوم 
اصفهان را صادر نمی کند. عضو کمیسیون فرهنگی مجلس نهم در تشریح عملکرد وزارت 
کشور و شورای نگهبان در این رابطه اعلام کرد: ممکن است وزارت کشور بگوید که باتوجه 
به اینکه هیات نظارت اعتبارنامه را امضا نکرده، نمی تواند این اعتبارنامه را صادر کند اما به 
نظر من اگر هیئت نظارت بر خلاف قانون از امضای اعتبارنامه سر باز بزند، وزیر حق اعتراض 

دارد و می تواند بگوید که اعتبارنامه را به مجلس می فرستم تا نمایندگان تصمیم بگیرند. 
مطهری در پایان اعلام کرد: این اقدام شورای نگهبان حتما باید هزینه داشته باشد. نظرم 
را به وزارت کشور اعلام کرده ام و آن ها با بنده هم نظر هستند و می گویند که کماکان در 
تلاش برای حل این مشکل با شورای نگهبان هستند و شورای نگهبان باید بداند که این 

کار ها پرهزینه است و تکرار آن آسان نخواهد بود.

مسعود پزشکیان:

نابرابری در توزیع منابع واعتبارات
 قابل قبول نیست

 نماینده مردم تبریز درمجلس شورای اسلامی گفت: وجوداین همه نابرابری وبی عدالتی 
درتوزیع منابع و اعتبارات درکشور قابل قبول نیست.

به گزارش ایرنا، مسعود پزشکیان شامگاه دوشنبه در جمع شماری از اصلاح طلبان 
شهرستان خدابنده به فرازهایی از وصیت نامه حضرت امام علی )ع( به فرزندش امام حسن 
مجتبی )ع( اشاره کرد و افزود: مراد از تقوا همان عمل بدون خطاست و اگر در کشور بر 
اساس تقوا عمل می شد تا به حال مملکت ساخته شده بود و این همه نابرابری و بی عدالتی 

دامن گیر جامعه نمی شد. 
وی ادامه داد: خطا و نقص در تدوین قوانین در مجلس شورای اسلامی نباید جایی 
داشته باشد چرا که وجود خطا در چنین سطوحی موجب ایجاد بی ثباتی، بی اطمینانی 
و واهمه در جامعه می شود. پزشکیان با بیان اینکه اگر منابع و اعتبارات بر اساس حق و 
عدالت در جامعه توزیع نشود، جامعه دیگر سرپا نمی ماند، تاکید کرد: تمام دعوای ما در 
مجلس سر این است که توزیع منابع و امکانات برای هر منطقه و قشر و صنفی بر اساس 

حق و عدالت صورت گیرد.
وی به فقدان نظام هماهنگ پرداخت حقوق در کشور اشاره کرد و افزود: برازنده نیست 
در یک کشور اسلامی با صنف معلمان که برای احقاق حقوق خود در برابر مجلس تجمع 

می کنند برخورد قهری انجام شود. 
پزشکیان اضافه کرد: اگر با تصویب و اجرای برخی قوانین در کشور، جماعت و قشر و 
خاصی گرفتار مشکلاتی شده اند دیگر حق نداریم در برابر احقاق حق آنان، برخورد قهری 
هم انجام دهیم، بلکه باید با گفتگو و همدلی در رفع نارسایی ها و نابرابری ها تلاش کنیم. 
وی با بیان اینکه برای بهبود اوضاع کشور و تحقق توسعه همه جانبه نیازمند اصلاح و 
تغییر رویه و رفتار هستیم، تاکید کرد: در شرایط کنونی همه باید در جهت تحقق اصلاح 

امور در مسیر حضرت امام خمینی )ره( و رهبر معظم انقلاب تلاش کنیم.

یک نماینده اصلاح طلب:

ترکیب مجلس آینده بستگی به 
مرحله دوم انتخابات دارد

یک نماینده اصلاح طلب مجلس گفت: ترکیب مجلس آینده اگر به نفع اصلاح طلبان و 
اعتدالیون رقم بخورد بیشتر اعضای هیات رئیسه هم از این ترکیب خواهند بود.

محمدرضا تابش در گفت وگو با ایسنا، با بیان این که ترکیب مجلس آینده بستگی به 
مرحله دوم انتخابات دارد گفت: در هر صورت ترکیب اعتدالی - اصلاح طلبی محتمل تر 
است زیرا ما در لیست خود چهره هایی چون آقایان جلالی و نعمتی و لاریجانی را داشتیم 

که این افراد اصولگرای معتدل هستند. 
وی تصریح کرد:  بنابراین در ترکیب مجلس آینده بسیاری از تندروها حضور نخواهند 
داشت و جایگاهی هم ندارند و تعداد آنها بسیار قلیل است و از سوی دیگر عده اعتدالیون و 
اصلاح طلبان بیشتر است. این نماینده اصلاح طلب مجلس با تاکید بر این که ترکیب هیات 
رئیسه مجلس دهم هم بستگی به ترکیب مجلس دارد گفت: اگر نصف بعلاوه یک ترکیب 
به نفع اعتدالیون و اصلاح طلبان رقم بخورد مسلم است که بیشتر اعضای هیات رئیسه از 

این ترکیب خواهند بود، اما اگر کمتر شود ممکن است از اصولگرایان معتدل هم باشند. 
نماینده مردم اردکان در مجلس با بیان این که تمام راهبردهای استراتژیک ما معطوف 
به رای آوری کاندیداها در دور دوم انتخابات است گفت: در راهبردهایی که تعریف شده 
همه تصمیمات در یک محیط دموکراتیک انجام خواهد شد. ضمن این که فضایی با تعامل، 

هماهنگی و وفاق میان فراکسیون ها باید ایجاد شود. 
تابش در پایان افزود: راهبرد دیگری که دنبال می کنیم نفی تمامیت خواهی است، زیرا 
ما به تناسب فراکسیون ها و گروههای دیگری که در مجلس وجود دارند در مدیریت های 

مختلف برای آنها احترام و حق قائل می شویم.

جعفر شجونی:

 طرح امنیت اخلاقی به روش 
عاقلانه و دینی انجام شود

یک عضو جامعه روحانیت مبارز گفت:  طرح امنیت اخلاقی باید به روش عاقلانه و دینی 
انجام شود و لازم است مجریان این طرح راه صحیحی برای اجرا داشته باشند.

حجت الاسلام و المسلمین جعفر شجونی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به اجرای طرح 
امنیت اخلاقی توسط نیروی انتظامی در بزرگراه ها اظهار کرد: نمی دانم نحوه عملکرد 
مجریان این طرح چگونه است اما در مجموع درست نیست در نظامی که با خون شهدا 
آبیاری شده و رهبرانش نیز بارها درباره حاکمیت اصول اسلام در آن سخن گفته اند، شاهد 

بی حجابی باشیم. 
شجونی با تاکید بر اینکه مجریان این طرح باید با روش عاقلانه و دینی به اجرایش 
بپردازند گفت:  لازم است که مجریان طرح امنیت اخلاقی راه صحیحی را برای اجرایش 
انتخاب کنند و موارد منکر را به درستی تشخیص دهند و در این زمینه از نظرات کارشناسان 

دینی هم استفاده کرده تا عملکرد مناسبی داشته باشند. 
عضو جامعه روحانیت مبارز در واکنش به انتقاداتی که نسبت به اجرای این طرح انجام 
می شود، اظهار کرد: بعضی ها از انجام چنین طرح هایی ناراضی هستند چرا که به آرزوهای 
خود نرسیده اند و همین که فردی می خواهد امر به معروف کند می گویند به شما چه 
ربطی دارد؟! در حالی که هیچ مملکتی با اباحه گری و لاابالی گری و دهن کجی به اسلام، 

آباد نشده است. 
وی ادامه داد: آیا درست است بعد از 37 سال که از پیروزی انقلاب می گذرد، در 
عروسی های ما مشروب استفاده شود؟ چنین بی حیایی هایی هم ضرر مادی دارد و هم 
معنوی. شجونی در پایان با بیان اینکه منشاء مقابله با دین در ایران به زمان رضاخان باز 
می گردد گفت:  امثال آتاتورک در ترکیه و رضاخان در ایران باعث تقویت مقابله با دین در 
این دو کشور شده اند و امروز نیز برخی خانم ها در کشور به اسلام دهن کجی می کنند و 
حجاب خود را رعایت نمی کنند که اجرای درست طرح امنیت اخلاقی می تواند به بهترشدن 

فضای عمومی جامعه کمک کند.

خرازی در دیدار وزیرخارجه پیشین فرانسه:

اگر ایران نبود، دمشق و بغداد 
سقوط کرده بودند

وزیر امور خارجه پیشین فرانسه با رئیس شورای راهبردی روابط خارجی کشورمان 
دیدار و گفت وگو کرد.

به گزارش ایسنا، اوبر ودرین و کمال خرازی در این دیدار از توسعه روابط دو کشور 
استقبال و اظهار کردند که ظرفیت های دو کشور برای همکاری های بیشتر نیز وجود دارد. 
خرازی در پاسخ به ودرین درباره مسائل سوریه اظهار کرد: جمهوری اسلامی ایران با دعوت 
دولت سوریه در این کشور حضور یافته و اگر مقاومت و همکاری و مشاوره نیروهای ایرانی 
در سوریه و عراق نبود تا کنون دمشق و بغداد توسط گروه تروریستی داعش سقوط کرده 
بودند. وی در ادامه، آینده سوریه را مربوط به مردم آن کشور دانست و ضمن استقبال از 
گفت وگوهای ژنو اعلام کرد که تشکیل دولت وحدت ملی می تواند به آرامش در سوریه 
کمک کند و انتخاب رئیس جمهور نیز باید با اراده مردم و شرکت آنها در انتخابات و بدون 

دخالت خارجی صورت پذیرد.

رییس سازمان و مدیریت و برنامه ریزی 
کشور در مخالفت با بخش هزینه ای تبصره 
مربوطه به هدفمندی یارانه ها در لایحه 
بودجه سال 95 کل کشور گفت: از نظر 
دولت افرادی که سه میلیون تومان در ماه 
درآمد دارند، ثروتمند نیستند و حذف این 

افراد عادلانه نیست.
به گزارش ایرنا، محمد باقر نوبخت در 
جلسه علنی روز سه شنبه مجلس در ادامه 
بررسی جزییات لایحه بودجه سال 95 کل 
کشور مخالفت دولت را با بخش هزینه ای 
تبصره 14 که درمورد هدفمندی یارانه ها 

است، اعلام کرد. وی به عنوان نماینده دولت 
درمورد چگونگی توزیع منابعی که بر اساس 
بند الحاقیه یک این تبصره یعنی از محل 
حذف 24 میلیون نفر یارانه بگیر حاصل می 
شود و توزیع آن بر اساس گزارش کمیسیون 
تلفیق خواهد بود، تاکید کرد: این بند و منابع 
حاصل از آن عادلانه نیست و از نظر دولت 
قابلیت اجرایی ندارد. وی ادامه داد: دولت با 
همین جامعه هدف که سال گذشته تصویب 
شد، اقدام کرد و چهار و نیم میلیون نفر از 
یارانه بگیران حذف شدند اما بعد از بررسی 
پرونده برخی افراد دیدیم که به آنها ظلم 

شده و یارانه این افراد را بی جهت حذف 
کرده ایم پس مجبور شدیم 1.5 میلیون نفر 

را برگردانیم.
وی خاطرنشان کرد: مجلس در بودجه 
95 تصویب کرده که دولت یارانه 24 میلیون 

نفر را حذف کند.
سخنگوی دولت یادآور شد: این حذف 
غیرمنصفانه است و در موادی دیگر آمده 
تبصره  این  مشمول  که  افرادی  اگر  که 
و  دخل  حکم  در  بگیرند  یارانه  هستند، 
مجرم  و  بوده  عمومی  اموال  در  تصرف 
محسوب می شود که این یعنی اگر دولت 

به آن یارانه را پرداخت کند مجرم بوده و 
باید در دادگاه ها به افرادی که از دولت 

شاکی هستند پاسخ دهد. 
 24 حذف  گفت:  همچنین  نوبخت 
میلیون نفر یعنی مجلسی که حامی افراد 
کم درآمد است بیشتر افراد بی بضاعت را 
حذف می کند. وی افزود: این اقدام برای 
مجلسی که این همه به دولت کمک کرد، 
نمی تواند خوب باشد و جای شگفتی دارد. 
بخش  به  که  خواست  نمایندگان  از  وی 
هزینه ای تبصره 14 ارجاعی از کمیسیون 

تلفیق رای ندهند.

رئیس جمهوری با دفاع از دستاوردها و 
»گشایشهای برجام« در طول سه ماه اخیر 
و انتقاد شدید از »هجمه های غیراخلاقی« 
برخی رسانه ها گفت: برخی سئوال می 
کنند و می گویند که برجام برای ما چه 
برجام یك  این در حالی است که  کرده، 
افتخار سیاسی و حقوقی برای تاریخ ملت 

ایران ثبت کرده است.
الاسلام  حجت  ایرنا،  گزارش  به 
والمسلمین حسن روحانی دیروز سه شنبه 
در جمع پرشور مردم سمنان در ورزشگاه 
تختی این شهر افزود: دولت یازدهم زمانی 
کار خود را آغاز کرد که اسلام هراسی و 
ایران هراسی وهمچنین تحریم ها درنطقه 
اوج بود. وی ادامه داد: کار خود را در حالی 
آغاز کردیم که تورم، رکود، بیکاری و عدم 

آرامش در بازار، زندگی مردم و آینده کشور و اقتصاد را در 
ذهن مردم با تردیدهای فراوان مواجه کرده بود.

وی بیان داشت: ملت بزرگ ایران یك تصمیم تاریخی 
گرفت، تصمیم گرفت تا اسلام هراسی و ایران هراسی قدرت 
های بزرگ جهانی و صهیونیسم بین الملل را با شکست 
بود،  این مردم  بر سر  تا همه فشارهایی که  مواجه کند 
فشارتحریم و مشکلات منطقه ای و بین المللی یکی بعد از 
دیگری را حل و فصل کند. روحانی افزود: باید از ملت بزرگ 
ایران تقدیر و تشکر کنم که در طول مدت 31 ماه گذشته 
همواره در کنار دولت و نظام و پاسخگوی ندای رهبری فرزانه 
انقلاب بوده اند و امروز ما در پیمودن فراز بلندی که پیش 
رو داشتیم و ارتفاع بلندی که باید بپیماییم، تقریبا به قله آن 

نزدیك شده ایم. 
رییس جمهوری تصریح کرد: ملت بزرگ و سرافراز ما 
توانست با قدرت خود تمام قطعنامه های تحریمی فصل 
هفت علیه ایران را از بین ببرد و همه قطعنامه هایی که 
علیه این کشور بود امروز لغو شده است. وی ادامه داد: چه 
کسی گمان می کرد که شش قطعنامه شورای امنیت و 12 
قطعنامه شورای حکام یکی پس از دیگری لغو شود و به زباله 

دان تاریخ برای همیشه انداخته شود.
روحانی اظهار داشت: مگر مردم ما یادشان رفته است که 
برای فروش نفت ایران که به عنوان یك قدرت اقتصادی در 
صحنه اقتصادی و بین المللی حضور داشت به نصف تقلیل 
دادند. مگر مردم ما شاهد و ناظر آن نبودند که کشتیرانی به 
سمت بنادر ایران تحریم شد و همه کالاها باید به بندر کشور 
دیگر برود و تخلیه شود و از آنجا با لنج ها و کشتی های 
کوچك به بنادر ایران حمل شود و هیچ پول بانکی به کشور 
دیگر نمی شد منتقل کرد؟! رییس جمهوری خاطرنشان کرد: 
با کمال تاسف، به قرن نوزدهم رفته بودیم و همه چیز از 
طریق صرافی ها حل و فصل می شد، تمام کانال های بانکی 
و بیمه ای به روی ایران بسته شده بود. وی به همین دلیل از 
رسانه ها خواست در تحلیل دستاوردهای برجام و مذاکرات 

هسته ای، اخلاق را مد نظر قرار دهند.
 ملت، آشوب وهرج ومرج رسانه ای را نمی پسندد

رئیس جمهوری گفت: انتقاد به دولت اشکالی ندارد و نقد 
دولت گاهی لازم است اما ملت ما آشوب و هرج و مرج رسانه 
ای را نمی پسندند و هجمه های غیر اخلاقی رسانه ها در 

شان ملت بزرگ ایران نیست. 
روحانی بیان داشت: اگر حمایت شما مردم دلاور ایران 
نبود نمی توانستیم این موفقیت ها را در برابر قدرت های 
بزرگ به دست آوریم، برای من جای تعجب است برخی می 
خواهند القا کنند که ملت ایران پیروز نیست و آمریکا پیروز 
است! وی افزود: برای من جای تعجب است که برخی می 
گویند دیپلمات های ایرانی پیروز نیستند و صهیونیست ها 
پیروزند باید پرسید تعصب ملی و غیرت دینی کجا رفت؟ 

واقعیت ها برای مردم روشن شد و چرا برخی در برابر عظمت 
ملت ایران که یك موفقیت بزرگ تاریخی به دست آورده 
است، سرفرود نمی آورند، آمریکا و صهیونیست ها عظمت 
دارند یا ایران عزیز ما؟ رییس جمهوری اظهار داشت: به 
حول و قوه الهی، زنجیرهای تحریم را گسسته ایم، امروز 
روابط بانکی بین بانك های ایران و بانك های جهان یکی پس 
ازدیگری گشوده می شود و به هر کشوری که می رویم 
نخستین قرارداد ما ارتباط بانکی بانك مرکزی ما با آن کشور و 
بانك های دیگر است. وی ادامه داد: ما در پاکستان و ترکیه این 
قراردادها را امضا کردیم و هر مقام خارجی به تهران می آید 
نخستین قرارداد ما قرارداد بانکی است اما یادمان باشد وقتی 

ویرانه رخ می دهد بازسازی زمان می برد. 
وی افزود: امروز موانع از پیش پای ما برداشته شده است، 
مسیر پیش پای تاجران، کارآفرینان و صادرکنندگان ما باز 
شده است، اما در عین حال وقتی موانع برداشته شد برای 
اینکه سرمایه گذاران خارجی به ایران بیایند و سرمایه گذاری 
کنند نیاز به زمان دارد. رئیس دولت یازدهم اضافه کرد: فقط 
سه ماه از برجام گذشته است اما برخی تصور می کنند 3۰ 
سال از برجام گذشته است اما باید دید در مدت سه ماه 

گذشته چه گشایش های فراوانی ایجاد شده است. 
وی بیان داشت: امروز گردشگران روز به روز برای بازدید 
از ایران زیبا به کشور ما می آیند و هر روز تعدادی از شرکت 
ها و بخش خصوصی خارجی وارد ایران می شوند و قراردادها 
امضا می شود، مگر شرکت های بزرگ دنیا بیکار هستند که 
دو هفته به ایران بیایند و مذاکره کنند، این ها شرکت های 
بزرگ جهانی هستند و ساعت و دقیقه آنها قیمت دارد چرا 
نمی خواهیم واقعیت را بپذیریم؟ وی افزود: صادرات نفت 
ما قبل از اجرای برجام یك میلیون بشکه در روز بود، امروز 
صادرات ما بیش از دو میلیون بشکه است، ما جایگاه خود 
را در بازار نفت که به ناروا و ظالمانه گرفته بودند، بازستاندیم. 
روحانی گفت: امروز در زمینه هسته ای که دیروز می 
گفتند برای ایران منطقه ممنوعه است، کیك زرد خریداری 
می کنیم، اورانیوم غنی شده و آب سنگین در بازار دنیا به 
فروش می رسانیم و این همان موادی است که یك سال و 
دو سال پیش به عنوان مناطق ممنوعه برای ایران بود. وی 
ادامه داد: امروز مسیر و راه برای حرکت ما باز شده است، 
برخی ازاقلام حساس صنعت نفت و پتروشیمی که تا شش 
ماه پیش با قیمت گزاف می خریدیم امروز برخی از آنها را 
به نصف، یك سوم قیمت و حتی یك دهم قیمت در بازار 
خریداری می کنیم تا دیروز یك کشور در برخی از کالاها 
فروشنده بود و نمی توانستیم با آنها چانه بزنیم اما امروز 
ده ها کشور فروشنده هستند و می توانیم در بازار جهانی 
بهترین کالا را با مناسب ترین قیمت خریداری کنیم. رئیس 
جمهوری گفت: ما به تلاش این ملت افتخار می کنیم و 
برجام ثمره تلاش ملت بزرگ ایران و ثمره هدایت های رهبر 

معظم انقلاب است.

 مردم مثل هفتم اسفند پای 
صندوقهای رای بروند

روحانی گفت: امروز در مقطعی هستیم 
که بعد از برداشته شدن تحریم ها از این 
فضا باید استفاده کنیم، رقابت، حزب و 
انتخابات اشکالی ندارد،  جناح در دوران 
دوران انتخابات دوران رقابت است و امروز 
که انتخابات در بخش بزرگی از کشور تمام 
شده و در بخش دیگر باقی مانده است 
و اوایل اردیبهشت انجام می شود مردم 
همانند هفت اسفند پای صندوق خواهند 

رفت.
 باید رقابت ها را کنار بگذاریم

وی ادامه داد: دیگر باید رقابت ها را کنار 
بگذاریم، برجام اگر نقدی داشت مربوط به 
زمانی بود که هنوز تصویب و اجرا نشده 
بود، برجامی که رهبر معظم انقلاب، مجلس و شورای عالی 
امنیت ملی و همه تایید کردند امروز زمان اجرای آن است، 
امروز زمان اجراست، امروز دیگر زمان برخی از نقدها و بیان 
ها نیست. وی تاکید کرد: امروز باید از این فرصت و فضا 
استفاده کنیم و همه ما باید برادرانه و منسجم در کنار هم 
برای ساختن ایرانی آباد تلاش کنیم و اطمینان داشته باشید 
دولت منتخب شما به حول و قوه الهی با هدایت های رهبری 
وکمك شما مردم در تمام میدان ها چیزی را کم نخواهد 
گذاشت. روحانی ادامه داد: در اجلاس سازمان کنفرانس 
اسلامی که با حضور 56 کشور عضو این سازمان برگزار شد، 
یکی دو کشور دنبال این بودند که صحنه کنفرانس اسلامی 
را به گونه ای کنند که بگویند ایران دشمن آرامش منطقه 
است و در امور داخلی دیگر کشورها مداخله می کند اما 
در سرتاسر این کنفرانس همه نطق ها و سخنرانی ها ما 
کاری که خود می خواستیم انجام دهیم را انجام دادیم، می 
خواستیم بگوییم دشمن دنیای اسلام، تروریسم و صهیونیسم 
است و در این هدف بلند موفق بودیم. رئیس شورای عالی 
امنیت ملی گفت: سراسر این کنفرانس در مذاکره و نطق 
سران کنفرانس فضایی بود که از ایران تجلیل شد ولو اینکه 
یکی دو کشورهمواره دنبال این بودند که زهر خود را بریزند 
اما عظمت این ملت و کشور جایگاه خود را در دنیای اسلام 
و سراسر جهان خواهد داشت و روز به روز بیشترخواهد شد. 

 امروزهمه ما باید به دنبال اخلاق و اقتصاد باشیم
روحانی گفت: امروز زمانی است که همه ما باید در فضای 
بعد از برجام به دنبال اخلاق و اقتصاد باشیم این در حالی 
است که در گفت و گوی تلفنی ایام عید با مراجع تقلید، یکی 
از مراجع بزرگ قم عنوان کرد که امسال کاری کنید سال 
برجام اخلاقی باشد، به تعبیر او برجام دو باید برجام اخلاقی 
باشد و ما باید در سال جاری اخلاق، ادب، راستگویی، خدمت 

به مردم و عظمت کشور را همواره مد نظر داشته باشیم.
منویات رهبری در اقتصاد مقاومتی را

عملیاتی می کنیم
روحانی اظهار داشت: امسال سال اقتصاد، اقتصاد مقاومتی 
و اقدام و عمل است، روز دوشنبه دولت و معاون اول رئیس 
جمهوری برنامه های سال 95 را برای اقتصاد مقاومتی ابلاغ 
کرد، حدود یکسال روی این برنامه کار و مطالعه شده است 
این در حالی است که برنامه را نمی توان یك روزه ابلاغ کرد، 
این برنامه ها تدوین شده و همه اسناد پشتیبان دارد. وی 
تصریح کرد: ان شاء الله امسال همه در کنار هم دست به 
دست هم دستور رهبر معظم انقلاب مبنی بر مقاومتی را اجرا 
وعملیاتی می کنیم، اقتصاد مقاومتی به معنای این است که 
بتوانیم صادرات غیرنفتی خود را نسبت به واردات غیرنفتی 
افزایش دهیم و بعد از 63 سال، سال 94 نخستین سالی 
بود که دولت توانست در صادرات غیرنفتی بر واردات پیشی 

بگیرد، این افتخار بزرگ برای ملت ایران بود.

واکنش روحانی به منتقدان برجام:

تنها 3 ماه از برجام گذشته نه 30 سال 

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی کشورمان که به 
نیویورک سفر کرده است، گفت: این سفر فرصتی است تا 
از اقدامات ضدایرانی گروه های معاند و ادامه ایران هراسی، 

پیشگیری کنیم.
به گزارش ایسنا، محمدجواد ظریف که برای شرکت در 
نشست توسعه پایدار و مراسم امضای تعهدات کنوانسیون 
تغییرات آب و هوا به نیویورک سفر کرده است، افزود: این 
سفر فرصتی است تا با حضور در مجامع فکری و مصاحبه 
ها از اقداماتی که گروه های معاند ایران برای فضا سازی و 
ادامه فضای ایران هراسی قبل از برجام طراحی و اجرایی 
کردند پیشگیری کنیم. وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره 
به این نکته که مدت هاست برای موضوع پیگیری اجرای 
برجام )از روز اجرایی شدن برجام تاکنون( ملاقات حضوری 
با وزیر امور خارجه آمریکا انجام نشده است و فرصتی برای 
این اقدام نداشتیم، تاکید کرد: لازم بود با توجه به ضرورت 
پیگیری اجرای جدی برجام توسط آمریکا، یک دیدار 
با جان کری وزیر امور خارجه آمریکا انجام شود. رئیس 
دستگاه دیپلماسی کشورمان تصریح کرد: هماهنگ شده 
است تا آقای جان کری برای این ملاقات به نیویورک بیاید 
و این ملاقات انجام خواهد شد. ظریف برنامه های خود در 
نیویورک را فشرده و ترکیبی همراه با حضور در اجلاس ملل 
متحد و ملاقات های دو جانبه با مقامات برخی کشورها و 
حضور در محافل علمی و رسانه ای آمریکا و همین طور 
پیگیری بحث برجام دانست. ظریف همچنین در پاسخ به 

این پرسش که محور اصلی گفت وگو با کری چیست و آیا 
همان نقل قول شما در اشپیگل است که گفتید ما تنها 
از آمریکا یک چیز می خواهیم و آن اینکه مانع مراودات 
ما با اروپا نشود، گفت: ما دنبال این نبوده ایم که با آمریکا 
ارتباط اقتصادی داشته باشیم ضمن اینکه ما منعی هم 
برای ارتباط سالم اقتصادی با آمریکا نداریم ولی آمریکایی 
ها مشکلاتی در مصوبات کنگره شان دارند. ظریف تصریح 
کرد: برجام به دنبال تغییر آن مصوبات نبود بلکه برجام 
به دنبال مداخله نکردن آمریکا در ارتباطات ایران با سایر 

کشورها بود. وزیر امور خارجه کشورمان در تشریح راههای 
پیگیری برجام گفت: یا بنده در نیویورک پیگیر شدم یا 
همکارم آقای دکتر سیف در واشنگتن مذاکرات داشتند 
و هم پیگیری هایی که از طریق ای میل و سایر ارتباطات 
و همچنین کمیسیون مشترک در وین و روز جمعه همه 
اینها با هدف جلوگیری از مداخله آمریکا بود. وی درباره 
هدف خود از این پیگیری ها افزود: باید جلوگیری کنیم از 
مقرراتی که قبلا آمریکایی ها داشتند که بخواهند مانع از 
این شوند که سایر موسسات پولی و مالی در اروپا و آسیا 
با جمهوری اسلامی ارتباطات بانکی و مالی داشته باشند. 
ظریف گفت: این تلاش ها و اقدامات برای این است که 
در طول سال های گذشته آمریکایی ها یک مجموعه ای 
مقررات و موانع ایجاد کردند که به علت برجام از نظر قانونی 
رفع شده حالا لازم است همه موسساتی که از این مقررات 
در گذشته خسارت دیده اند اطمینان حاصل کنند که در 
آینده خسارت نخواهند دید. ظریف گفت: یک قسمت این 
کار قانونی است که از نظر ما انجام شده و یک قسمت دیگر 
کار اطمینان بخشی به موسسات مختلف است که با ایران 

ارتباط دارند که این یک مقدار بیشتری طول می کشد.
وی در پایان خاطرنشان کرد: ایران تعهدات خود را در 
اجلاس آب و هوا اعلام و هیات دولت نیز تصویب کرده و 
اجازه امضا داده است و در جلسه اهداف 2۰3۰ هم بحث 
های مربوط به برنامه های کشورها و توقعات آنها از جامعه 

بین المللی مطرح می شود.

محمد جواد ظریف:

دیدار با کری لازم بود

محمد باقر نوبخت:

 افراد با درآمد سه میلیون تومان در ماه ثروتمند نیستند

در  اسلامی  شورای  مجلس  رییس 
نشست سران مجالس اورآسیا در مسکو با 
تاکید بر اینکه نظام تک قطبی ادعایی آمریکا 
برای مدیریت جهان شکست خورده است 
گفت: تروریسم ابزار دست واشنگتن است 
که می خواهد از این شیوه علیه کشورهای 

دیگر بهره بگیرد.
به گزارش ایرنا، علی لاریجانی در این 
نشست که دیروز )سه شنبه( در مسکو با 
پیام های ولادیمیر پوتین رییس جمهوری 
روسیه و بان کی مون دبیرکل سازمان ملل 
گشایش یافت، اظهار کرد: نظام مدیریت 
واحد جهانی مورد ادعای آمریکا با بحران ها 
و جنگ هایی که شاهد بوده ایم، ناتوانی خود 
را کاملا آشکار کرد. وی گفت: آمریکا اکنون 
خود به مساله ای برای نظام بین المللی 

تبدیل شده است و نمی تواند تکیه گاهی 
برای کشورهای دیگر باشد، زیرا سیاست 
رییس  دارد.  ماجراجویی  بر  مبتنی  های 
مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه 
نظام دو قطبی نیز دیگر کار آیی ندارد، افزو 
که نظام چند قطبی الگوی دیگری است که 
رقابت نظام دو قطبی با آن مشکل آفرین 
خواهد بود، ولی مدل اتحادیه اروپا می تواند 
نظریه حل مشکلات باشد و اکنون ضرورت 
دارد از رقابت ها عبور کرده و به همکاری 

برسیم. 
وی ادامه داد: کشورهای جهان دیگر نمی 
خواهند زیر چتر یک کشور دیگر قرار گیرند 
و بیشتر در صددند در روندهای همگرایی 
مشارکت کنند و از ظرفیت ها و توان موجود 
در منطقه از جمله انرژی و فناوری های 

پیشرفته برای توسعه و ارتقای همکاری ها 
بهره گیرند. رییس مجلس شورای اسلامی 
همچنین با رد استفاده از تحریم در نظام 
بین المللی گفت: تحریم ها ابزار آمریکا برای 
استفاده علیه کشورهای دیگر است که شاهد 
کاربرد آن در برابر ایران بودیم. وواشنگتن 
در این زمینه اشتباه بزرگی را مرتکب شد. 
ادعا می کردند که برنامه هسته ای صلح 
آمیز جمهوری اسلامی نگران کننده است 
ولی اکنون ما در حال غنی سازی اورانیوم 

هستیم.
وی در ادامه با اشاره به تحریم های ضد 
روسی آمریکا تاکید کرد که باید با توسعه 
همکاری های اقتصادی با تحریم ها مقابله 
اینکه  بیان  با  همچنین  لاریجانی  کنیم. 
نگران  عامل  به یک  تروریسم در منطقه 

کننده تبدیل شده است، گفت: در سوریه، 
لیبی و یمن شاهد حمله های تروریستی 
بوده ایم که این تهدیدها ادامه دارد و ایجاد 
کنندگان آن را می شناسیم. این پدیده ابزار 
دست آمریکایی ها است که می خواهند 
از این شیوه علیه کشورهای دیگر استفاده 
دیگر  اکنون  تروریسم  افزود:  وی  کنند. 
کشورهای  و  نیست  کشور  یک  مختص 
مختلف باید برای مقابله موثر و کارآمد با 
این پدیده همکاری های گسترده ای انجام 

دهند.
رییس مجلس شورای اسلامی همچنین 
بر ضرورت نظام مند شدن نشست سران 
مجالس اورآسیا، برخورداری از یک دبیرخانه 
کارآمد و اساسنامه مدون برای ایجاد ساختار 

موثر تاکید کرد.

نشست سران مجالس اورآسیا در مسکو

لاریجانی: تروریسم ابزار مداخله واشنگتن است

آگهی تحدید حدود اختصاص
چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک 42 فرعی از 11238 اصلی 
واقع در بخش یک ثبت قم اراضی کلهری، کوچه 47، پلاک 35 که بنام آقای سجاد 
پناهی فرزند رمضان میباشد، در جریان ثبت است که بعلت تبصره واحده ماده 13 
قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهایی فاقد سند رسمی بعمل نیامده از طرفی 
مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود، لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده طی 
وارده 1/82۰ – 95/1/1۰ تحدید حدود پلاک مذکور در روز یکشنبه مورخ 95/3/23 
ساعت 8/5 الی 12 صبح در محل وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و 
خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانون آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر 
در محل مذکور حضور بهم رسانند. مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت 
یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده 2۰ قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی 
خواهد شد ضمنا تبصره ماده مصوب 73/2/25 معترض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز 

به این اداره ارائه نماید. 
تاریخ انتشار: 95/2/1 
جعفر کاظمی – رئیس ثبت ساناد و املاک منطقه یک قم
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3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,562,000یک مثقال طلا

1,053,100یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,290,000سکه بهار آزاد ی

10,305,000سکه امامی

5,440,000نیم سکه

2,880,000ربع  سکه

1,930,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,000,000سایپا 111

SE 132 19,800,000سایپا

SE 141 19,680,000سایپا

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

قائم مقام وزیر کار: 

اعتراض  به حذف یارانه  به صفر نزدیک شد 

قائم مقام وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از کاهش ثبت اعتراض ها نسبت به حذف یارانه ها 
خبر داد و گفت: بر اساس آخرین آمارها میزان اعتراض ها به شدت کاهش یافته و تعداد 

اعتراض کنندگان به نزدیک صفر رسیده است. 
ابوالحسن فیروزآبادی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: خوشبختانه توانستیم نظام اجرایی 
مناسبی را برای رسیدگی به کسانی که معترض هستند با استفاده از افراد تحت پوشش 
سازمان بهزیستی پیاده  سازی کنیم و امروز می توان گفت که تقریبا به روز شده ایم و به همه 

اعتراض ها رسیدگی می کنیم. 
فیروزآبادی در پاسخ به این پرسش که با توجه به حذف سه میلیون و 3۰۰ هزار نفر از 
مجموع 6 میلیون نفر در سال گذشته آیا شناسایی و حذف 24 میلیون نفر ظرف یکسال 
امکانپذیر است؟ گفت: نظر مجلس حذف سه دهک بالای جامعه است که 24 میلیون نفر 
را شامل می  شوند ولی بحث ما این است که عملیاتی کردن این کار به میزان دقت بستگی 
دارد، هر چه دقت را پایین بیاوریم حذف بیشتر اتفاق می افتد با این حال در خصوص حذف 

یارانه سه دهک بالای درآمدی هر چه مجلس تکلیف کند اجرا می کنیم. 
وی تصریح کرد: در مورد حذف سه میلیون و 3۰۰ هزار نفر از یارانه بگیران نظرات متفاوت 
بود و برخی معتقد بودند که مبنای حذف تنها درآمد باشد ولی ما در جریان حذف سه میلیون 

و 3۰۰ هزار نفر تنها درآمد را در نظر نگرفتیم و آیتم های دیگری هم مدنظر بود. 
قائم مقام وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی سال گذشته نیز از کاهش ثبت اعتراض ها به 
حذف یارانه ها خبر داده و آمار حذف شدگان از دریافت یارانه در سال 93 را 5۰ هزار نفر 

ذکر کرده بود. 
به گفته وی، از حذف قبلی تنها 3۰ درصد افراد معترض بودند و 7۰ درصد اعتراضی 

نداشتند. 
فیروزآبادی تاکید کرده بود که بسیاری از کسانی که اعتراضشان وارد نبوده با معیارهای 
وزارت کار تطبیق کرده است اما درباره خطای صورت گرفته در حذف یارانه بگیران معتقد 
بود که در بررسی های مجدد مشخص شده که این عده نباید حذف می شدند به همین دلیل 

اعتراض آنها پذیرفته و پرداخت یارانه آنها از سر گرفته شده است. 

طرح پلکانی کردن بنزین اگرچه عمر کوتاه چند ساعته ای 
در بهارستان داشت اما به نظر می رسد برگرداندن مصوبه به 
کمیسیون تلفیق نیز نتیجه کار را به نفع برداشتن سامانه 
سوخت هوشمند تغییر نداد و این بار ایده حفظ کارت های 
سوخت برای اجرای همان طرح پلکانی البته با اعمال نظر 

دولت مطرح است. 
به گزارش ر ایسنا، پیش از سال جدید صحبت هایی 
مبنی بر احتمال حذف سامانه سوخت بنزین طی امسال 
مطرح بود، اخباری که مبنای آن صحبت های وزیرنفت 
مبنی بر بی فایده بودن ادامه این طرح در مورد بنزین با 
رسیدن به قیمت تک نرخی، کنترل قیمت و قاچاق، بود، 

اما این اتفاق در سال نو محقق نشد. 
درحالیکه طبق آخرین اخبار دولت همچنان در حال 

بررسی ادامه یا حذف این سامانه و نظرات موافق و مخالف 
بود، توکلی، نماینده تهران در مجلس خطاب به دولت 
نامه ای را در مورد حذف سامانه سوخت هوشمند نوشت. 

نامه اعتراض آمیز توکلی نسبت به احتمال حذف سامانه 
هوشمند سوخت بنزین، در حالی نوشته شده بود که 
زنگنه در کمیسیون انرژی مجلس ادامه استفاده از این 

سامانه را غیرضروری دانسته بود. 
نامه توکلی چند روز بعد پایه مصوبه ای در مجلس شد 
که دوام آن نیز به اندازه سرعت تصویبش بود، مصوبه ای 
برای تعیین سقف 18۰ لیتری مصرف بنزین با نرخ1۰۰۰ 
تومان و افزایش قیمت با عنوان عوارض به صورت پلکانی 

برای مصرف بیشتر تا سقف 2۰۰۰ تومان. 
چند ساعت بعد از تصویب این سقف با وجود مخالفت 

دولت، ناگهان نمایندگان طی چند ساعت به اشکالات این 
مصوبه شتاب زده و تاثیرات آن در گران شدن بنزین و 
البته بازگشت به سیستم چند نرخی پی برده و این بار 
با نظر اکثریت، مصوبه به کمیسیون تلفیق برای بررسی 

ارجاع داده شد. 
حال کمیسیون تلفیق در نتیجه گیری خود در مورد این 
مصوبه اعلام کرده است که بنزین امسال گران نمی شود، 

اما برای پرمصرف ها دو نرخی خواهد شد. 
این درحالی است که مدیرعامل شرکت ملی پالایش 
و پخش فراورده های نفتی، می گوید چند نرخی کردن 
سوخت امکان پذیر نیست و دولت در دوران دو نرخی بودن 

نیز با مشکلات متعددی دست و پنجه نرم می کرد. 
او می گوید ممکن است سامانه را بتوان برای اجرای این 
طرح آماده کرد اما انجام کنترل های بعدی مشکل زا است. 
با این اظهارات و با توجه به اشاره های چندباره وزیر نفت 
درباره عدم لزوم ادامه سامانه به نظر می رسد، دیدگاه دولت 
به حذف سامانه سوخت نزدیک تر باشد با اینکه تا پیش 
از مصوبه مجلس در حال بررسی نظرات مخالف و موافق 

در این باره بود. 
حالا تصمیم به عهده دولت گذاشته شده است،اما نه در 
حد انتخاب بین بودن یا نبودن سامانه سوخت بنزین، بلکه 
تنها در حد اینکه سقف مصرف ماهانه و سالانه بنزین را 
برای مصرف کنندگان تعیین کند و شاید این برای حل 
مشکل مصوبه قبلی یعنی دخالت در امور اجرایی، به طرح 

جدید افزوده شده است. 
سامانه سوخت باقی می ماند، قیمت پایه بنزین افزایش 
نمی یابد، اما چند نرخی شدن بر مبنای مصرف هنوز 
مطرح است، کمیسیون تلفیق می گوید دولت در مورد 
دو نرخی شدن باید تصمیم  بگیرد و البته هنوز نمی توان 
مطمئن بود که منظور از دو نرخی بودن این است که 
گذاشته  کنار  مصرف  اساس  بر  قیمت  پلکانی  تعیین 
می شود و برای تمام پرمصرفان یک نرخ جداگانه اعمال 
خواهد شد یا منظور از دو نرخی همان تعیین پلکانی 

قیمت است. 

رسیدن به رشد اقتصادی بالای چهار درصد با حمایت از صنایع بزرگ و پیشران 
نمی تواند به رشد متوازن منجر شود، چرا که این صنایع نقشی در اشتغال زایی نخواهند 
داشت بلکه رونق صنایع کوچک و متوسط است که می تواند به رشد متوازن و همراه با 

اشتغال را محقق کند. 
رییس سابق کمیسیون آموزش و فرهنگ اقتصاد اتاق بازرگانی ایران ضمن بیان این 
مطلب، به خبرنگار ایسنا گفت: برای بهبود وضعیت بنگاه های کوچک و متوسط این 

ضرورت وجود دارد که درآمد و قدرت طبقه متوسط افزایش پیدا کند. 
جمشید عدالتیان شهریاری پیش بینی کرد که رشد اقتصادی در سال جاری چهار تا 
4.5 درصد بیشتر نباشد و سیاستی که دولت در دو سال گذشته دنبال کرده حمایت از 
صنایع پیشران و بزرگ مانند سیمان، فولاد، خودرو، پتروشیمی و سایر این نوع صنایع 

بوده است تا از طریق آن به رشد اقتصادی برسد. 
وی افزود: چنین رشد اقتصادی متوزان نیست و رشدی از بالا به پایین است؛ به این 
معنی که دولت می خواهد ابتدا صنایع بزرگ و پیشران را تقویت کند تا در مرحله بعد 
صنایع کوچک فعالیت شان توسعه پیدا کند. این روشی طولانی برای رشد اقتصادی است، 
اگر صرفا بر تقویت صنایع پیشران تاکید شود بازهم صنایع کوچک و متوسط در بحران 
خواهند بود.  این فعال بخش خصوصی درباره اینکه رشد اقتصادی در سال جاری تا چه 
میزان به اشتغال زایی منجر خواهد شد؟ تصریح کرد: صنایع بزرگ ما اشتغال زایی چندانی 
نخواهند داشت و پیش بینی می شود که نرخ بیکاری نسبت به وضعیت فعلی تا ۰.5 درصد 
هم افزایش پیدا کند لذا یکی از پیشنهادها در این زمینه این است که فقط صنایع پیشران 

را تقویت نکنیم و رشد متوازن را با حمایت از صنایع کوچک و متوسط دنبال کنیم. 
عدالتیان شهریاری ادامه داد: از سوی دیگر برای اینکه صنایع کوچک و متوسط رشد 
داشته باشند باید درآمد طبقه متوسط جامعه افزایش پیدا کند، چراکه صنایع کوچک و 
متوسط ما زمانی حاضر به حرکت هستند که تقاضای واقعی افزایش پیدا کند؛ تقاضایی 

که در سال های گذشته روند کاهشی پیدا کرد. 
رییس سابق کمیسیون آموزش و فرهنگ اقتصاد اتاق بازرگانی ایران ادامه داد: راه حل 
مطلوب برای رسیدن به رشد متوازن و رشد اقتصادی بالای 4.5 درصد حمایت از صنایع 

کوچک و متوسط و همچنین قدرت خرید خانواده های طبقه متوسط است. 
عدالتیان شهریاری اضافه کرد: برای سرمایه گذاری خارجی اقتصاد ما نیاز دارد که در 
سطح کلان تغییر کند. از جمله بخش هایی که ضرورت تغییر در آن ها وجود دارد می توان 
به بازار سرمایه، تک نرخی کردن ارز، ثبات نسبی در مورد نرخ ارز مبادله ای، بازسازی 
و نوسازی گمرک، تغییر در ساختار گمرک، دارایی و قانون کار است. اگر این تغییرات 

حاصل نشود فضای کسب و کار ما تحولی پیدا نمی کند. 
وی افزود:  در صورتی که فضای کسب و کار مناسب نباشد همان گونه ای که سرمایه گذار 
به  گذار خارجی هم صرفا علاقه مند  نیست سرمایه  به سرمایه گذاری  مایل  داخلی 

سرمایه گذاری به صنایع بزرگ خواهد و این نمی تواند برای اقتصاد ما کافی باشد. 

بهارستان نشین ها کارت سوخت را ماندگار کردند 

کارت سوخت می ماند 

یک فعال اقتصادی بخش خصوصی: 

شرط رسیدن به رشد اقتصادی، رونق صنایع کوچک است 

مجلس بودجه   سال 95 کل کشور را
 تصویب کرد 

نمایندگان مجلس شورای اسلامی بودجه سال 1395 کل کشور از حیث منابع بالغ بر 9 
میلیون و 785 هزار و 529 میلیارد و 974 میلیون ریال و از حیث مصارف بالغ بر 9 میلیون 

و 785 هزار و 529 میلیارد و 974 میلیون ریال را تصویب کردند. 
به گزارش ایرنا، نمایندگان در ادامه جلسه علنی روز سه شنبه مجلس با 152 رای موافق، 
24 رای مخالف و 5 رای ممتنع از مجموع 195 نماینده حاضر ماده واحده لایحه بودجه 
سال 95 کل کشور را به تصویب رساندند.با تصویب نمایندگان مجلس، بودجه سال 95 کل 
کشور از حیث منابع بالغ بر 9 میلیون و 785 هزار و 529 میلیارد و 974 میلیون ریال و از 
حیث مصارف بالغ بر 9 میلیون و 785 هزار و 529 میلیارد و 974 میلیون ریال به شرح زیر 
است:  الف- منابع بودجه عمومی دولت از لحاظ درآمدها و واگذاری دارایی های سرمایه ای و 
مالی و مصارف بودجه عمومی دولت از حیث هزینه ها و تملك دارایی های سرمایه ای و مالی 

بالغ بر سه میلیون و 354 هزار و 895 میلیارد و 145 میلیون ریال شامل: 
1- منابع عمومی بالغ بر دو میلیون و 943هزار و 937 میلیارد و 199 میلیون ریال

2 - درآمدهای اختصاصی وزارتخانه ها و مؤسسات دولتی بالغ بر 41۰ هزار و 957 میلیارد 
و 946 میلیون ریال 

ب- بودجه شرکت های دولتی، بانك ها و مؤسسات انتفاعی وابسته به دولت از لحاظ 
درآمدها و سایر منابع تأمین اعتبار بالغ بر 6 میلیون و 628 هزار و 171 میلیارد و 
863میلیون ریال و از حیث هزینه ها و سایر پرداخت ها بالغ بر 6 میلیون و 628 هزار و 
171میلیارد و 863 میلیون ریال است. نمایندگان مجلس شورای اسلامی بررسی لایحه 
بودجه سال 95 کل کشور را از یکشنبه هفته گذشته آغاز کردند و دیروز پس از هشت روز 

بررسی و 11 جلسه آن را به پایان رساندند. 

تخفیف قیمت گندم برای نانوایان 

نان گران نمی شود

با توجه به اینکه واردات گندم در سال جاری ممنوع اعلام شده است، رییس اتحادیه 
نان های فانتزی گفت: از این پس به صنایعی که گندم و آرد آزاد استفاده می کنند هر 
کیلوگرم گندم با تخفیف 35۰ تومانی، به قیمت 9۰۰ تومان عرضه می شود که همین اقدام 

دولت مانع از افزایش قیمت نان شد. 
محمدجواد کرمی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: براساس بخشنامه هیات دولت، قیمت 
گندم یارانه ای همانند سال های گذشته است ولی گندم آزادی که به قیمت 125۰ تومان 
خریداری می کردیم با توجه به ممنوعیت واردات گندم، از این پس کیلویی 9۰۰ تومان 
عرضه می شود. وی افزود: دولت به صنایعی مثل نانوایان یا قنادان که گندم و آرد آزاد 
استفاده می کنند گندم را به قیمت جهانی یعنی کیلویی 9۰۰ تومان می فروشد و همین 
موضوع باعث می شود افزایش قیمت نان در سال جاری نداشته باشیم. کرمی گفت: با 
توجه به این که همه ساله هزینه های کارگری، بیمه و سایر مولفه های تولید افزایش می یابد 
با کاهش قیمت گندم، نرخ نان در سال جاری افزایش نمی یابد. رییس اتحادیه نان های 
فانتزی)حجیم و نیمه حجیم( بیان کرد: البته بهتر بود دولت یکسان سازی را در همه 
نانوایی ها اعمال می کرد، چراکه با این کار دیگر نانوایی های دولتی نمی توانستند آردهای 
یارانه ای خود را به قیمت بالایی به نانوایی های آزادپز شده بفروشند و رقابت سالمی به 
وجود می آمد. وی با بیان این که 1۰۰ درصد نانوایی های فانتزی آزادپز شده اند، اظهار 
کرد: 15 درصد از کل نانوایی ها آزادپز شدند که البته روند آزادپزی نانوایان متوقف شد. 
کرمی با بیان اینکه نان تست، نان بربری، ساندویچی و باگت از پرمصرف ترین نان های 
فانتزی محسوب می شوند، درباره قیمت گذاری نان های فانتزی نیز توضیح داد: با توجه به 
بخشنامه دولت، اتحادیه ها و تشکل ها نمی توانند نرخ رسمی را به تمام واحدهایشان اعلام 
کنند و هر واحد صنفی براساس آنالیزی که انجام می دهد قیمت گذاری خود را اعمال 
می کند. او درباره تفاوت قیمت نان در مغازهای مختلف گفت: با توجه به این که واحد صنفی 
در کدام منطقه تهران قرار گرفته و نرخ اجاره و دیگر هزینه های جانبی آن متفاوت است، 

قیمت ها نیز با یکدیگر متفاوت هستند ولی اختلاف چندانی ندارند. 

هرچند برجام دریچه دیگری از تعاملات بین المللی 
ایران برای نشان دادن صلح آمیز بودن فعالیت های هسته 
ای کشورمان را به روی جهانیان گشود اما رفع تحریم ها 
را می توان نقطه ثقل برجام به شمار آورد که راه را برای 
گشایش دوباره مناسبات اقتصادی و حرکت در مسیر 

توسعه و پیشرفت کشور هموار کرده است. 
به گزارش ایرنا، سهم تحریم های مرتبط با موضوع 
هسته ای، درصد بسیار زیادی از ارزش کل تحریم های 
اقتصادی ایران بوده که مفاد همه آنها به جز توقیف دارایی 
بانك مرکزی و بانك های ایران، مقررات ITSR خزانه داری 
)تحریم پرداخت دلار( و مقررات Patriot311 خزانه داری 
)تحریم دسترسی بانك های ایران به حساب های کارگزاری 

در آمریکا( متوقف شده است.
اقتصادی  مناسبات  در  وقفه چند ساله  به  توجه  با 
کشورمان با جهان در بخش های مختلف، تحرك دوباره 
در این زمینه به زمان نیاز دارد تا بتواند ضمن رفع تبعات 
این تحریم ها، گام های خود را برای رونق دوباره و توسعه 

اقتصادی کشور محکمتر برداشت.
با این حال، برخی منتقدان دولت بدون توجه به نتایج 
تحریم بر اقتصاد کشور، مدعی بی اثر بودن برجام در 
حوزه اقتصاد هستند؛ در حالی که نگاهی به شرایط 
پیش و پس از برجام، گویای آن است که چرخه اقتصاد 
کشور با تحریم ها قفل شده بود و اکنون با رفع تحریم ها، 
شرایط برای تحرك و پویایی دوباره اقتصاد فراهم شده 
است.نتایج برجام به خوبی نشان می دهد که بخش قابل 
توجهی از تحریم های اقتصادی موجود بویژه تحریم های 
مرتبط با هسته ای متوقف  شده ضمن اینکه بخشی از 
تحریم های ثانویه کنگره آمریکا نیز تعلیق و بخشی دیگر 
همانند دستور اجرایی شماره 13382 به دلیل خارج 
است.بر  تحریم، متوقف شده  اسامی از فهرست  شدن 
اساس متن برجام، بیش از 9۰ درصد تحریم های مرتبط 
با هسته ای در همان روز اجرا )زمستان 94( متوقف شد. 
بنابراین تحریم های ثانویه علیه بانك  مرکزی و بانك ها ی 
تجاری ایران، تحریم های فروش نفت، تحریم های ثانویه 
انرژی  و  گاز  نفت،  بخش  در  سرمایه گذاری  مورد  در 
ایران و تحریم های ثانویه در مورد بخش حمل و نقل و 
شرکت کشتیرانی ایران از مهمترین تحریم هایی است 
که در روز اجرا متوقف شد.علاوه بر این، تحریم های اروپا 
در محورهای مهم همچون روابط بانکی، خرید نفت از 
ایران و بیمه نفتکش ها و بخش حمل و نقل ایران در روز 
اجرا تعلیق شده و همچنین خدمات سوئیفت برای بانك 
مرکزی، بانك ملی، بانك تجارت، بانك توسعه صادرات، بانك 
سینا، بانك رفاه، بانك صنعت و معدن و بانك ملت از روز اجرا 
دوباره برقرارشد. به گفته مسئولان بانك مرکزی، اکنون 
29 بانك کشور به سوئیفت متصل بوده و تنها سه بانك 
امکان بهره گیری از این پیام رسان را ندارند.تحریم های 
وضع شده علیه ایران، از منظر منبع تحریم کننده به سه 
دسته تحریم های شورای امنیت، تحریم های آمریکا و 
تحریم های اتحادیه اروپا تقسیم شده بودند که هریك از 
آن ها برای برداشته شدن، فرآیند و زمانبندی خاص خود 
را دارند، که این روند در متن برجام و قطعنامه تشریح 
شده است.فرآیند رفع تحریم ها با ورود به مرحله »اجرای 
توافق« آغاز  شد و در آن زمان سازمان ملل، اتحادیه 
اروپا و آمریکا، بر اساس یك جدول زمانی تحریم های 

مشخص شده را تعلیق یا لغو کردند.بر این اساس، بندهایی 
از آیین نامه اجرایی سال 2۰12 لغو و مفاد مربوطه آن ها 
در تصمیم سال 2۰1۰ اتحادیه اروپا در ارتباط با ایران، 

تعلیق  شدند.
* تحریم های اقتصادی رفع شده ایران

تحریم های اقتصادی اعمال شده علیه کشورمان در 
رابطه با موضوع هسته ای، با اجرایی شدن برجام برطرف 

شد که شامل موارد زیر است: 
- نظام ممنوعیت واخذ مجوز حاکم بر نقل و انتقال 
مالی از ایران: ممنوعیت و محدودیت های انتقال پول به/از 
بانك های فعال در ایران به خصوص بانك مرکزی و شعب 
خارجی آن ها که در سال 2۰1۰ وضع و در سال 2۰12 

تشدید شد.
- تحریم های مربوط به فعالیت های بانکی: ممنوعیت 
افتتاح شعب بانك ها و موسسه های اعتباری ایرانی در 
با  اروپا، ممنوعیت همکاری  اتحادیه  کشورهای عضو 
بانك ها و موسسه های اعتباری ایران بویژه بانك مرکزی و 
همچنین ممنوعیت افتتاح دفاتر نمایندگی موسسه های 

مالی اروپایی در ایران.
- تحریم های مربوط به بیمه: ارائه خدمات بیمه ای به 
دولت ایران یا نهادها و اشخاص وابسته و همچنین به افراد 

و نهادها و شرکت های فعال در حوزه سرزمینی ایران.
برای تجارت  به حمایت مالی  - تحریم های مربوط 
با ایران: ارائه حمایت مالی از جمله از طریق ارائه خط 
و  افراد  به  بیمه نامه  و  ضمانت نامه  صادرات،  اعتباری 

موسسه هایی که قصد تجارت با ایران را دارند.
- تحریم های مربوط به کمك های بلاعوض، کمك های 

مالی و وام های ترجیحی
- تحریم های مربوط به انتشار اوراق قرضه تضمین شده 
توسط دولت ایران: همکاری یا ارائه کمك، خرید و فروش 

بانك  توسط دولت،  قرضه  اوراق  انتشار  در  یا وساطت 
مرکزی، بانك های مستقر در ایران یا بانك ها، اشخاص یا 

نهادهای تحت کنترل ایران.
- تحریم های مربوط به واردات نفت و گاز از ایران

فرآورده های  واردات  به  مربوط  تحریم های   -
پتروشیمی ایران

کلیدی  تجهیزات  صادرات  به  مربوط  تحریم های   -
بخش های نفت، گاز و پتروشیمی

- تحریم های مربوط به سرمایه گذاری در بخش های 
نفت، گاز و پتروشیمی

- تحریم های مرتبط با کشتیرانی و کشتی سازی
- تحریم های مربوط به بخش حمل و نقل

- تحریم های مربوط به طلا، فلزات گرانبها و الماس، 
اسکناس و سکه

برای هر یك  با خدمات تبعی  - تحریم های مرتبط 
با  رابطه  در  تحریم های  این  بر  فوقعلاوه  گروه های  از 
فعالیت های منطبق با برجام شامل تحریم های مربوط به 
نرم افزار، تحریم های مربوط به فلزات، تحریم های مرتبط با 
خدمات تبعی برای هر یك از گروه های فوق نیز رفع شد.

* رفع تحریم سوئیفت مرکز ثقل برداشته شدن 
تحریم های بانکی

اما رفع تحریم سوئیفت)ارتباط بین بانکی بین المللی( را 
می توان مرکز ثقل برداشته شدن تحریم ها بانکی دانست 
که بر اساس آن، افراد و نهادهایی همچون بانك مرکزی 
که ذیل این تحریم قرار گرفته بودند، از شمول آن خارج 

شدند.
لغو تحریم روابط بانکی در حالی بود که در 25 اسفند 
139۰ شرکت سوئیفت در بیانیه ای مطبوعاتی اعلام 
کرد:»به پیروی از تصمیم اتحادیه اروپا تصمیم گرفته 
است تا ارائه خدمات ارتباطی به بانك ها و موسسه های 

مالی ایرانی که موضوع تحریم اتحادیه اروپا هستند را قطع 
کند.«در همین حال عباس عراقچی معاون وزیر خارجه، 
15 فروردین امسال اعلام کرد: زیرساخت تحریم های 
مرتبط با هسته ای کاملا رفع شده است. رئیس ستاد 
تحریم هایی  همه  کرد:  اضافه  برجام  اجرای  پیگیری 
که باید لغو می شد، لغو شده است و قسمتی که باید 
متوقف می شده متوقف شده و ما اکنون با شرایطی 
جدید مواجه هستیم.وی گفت:  فروش نفت پیش از 
تحریم ها 2.5 میلیون بشکه بود که پس از توافق ژنو به 
یك میلیون بشکه رسید. خریداران نفت ما در این مدت 
رفته اند و با کشورهای دیگر قرارداد بسته اند و ما باید 
دوباره مشتری های خود را پیدا کنیم و کسی نمی تواند 
انتظار داشته باشد که از فردای توافق ما به همان میزان 
صادرات نفت که در گذشته داشتیم بازگردیم.عراقچی 
افزود: غربی ها باید تعهد می کردند که تحریم های نفتی را 
بردارند، اما تعهد نداده اند که برای ما مشتری خرید نفت 
پیدا کنند. معاون وزیر خارجه یکی از مشکلات را زمان بر 
بودن بازگشت به شرایط پیش از تحریم برشمرد و افزود: 
یکی از آنها برقراری روابط بین المللی بانکی است که 
وصل شدن دوباره این سیستم و برقراری روابط کارگزاری 
زمان بر است. این زمان بر بودن به لحاظ فنی مشکلی 

طبیعی است و کاری هم نمی توان کرد.
* برجام و سرنوشت صادرات نفت

به گفته عراقچی، پیش بینی می شود تا یك سال آینده 
فروش نفت به 2.5 میلیون بشکه برسد. آن هم در حالی 
که تا پیش از تحریم ها، فروش نفت کشورمان بین 2.2 تا 
2.4 میلیون بشکه در روز بود.البته در این زمینه وزیر امور 
اقتصادی و دارایی و همچنین رئیس جمهوری، مسایلی از 
روند ادامه دار بودن تحریم ها در صورت اجرا نشدن برجام 
را گوشزد کردند؛ به طوری که قرار بوده مرحله دیگری 

از تحریم های اقتصادی علیه کشورمان کلید بخورد که 
در آن صورت، صادرات نفت کشورمان به صفر می رسید.

علی طیب نیا در این رابطه افزود: صادرات نفت خام و 
میعانات گازی ایران در گذشته حدود 2 میلیون و 5۰۰ 
هزار بشکه در روز بود که در زمان تحریم و آغاز دولت 
یازدهم به 9۰۰ هزار تا یك میلیون بشکه در روز کاهش 
یافت. با اجرایی شدن برجام و رفع تحریمها تاکنون 7۰۰ 
هزار بشکه به صادرات نفت اضافه شده است.به گفته 
وی، براساس مرحله دوم تحریم های آمریکا، قرار بود یك 
میلیون بشکه از صادرات ایران کاسته شود که با اجرای 

آن، صادرات نفت کشور به صفر می رسید.
* باز شدن نزدیك به 2 هزار ال سی

عراقچی درباره روابط بین بانکی نیز افزود: این موضوع 
به خود بانك های کشورمان ارتباط دارد که در برقراری این 
روابط کارگزاری، چقدر سریع بتوانند پیش بروند. تاکنون 
بانك های ما نزدیك به 3۰۰ کارگزاری توانسته اند ایجاد 
کنند و نزدیك به 2 هزار ال سی نیز تاکنون باز شده است.

آینده  برآورد  اقتصادی درباره  یك کارشناس مسایل 
اقتصاد ایران بعد از رفع تحریم ها به ایرنا گفت: برای 
بررسی این مساله ابتدا باید محورهای اساسی در بخش 
تحریم های اقتصادی برجام را در نظر بگیریم و سپس 
فرض هایی برای ثابت نگه داشتن سایر شرایط بپذیریم.

مهدی تقوی با اشاره به رفع خطرات تحریم افزود: با 
اروپایی  شرکت های  سرمایه گذاری  تحریم ها،  تعلیق 
)توتال، شل، انی، استات اویل( در میادین نفت و گاز ایران 
و به تبع آن افزایش توان صادراتی و ارز  آوری کشور در 
سال های آتی در نظر قرار می گیرد. وی، سرمایه گذاری 
خارجی در بخش پتروشیمی و زنجیره پایین دستی بخش 
نفت،سرمایه گذاری خارجی در حوزه پالایشگاه نفت خام 
و کاهش خام فروشی در آینده، تکمیل پالایشگاه ستاره 
خلیج فارس و افزایش ظرفیت تولید سالانه فرآورده های 
نفتی، صادرات گاز به پاکستان، امارات و هند، تکمیل 
صادرات  افزایش  و  جنوبی  پارس  فازهای  از  بخشی 
میعانات گازی و افزایش صادرات نفت خام به میزان یك 
میلیون بشکه در روز )بازگشت به مقدار سال 91( را از 

دستاورد های برجام در آینده دانست.
وی افزود: کسب حداکثر 5۰ میلیارد دلار درآمدهای 
ارزی نفت و گاز تا پایان سال 95 )از لحاظ ارزشی 
مشابه سال 92(؛ کاهش مشکل نقدینگی بنگاه های 
تولیدی به دلیل امکان گشایش اعتبارات مدت دار با 
بانك های خارجی، ثبات نرخ ارز و کاهش نرخ تورم را 
در پی خواهد داشت.وی ادامه داد: رفع انسداد دلارهای 
بلوکه شده، نوسازی ناوگان هوایی و ورود تکنولوژی 
برای بخش تولید از دیگر مزایای برجام برای اقتصاد 
بوده است.روند روزهای بعد از اجرای برجام به خوبی 
آثار آن را نشان می دهد، زیرا بسیاری از کشورها مترصد 
اعلام توافق هسته ای بودند تا مقام ها، نمایندگان و 
هیات های تجاری و اقتصادی خود را روانه ایران کنند. 
به عبارتی، سیر تحولات دیپلماسی اقتصادی دولت 
در فضای پسابرجام سبب شده تا شاهد نوعی مسابقه 
کشورها برای رسیدن به تهران باشیم و این، آینده 
روشنی برای پویایی در مناسبات اقتصادی بین المللی 
و رونق تولید و پیشرفت را در مسیر چشم انداز مورد 

نظر ترسیم می کند.

بررسی نتایج اقتصادی برجام؛

 واقعیت هایی که دیده نمی شوند 
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 طارمی با دربی، دست نیافتنی تر شد

ارزشمندترین بازیکنان حاضر در لیگ برتر 

بازی های هفته بیست و ششم لیگ برتر تفاوت چندانی در بین بازیکنان حاضر در 
صدر جدول ایجاد نکرد تنها ارزشمندترین بازیکن حاضر در لیگ برتر توانست جایگاه 

خود دست نیافتنی کند.
مهمترین بازی هفته بیست و ششم لیگ برتر، دربی تهران بود، دیداری که باعث 
ارزشمندترین بازیکن لیگ، جایگاه خود را در صدر جدول بهترین بازیکنان لیگ برتر 
مستحکم کند. مهدی طارمی در بازی تیم های استقلال و پرسپولیس درخشش ویژه 

ای داشت و توانست در این بازی حساس دو گل و یک پاس گل از خود به جا بگذارد.
با بررسی ارزشمندترین بازیکنان حاضر در لیگ برتر با "ورزش سه" همراه باشید:

اول-  مهدی طارمی؛ 24.5 امتیاز
مهاجم اول پرسپولیسی ها در بازی حساس این تیم در برابر استقلال کار بزرگی را 
صورت داد، او گل های اول و دوم این تیم را به ثمر رساند و پاس گل چهارم را به همبازی 
خود داد تا 3 امتیاز شیرین از این بازی کسب کند، البته طارمی اگر کمی باهوش تر بود 
و پنالتی دقایق پایانی نیمه اول را به ثمر می رساند و در این بازی هت تریک می کرد 
می تواند جاودانه شود و به عنوان یکی از سه بازیکنی شود که در تاریخ دربی هت تریک 
کرده اند)پس از زنده یاد همایون بهزادی و ایمون زاید(. طارمی با این گل موقعیت خود 
را در صدر جدول گلزنان نیز مستحکم تر از قبل کرد و با 16 گل خود را به عنوان آقای 
گل فعلی لیگ برتر معرفی کرد.  به غیر 16 گل، طارمی 3 پاس گل نیز برای هم بازیان 
خود ارسال کرده و 8 بار نیز اقدام به کسب پنالتی کرده که تنها 3 پنالتی تبدیل به گل 

شده است.
دوم - محمد ابراهیمی؛ 17.5 امتیاز

مهاجم گسترشی ها در هفته ای که گذشت، نتوانست برای تیمش اثرگذار باشد بازی 
این تیم در برابر پدیده تنها بازی سال  95 بود که این بازیکن نتوانست برای تیمش گلزنی 
کند، ابراهیمی که نزدیکترین گزینه به مهدی طارمی در جدول آقای گل است 1۰ بار 
دروازه حریفان را باز کرده است، او 5 بار اقدام به ارسال پاس گل کرده، سه پنالتی نیز برای 

تیمش به دست آورده که 2 تای آنها تبدیل به گل شده است.
سوم - محسن یوسفی؛ 13 امتیاز

هافبک باتجربه مشهدی ها ها نیز به مانند ابراهیمی علی رغم تاثیرگذاری مستقیم در 
بازی های تیمش در دیدار اخیر پدیده در مقابل گسترش نتوانست کاری از پیش ببرد 
تا کماکان با 13 امتیاز قبلی خود در رده سوم جدول بایستد، یوسفی تاکنون 6 بار برای 
تیمش گلزنی کرده و 6 پاس گل نیز ارسال کرده است، او یک بار هم اقدام به گرفتن 

پنالتی برای تیمش کرد که تبدیل به گل شد.
 چهارم - سجاد شهباززاده؛ 12 امتیاز

بازی بزرگ هفته، بهترین فرصت برای سجاد شهباززاده بود تا به مانند همتای 
پرسپولیسی خود موفق عمل کند که این اتفاق نیفتاد و این بازیکن نتوانست در 
دربی هشتاد و دوم بدرخشد تا کماکان با امتیازات قبلی خود، در رده چهارم جدول 
ارزشمندترین بازیکنان حضور داشته باشد، سجاد تاکنون 6 بار دروازه حریفان را باز کرده 
است، 4 بار اقدام به ارسال پاس گل کرده و 2 بار نیز برای تیمش پنالتی گرفت، پنالتی 

هایی که هر دو برای استقلال تبدیل به گل شد.
پنجم - حسن بیت سعید؛ 1۰ امتیاز

مهاجم خوزستانی ها این روز ها در افول به ثمر می برد و از اندوخته قبلی خود استفاده 
می کند، بیت سعید که هفته هاست نتوانسته برای عبداله ویسی و تیمش گلزنی کند در 
بازی حساس این تیم در برابر نفت نیز نتوانست کاری را از پیش ببرد تا کماکان با 8 گل 

زده و به دست آوردن 2 پنالتی در رده پنجم بایستد.
پنجم - کاوه رضایی؛ 1۰ امتیاز

مهاجم ذوبی ها که در بازی برابر راه آهن تنها گل این تیم را به ثمر رساند در دیدار این 
تیم برابر تراکتورسازی نیز یک پنالتی برای تیمش تیمش گرفته بود، رضایی این روزها 
در آمادگی کامل به سر می برد و چه در لیگ برتر و چه در لیگ قهرمانان آسیا توانسته 
در بهترین فرم برای تیمش به میدان برود. رضایی تاکنون 6 بار برای تیمش گلزنی کرده 
است، 3 بار برای سایر هم بازیانش پاس گل ارسال کرد و 1 پنالتی منجر به گل نیز به 

دست آورده است.
پنجم - امید عالیشاه؛ 1۰ امتیاز

هافبک پرسپولیسی ها که یکی از بهترین پاسورهای لیگ پانزدهم به شمار می رود در 
بازی این تیم برابر استقلال اگر کمی خوش شانس بود می توانست یکی از گلزنان بازی 
لقب بگیرد اما سوپر شوت دیدنی او را رحمتی مهار کرد تا عالیشاه بازهم نتواند در این 
بازی برای تیمش کاری کند. او تاکنون 4 گل برای تیمش به ثمر رسانده و 6 باز با پاس 

های خود بازیکنان دیگر را در معرض گلزنی قرار داده است.
پنجم - مهدی رجب زاده؛ 1۰ امتیاز

کاپیتان ذوبی ها که در دیدار قبلی موفق شده بود برای این تیم گلزنی کند در بازی 
برابر راه آهن موفق نبود، رجب زاده که با 7 پاس گل، آقای پاس گل لیگ پانزدهم به 
شمار می رود تاکنون 3 بار دروازه حریفان را باز کرده است که آخرین بار آن در بازی برابر 

تراکتورسازی در اصفهان بود. 

لیگ قهرمانان آسیا؛

»نصف جهان« علیه عربستان 

تیم های فوتبال ذوب آهن و سپاهان اصفهان امروز دیدارهای خود را با حریفان 
عربستانی در لیگ قهرمانان آسیا برگزار می کنند. ذوب آهن به دنبال صعود به مرحله بعد 

است و سپاهان در پی اعاده حیثیت.
 رقابتهای لیگ قهرمانان فوتبال آسیا امروز پی گرفته می شود که طی آن دو نماینده 
اصفهانی ایران به مصاف حریفان عربستانی خواهند رفت. ذوب آهن در مسقط میزبانی 

النصر را بر عهده دارد و تیم سپاهان در دوحه قطر به مصاف الاتحاد خواهد رفت.
ذوب آهن در حالی به مصاف حریف می رود که با 8 امتیاز صدرنشین گروه B است 
و النصر با 5 امتیاز در مکان سوم جدول قرار دارد. پیروزی بر حریف عربستانی نه تنها 
شادمانی اهالی فوتبال را بدنبال خواهد داشت که صعود ذوبی ها را نیز مسجل خواهد 

کرد.
تیم یحیی گل محمدی با وجود اینکه در لیگ برتر شرایط گذشته را ندارد و امتیازات 
زیادی را در هفته های گذشته از دست داد تا از جمع مدعیان خارج شود در لیگ 
قهرمانان اوضاع بسامانی دارد و با 6 گل زده در چهار دیدار گذشته، دست کم خط حمله 

بهتری در قیاس با دیگر تیم های این گروه دارد.
در مقابل النصر عربستان با دریافت 8 گل، ضعیف ترین دفاع را در بین تیم های گروه 
B دارد و این فرصت خوبی برای مهاجمان ذوبی ها است تا با غلبه بر این تیم عربستانی 
صعود خود را مسجل کنند. تقابل این دو تیم ساعت 21 روز چهارشنبه در مسقط برگزار 

خواهد شد. در دیگر دیدار این گروه بنیادکار میزبان لخویا قطر است.
سپاهان دیگر نماینده ایران در گروه A این مسابقات برابر الاتحاد عربستان قرار می گیرد. 
با توجه به میزبانی نماینده عربستانی، این دیدار در دوحه قطر برگزار می شود. الاتحاد و 
سپاهان با 3 امتیاز در رده های سوم و چهارم جدول گروه اول قرار دارند و تنها با برتری 

در دو بازی باقی مانده بدنبال حفظ اندک شانس خود برای صعود از این گروه هستند.
اگر سپاهان روال قبلی خود را ادامه دهد کار سختی برابر تیم الاتحاد دارد. انتظاری که 
جامعه فوتبال از سپاهان در این دیدار دارد ارائه فوتبال خوب و پیروزی بر عربستانی ها 
است تا جواب محکمی به همه کارشکنی های سعودی ها داده شود. این بازی ساعت 

22:15 برگزار خواهد شد.
در دیگر بازی این گروه تیم لوکوموتیو تاشکند به مصاف النصر امارات می رود. 

لوکوموتیو و النصر به ترتیب با 8 و 7 امتیاز در رده های اول و دوم گروه A قرار دارند.

از علیرضا دبیرِ آتن تا یزدانیِ ریو

قربانی بعدی سودای المپیک کیست؟

مصدومیت بی موقع کاپیتان تیم ملی کشتی آزاد در روزهایی که 
تمام مدعیان مشغول تجهیز و آماده سازی برای المپیک هستند، 
بسیاری از معادلات را برهم زد و انتخاب سختی را پیش روی کادر 

فنی گذاشت.
به گزارش خبرنگار مهر، رضا یزدانی بعد از ناکامی و خاطرات تلخ 
المپیک 2۰12 لندن با خود عهد کرد تا برای جبران و کسب مدال در 
المپیک بعدی از هیچ تلاش و کوششی دست بر ندارد. گواه این ادعا 
نیز کسب قهرمانی در رقابتهای جهانی 2۰13 بوداپست و مدال طلای 
بازیهای آسیایی 2۰14 اینچئون بود که نشان داد یزدانی عزم خود 
را جزم کرده تا ویترین افتخاراتش را با خوشرنگترین مدال المپیک 

تکمیل کند.

همه چیز طبق روال پیش می رفت و رضا یزدانی اواخر سال گذشته 
پس از قهرمانی در رقابتهای 2۰16 آسیا، مسیر را برای رسیدن به 
المپیک ریو هموار می دید تا اینکه تمرینات اختصاصی و انفرادی او 
در زادگاهش جویبار، کار دستش داد. زخم کهنه یزدانی و مصدومیت 
او از ناحیه مچ و ساق پا دوباره تازه شد و این بار با شدتی بیشتر او را 
زمین گیر کرد. این درد قدیمی، همان دردی بود که مانع حضور یزدانی 
در رقابتهای جهانی 2۰15 لاس وگاس هم شد و دوباره، آن هم در 

آستانه المپیک به سراغ او آمد.
تکرار کابوس لندن

یزدانی که تا رسیدن به دوبنده تیم ملی، فقط حضور در رقابتهای 
انتخابی و رویارویی با حریفی جوان و اما باانگیزه را پیش رو داشت، به 

یکباره همه چیز را از دست رفته دید و دوباره دچار کابوس المپیک 
لندن شد. حتی معاینات تخصصی کمیسیون ویژه پزشکی هم خبر 
خوشی برای مرد پرامید کشتی ایران نداشت و حضورش در المپیک 
را در هاله ای از ابهام قرار داد. آنچه مسلم است او هم اکنون بر دوراهی 
حساس و سرنوشت سازی قرار دارد و تصمیم سختی پیش روی 
اوست. یزدانی یا باید اقدامات موقت و مقطعی درمانی را تا رسیدن به 
المپیک ریو پیش بگیرد و یا باید قید المپیک را بزند و پای مصدومش 
را به تیغ جراحان بسپارد. ضمن اینکه میدان المپیک، جای هیچگونه 
ریسک و اما و اگر نیست و متولیان کشتی نیاز به فردی دارند تا برای 
کاروان ورزشی کشورمان مدال آوری کند. البته همیشه باید نیمه پر 
لیوان را دید و به آینده امیدوار بود اما ممکن است یزدانی در صورت 

درمان مقطعی و نصفه نیمه، نتواند در المپیک نتیجه بگیرد و ضمن 
تحمل شکست و ناکامی، وداعی تلخ با دنیای قهرمانی داشته باشد. از 
سویی دیگر هیچ بعید نیست این مرد باغیرت و باتجربه کشتی بتواند با 
همین پای مصدوم و زخم خورده هم در برزیل بدرخشد و افتخارآفرین 

شود که این اتفاق چیزی شبیه شگفتی و حتی معجزه است.
اشتباه دبیر و دوستان به ناکامی ختم شد!

شرایط کنونی یزدانی، اهالی کشتی را یاد اتفاقات قبل و بعد المپیک 
2۰۰4 آتن می اندازد. میدانی که با ناکامی و سپس خداحافظی علیرضا 
دبیر، مرد طلایی المپیک سیدنی همراه بود و حواشی زیادی را از این 
رویداد مهم ورزشی به یادگار گذاشت. آن روزها خیلی از گوش شکسته 
ها از جمله منصور برزگر سرمربی وقت تیم ملی به خوبی از شرایط 
علیرضا دبیر و مصدومیتش مطلع بودند، اما اصرار این آزادکار و صد 
البته برخی اتفاقات از جمله نفوذ و فشار عده ای از مسئولان نام آشنا 
باعث اعزام دبیر مصدوم به المپیک شد. ملی پوشی عنوان دار اما ناآماده 
که به دلیل عدم توان و سلامت کافی جسمی و بدنی به زور تزریق 
آمپول به کتفش راهی المپیک شد و در نهایت هم شکستی قابل 

پیش بینی را برای کشتی ایران رقم زد.
بدین ترتیب دبیر در همان ابتدای راه برابر ماخاچ مرتضی علی اف 
شکست خورد و با حدف زود هنگام، با دست خالی به ایران بازگشت.

سودای المپیک قربانی گرفت
ناکامی دبیر نه تنها کاروان کشتی ایران را از کسب مدال در وزن 
66 کیلوگرم محروم کرد، بلکه فرصت عرض اندام و درخشش جوان 
باانگیزه و پرامیدی را نیز از او گرفت. علی اصغر بذری همان جوان 
گمنام اما آینده دار مازنی بود که در عین شایستگی، مغلوب نام و 
جایگاه علیرضا دبیر شد. در واقع بذری به عقیده بسیاری از کارشناسان 
و اهالی کشتی، می توانست در المپیک آتن، بهتر از همتای نامدار 
خود نتیجه بگیرد، اما با یک تصمیم غلط، برای همیشه حسرت به 
دل المپیک ماند و خواسته یا ناخواسته بعد از مدتی از دنیای قهرمانی 
حذف شد. به هر حال امیدواریم رضا یزدانی هم به سرنوشت دبیر 
دچار نشود و با درایت و دوراندیشی خود و همچنین تصمیم و سیاست 
گذاری متولیان کشتی، فردی که از هر نظر توان و شایستگی حضور 
در وزن 97 کیلوگرم را داست راهی برزیل شود.هرچند که انتخاب اول 
و شاید آخر تمامی اهالی کشتی و دوستداران این رشته، رضا یزدانی 
توانمند و باتجربه است که به واقع جای خالی یک مدال المپیک در 

ویترین افتخاراتش حس می شود.

شعار و نام کاروان پارالمپیک ایران اعلام شد
کاروان ایران با نام " کاروان فرهنگی ورزشی منا" در بازی های پارالمپیک 2۰16 ریو 

شرکت می کند.
رئیس کمیته ملی پارالمپیک از انتخاب شعار و نام کاروان ایران در بازی های پارالمپیک 
2۰16 ریو خبر داد و گفت: این کاروان با شعار »توکل، اراده و افتخار« و با نام »کاروان 

فرهنگی ورزشی منا« در این بازی ها حضور خواهد داشت.
محمود خسروی وفا در مورد دلایل انتخاب شعار »توکل، اراده و افتخار«، اظهار داشت: 
بی شک توکل یک ویژگی و فاکتور همیشگی در ورزشکاران ایران بوده که با تکیه به آن 
در میادین ورزشی ظاهر می شوند. در مورد اراده هم باید بگویم تا زمانی که این ویژگی در 

ورزشکاری نباشد و همتی صورت نگیرد، یقیناً نتیجه ای هم حاصل نخواهد شد.
وی افزود: زمانی که توکل و اراده در کنار هم قرار بگیرد و به معنای واقعی برای یک 
ورزشکار نهادینه و اجرا شود، نتیجه مورد نظر که همانا دستیابی به افتخار است، حاصل 
خواهد شد. بر همین اساس »توکل، اراده و افتخار« را شعار کاروان ایران برای پارالمپیک 
2۰16 قرار دادیم. رئیس کمیته ملی پارالمپیک همچنین این پرسش که چه عاملی 
سبب انتخاب نام »فرهنگی ورزشی منا« برای کاروان اعزامی به پارالمپیک ریو شده 
است، گفت: پانزدهمین دوره بازی های پارالمپیک شهریور ماه در ریو برگزار می شود. 
زمان برگزاری این بازی ها با مراسم حج، عید قربان و عید غدیر همزمانی پیدا کرده است؛ 
ضمن اینکه به یاد داریم سال گذشته در چنین ایامی فاجعه منا رخ داد و طی آن تعداد 
زیادی از حجاج هموطنانمان در کنار حجاج دیگر کشورها به شهادت رسیدند به همین 
دلیل و برای گرامیداشت ایام حج و یاد شهدای حجاج ، این نام را برای کاروان کشورمان 

انتخاب کردیم.

کی روش قرار با نماینده جیووا را قبول نکرد!
کی روش قرار با نماینده جیووا در پرتغال را قبول نکرد و اذعان داشت در خصوص البسه 

تیم ملی بهتر است فدراسیون فوتبال تصمیم بگیرد!
 با هماهنگی های فدراسیون فوتبال با شرکت جیووا این شرکت می خواست نماینده 
خود را به پرتغال بفرستد تا در نشست یک روزه با کی روش طرح های لباس تیم ملی را 
در اختیار وی بگذارد و نظراتش را در این  خصوص جویا شود اما سرمربی تیم ملی گفت 

نیازی به انجام این کار نیست و بهتر است فدراسیون فوتبال در این باره تصمیم بگیرد!
البته به نظر می رسد کی روش از تغییر اسپانسر تیم ملی بدون مشورت با خودش 

ناراحت است و این را پیش تر در مصاحبه ای گفته بود.
نکته جالب توجه اینکه محموله نخست تیم ملی به سفارش فدراسیون فوتبال 
اردیبهشت ماه وارد تهران می شود تا در اختیار ملی پوشان قرار گیرد. هم اکنون شرکت 
جیووا منتظر ارایه طرح از سوی فدراسیون فوتبال است تا طرح ها و رنگ های مدنظر 
فدراسیون فوتبال را در تولید لباس ها اعمال کند. فدراسیون فوتبال برای اینکه جای هیچ 
گلایه ای را برای کی روش باقی نگذارد می خواست با قرار نماینده جیووا و کی روش در 
پرتغال همه چیز را با سرمربی تیم ملی هماهنگ کند اما کی روش که فعلا روی دنده 
لج است این قرار را قبول نکرد! حجم سفارش های فدراسیون فوتبال به شرکت جیووا به 
اندازه ای است که ملی پوشان اگر خواستند در مسابقه ای پیراهن خود را با تیم حریف 
عوض کند دچار  مشکل نشوند.گفتنی است طرح ها و لوگوها هم در کارخانه جیووا در 

ناپل روی لباس ها حک خواهد شد.

عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال:

کفاشیان دنبال مدل پوتین - مدودوف نیست
عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال با بیان اینکه اصلاحات اساسنامه این فدراسیون بعد 
از انتخابات لحاظ خواهد شد، گفت: علی کفاشیان به دنبال مدل »پوتین - مدودوف« در 

انتخابات پیش رو نیست.
 شهرام دبیری درباره زمان برگزاری مجمع فدراسیون فوتبال که روز 19 اردیبهشت 
مقرر شده است، گفت: قبلا که با دبیر فدراسیون فوتبال صحبت می کردم، حرف از 
برگزاری انتخابات در روز نوزدهم اردیبهشت بود. علت تاخیر در انتخابات هم این بود که 
باید اسامی کاندیدا را زودتر به اعضای مجمع اعلام می کردند و برای همین تاریخ یازدهم 

اردیبهشت کنسل شد.
وی با بیان اینکه انتخابات با همان اساسنامه سابق برگزار می شود، گفت: اگر پیشنهاداتی 

هم برای تغییر اساسنامه باشد، بعد از انتخابات لحاظ خواهد شد.
عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال درباره اینکه گفته می شود علی کفاشیان نایب 
رئیس مهدی تاج یا مصطفی آجرلو خواهد شد و به دنبال اجرای مدل »پوتین - 
مدودوفی« در فدراسیون است، تصریح کرد: اینطور نیست و اصلا این ماجرا کاملا 
فرق دارد. کفاشیان کسی را مجبور نکرده که در انتخابات شرکت کند و نایب رئیس 
او شود. کفاشیان از حضور تمام کاندیدا و حتی عزیزی خادم هم در انتخابات استقبال 

کرده بود.
دبیری در ادامه در خصوص گلایه نمایندگان ایران در لیگ قهرمانان آسیا مبنی بر 
عدم حمایت قبل از بازی با تیم های عربستانی، گفت: فدراسیون چه کاری می توانست 
برای این تیم ها بکند؟! اگر آنها طلبی از فدراسیون و سازمان لیگ داشتند که می توانیم 

آنرا پیگیری کنیم تا مشکلشان حل شود.

درخشش ملی پوش سابق ایران در آمریکا

 MLS بیت آشور در تیم منتخب هفته
استیون بیت آشور از سوی کمیته برگزاری رقابت های mls در تیم منتخب هفته 

ششم این رقابت ها قرار گرفت.
 تیم اف سی تورنتو در چارچوب هفته ششم رقابت های MLS موفق شد در خانه 
دی سی یونایتد به پیروزی دست یابد، تورنتو در این دیدار در دقیقه یک به گل برتری 
دست یافت و سپس با هنرهنمایی خط دفاعی خود به ویژه بیت آشور 9۰ دقیقه از این 

گل برتری خود دفاع کرد.
بیت آشور تاکنون در هر شش هفته برگزاری رقابت ها در ترکیب تیمش ثابت بازی 
کرده است. تورنتو هم اکنون با 8 امتیاز از شش دیدار در رده چهارم کنفرانس غرب 
رقابت ها قرار دارد و این هفته به مصاف دیگر تیم کانادایی بازی ها مونترال خواهد رفت.

فاجعه تلخ در فوتبال ایران

 مهرداد اولادی درگذشت 

بازیکن سابق تیم فوتبال پرسپولیس به دلیل ایست قلبی دار فانی را وداع گفت.
به گزارش ایسنا، مهرداد اولادی بازیکن سابق تیم های فوتبال پرسپولیس و استقلال و بازیکن 

کنونی تیم ملوان بندرانزلی در بیمارستان  شهدای تجریش تهران درگذشت.
خبرنگار ایسنا در تماس با بیمارستان شهدای تجریش کسب اطلاع کرد که اولادی در بخش 

اورژانس بیمارستان به دلیل ایست قلبی درگذشته است.
اولادی متولد 1364 و مجرد بود و به گفته ی تیم پزشکی بیمارستان وی ساعت 14:3۰ دقیقه 
روز سه شنبه 31 فروردین به اورژانس بیمارستان منتقل شده است و در پس از انتقال فاقد علایم 

حیاتی بوده است.
مهرداد اولادی، در چهارم خرداد 1364 در قائم شهر به دنیا آمد. او فوتبال را از سنین پایین 
آغاز کرد و اولین حضور رسمی  در فوتبال را با تیم جوانان پرسپولیس قائم شهر تجربه کرد. او در 
سال 1381 به پرسپولیس تهران پیوست و سه سال در این تیم ماند. او در این مدت 43 بازی 
برای سرخ پوشان انجام داد و 9 گل نیز به ثمر رساند.در سال 2۰۰6، اولادی با قراردادی قرضی به 
الشباب امارات پیوست و سال بعدش قرارداد رسمی با این تیم بست. اولادی در سال 2۰۰7، این 
بار به صورت قرضی به پرسپولیس آمد و در پایان فصل باز هم به الشباب رفت. او در سال 1388 
برای گذراندن دوران خدمت سربازی به ملوان بندرانزلی پیوست و دو سال در این تیم بازی کرد؛ 
32 بازی و 16 گل، حاصل کار اولادی در ملوان بود.اولادی در سه سال بعد از آن به ترتیب در 
تیم های پرسپولیس، ملوان و نفت تهران بازی کرد و در اقدامی جالب توجه در تاریخ بیستم آبان 
ماه سال 92 با امضای قراردادی یک سال و نیمه به تیم استقلال پیوست؛ او در این تیم هفت بازی 

انجام داد ولی نتوانست گلی به ثمر برساند.
آخرین حضور مهرداد اولادی در فوتبال، به حضورش در ملوان مربوط است؛ حضوری که بسیار 

کمرنگ بود و اخیرا در اردوی تیم نیز کمتر حضور می یافت.
سوابق ملی:

اولادی در رده ملی هم حضور داشته و برای تیم های ملی جوانان، امید، تیم "ب" ایران و تیم 
ملی بزرگسالان بازی کرد. کارنامه  ملی اولادی یک گل ملی نیز دیده می شود. او 13 بازی برای تیم 

ملی ایران انجام داد و به همراه این تیم در بازی های آسیایی 2۰۰6 حضور داشت.
واکنش بازیکنان و شخصیت ها به درگذشت اولادی

علی دایی و علی کریمی در کنار سایر بازیکنان فوتبال به درگذشت مهرداد اولادی واکنش 
نشان دادند.

پس از انتشار خبر درگذشت مهرداد اولادی بازیکن جوان فوتبال کشورمان، علی کریمی 
کاپیتان سابق پرسپولیس و تیم ملی ایران نسبت به درگذشت این بازیکن واکنش نشان داد.

کریمی در پیامی کوتاه اینچنین ابراز احساسات کرد: "دیگه نمی دونم چی بگم. روحت شاد."
هم چنین علی دایی، فرهاد مجیدی، جواد نکونام، مهدی رحمتی، سردار آزمون، سعید 
عزت اللهی، محسن مسلمان، حسین ماهینی و ... نیز در پیام هایی جداگانه به درگذشت اولادی 

واکنش نشان دادند. متن این پیام ها در ذیل آمده است.
علی دایی: "بهار فصل رویش گلهاست اما نوگل فوتبال ما طاقت پایان اولین ماه بهار را هم 
نداشت. مهرداد به تیم منتخب بهشت دعوت شد تا هادی احساس تنهایی نکند. برای این غم 
بزرگ فقط می توان چند صفحه سکوت کرد. خود را در غم بازماندگان شریک می دانم. رفتن 
مهرداد خبری شوکه کننده است که باورش برای اهالی فوتبال ساده نیست. باز هم غم سنگین 
دیگری دامان جامعه ورزش بویژه فوتبال را در بر گرفت. این ضایعه دردناک را به خانواده مهرداد، 

اهالی ورزش و جامعه فوتبال تسلیت می گویم."
فرهاد مجیدی: "روحت شاد".

جواد نکونام: "من به فوتبال ایران تسلیت می گویم. نمی دانم چرا مدام عزیزان فوتبالی خود را 
از دست می دهیم. واقعا باورکردنی نیست و فقط می توانم به همه تسلیت بگویم".

مهدی رحمتی: "حالم از این دنیا به هم می خوره. این دنیا ارزش نداره به خدا. شاید فردا نوبت 
ما باشه. مهرداد عزیز خداحافظ."

سردار آزمون: "واقعا نمی دونم چی بگم. ایشاالله جات توی بهشته، تسلیت".
محسن مسلمان: "داداش مهرداد، به هادی سلام برسون".

حسین ماهینی: "سلام ما را به هادی برسون، داداش".
بهرام افشارزاده: "انا لله و انا الیه راجعون. در کمال تأسف با خبر شدیم مهرداد اولادی بازیکن 
سابق باشگاه استقلال دار فانی را وداع گفت. این ضایعه بزرگ را به خانواده محترم ایشان، هم 
تیمی ها و خانواده بزرگ ورزش تسلیت عرض می نمایم و از خداوند متعال برای ایشان طلب 

مغفرت کرده و برای خانواده محترمشان صبر جمیل مسئلت می نماییم."
مهدی تاج: "ضایعه تلخ درگذشت مهرداد اولادی بازیکن با اخلاق فوتبال کشور را به جامعه 
ورزش به ویژه فوتبال، مردم خونگرم استان مازندران، مدیران، کادر فنی و بازیکنان باشگاه فرهنگی 
و ورزشی ملوان بندر انزلی و خانوده محترم آن مرحوم، تسلیت عرض نموده و از خداوند منان 

برای این تازه در گذشته علو درجات و برای بازماندگان صبر جمیل و اجر جزیل را خواستارم."
احسان حاج صفی: "روحت شاد."

علیرضا حقیقی: "داداش برو سفر سلامت، تو هم رفتی پیش همه خوبا."

جعفر کاشانی:

دانش برانکو در اختیار آکادمی پرسپولیس خواهد بود
رئیس هیات مدیره پرسپولیس با اشاره به تمدید قرارداد 
سرمربی سرخپوشان گفت: از برانکو تنها در تیم اصلی استفاده 
نخواهیم کرد و از دانش او برای داشتن آکادمی قوی کمک 

خواهیم گرفت.
جعفر کاشانی در رابطه با پیروزی پرگل پرسپولیس برابر 
استقلال گفت: همان طور که انتظار می رفت بازی خوبی 
را شاهد بودیم و پرسپولیسی ها توانستند مانند بازی های 

قبلی شان منسجم نشان دهند و این نتیجه را رقم بزنند.
بازیکنان  این  جمعه  روز  که  می شد  حتی  افزود:  وی 
دوباره تاریخ سازی کنند و بُرد 6 گل 1352 را تکرار کنند، 
اما متاسفانه از موقعیت هایشان استفاده نکردند؛ با این حال 

خوشحالیم که این نتیجه رقم خورده است.

رئیس هیات مدیره باشگاه پرسپولیس در رابطه با آخرین 
وضعیت پرونده های حقوقی این تیم تصریح کرد: علی اکبر 
طاهری و تیم حقوقی باشگاه پیگیر حل مشکلات هستند و 
بهتر است این مسائل را از طاهری بپرسید. کاشانی در خصوص 
تمدید قرارداد برانکو ایوانکوویچ گفت: در ابتدای فصل خیلی ها 
مخالف تمدید قرارداد برانکو بودند و معتقد بودند که برانکو باید 
پرسپولیس را ترک کند، اما این مربی بادانش به خوبی تیم را 
مدیریت کرد و جواب انتقادها را داد تا شرایط این گونه رقم 
بخورد و در حال حاضر جزو مدعیان اصلی قهرمانی شویم. 
وی گفت: البته ما در سالهای آتی فقط از دانش برانکو در تیم 
اصلی استفاده نخواهیم کرد، بلکه می خواهیم از دانش او در 
آکادمی مان هم استفاده کنیم تا پرسپولیس پشتیبانی خوبی 

از این جهت داشته باشد.
رئیس هیات مدیره باشگاه پرسپولیس اضافه کرد: در حال 
حاضر پرسپولیس شرایط خوبی دارد و شخصیت قهرمانی 
را به دست آورده است. شما دیدید که با پیروزی در دربی 
یک جامعه چقدر خوشحال شدند. امیدوارم که با قهرمانی 
نیز جشن دوباره ای را شاهد باشیم. کاشانی در رابطه با اینکه 
پرسپولیس امسال برخلاف سال های اخیر با مشکلات مالی 
مواجه نبوده، تصریح کرد: امیدوارم روزی برسد که سهام 
باشگاه به هواداران واقعی اش تعلق بگیرد. در تمام دنیا شاهد 
این هستیم که هواداران با مشارکت خودشان در اداره باشگاه 
سهیم هستند. البته در حال حاضر هم هواداران خواصی وجود 

دارند که باشگاه را در شرایط بحرانی کمک می کنند.

 افشارزاده: 

چرا بحث منصوریان را مطرح می کنند، بگذارند تیم آرامش داشته باشد!

سرپرست باشگاه استقلال از مطرح شدن بحث حضور علیرضا منصوریان در این تیم ابراز 
ناراحتی کرد و گفت: به هیچ وجه با هیچ کدام از مربیان صحبت نکرده و صحبت نخواهیم کرد.

 بهرام افشارزاده در مورد اینکه پنالتی استقلال در دربی پایتخت گرفته نشد و آیا به این 
مسئله اعتراضی خواهند کرد یا نه، گفت: ما به این موضوع عکس العمل نشان دادیم و اکنون هم 

از مسئولان می خواهیم در بازی های باقیمانده بیشتر دقت کنند. چهار بازی تا پایان لیگ مانده 
که بازی های بسیار سختی هم هستند و به نظرم داوران باید بیشتر دقت کنند، چون امکان دارد 

با یک خطای آنها سرنوشت یک تیم به طور کلی عوض شود.
وی افزود: از کمیته انضباطی، کمیته داوران و تمام مسئولان خواهش و تمنا می کنم 
دقت شان را در این چند هفته باقیمانده بالاتر ببرند. اشتباه همه جا هست و در تمام دنیا این 
اتفاقات رخ می دهد، اما اکنون بازیکنان و هواداران ما روی اشتباهات داوری حساس شده اند و 
باید دقت بیشتری شود. مسئولان باید دقت کنند و بیشتر به مسائل اینچنینی بپردازند تا داوران 

خوب برای بازی ها انتخاب شوند. با این حال همه برای ما قابل احترام هستند.
سرپرست باشگاه استقلال درباره اینکه نصرالله عبداللهی به عنوان سرپرست جدید تیم فوتبال 
این باشگاه انتخاب شده و از سویی اعلام کرده به احترام پورحیدری روی نیمکت نمی نشیند، 
اظهار داشت: این طور نیست و ما با آقای عبداللهی صحبت کردیم که روی نیمکت بنشیند. 
اینکه عبداللهی به حرمت پورحیدری این تصمیم را گرفته، قابل تحسین است و حرمت 
پورحیدری هم باید حفظ شود، اما عبداللهی از بازی این هفته )دیدار مقابل فولاد خوزستان( 

روی نیمکت می نشیند.
افشارزاده پس از آنکه با سؤالی در مورد ابقای مظلومی و حمایت هیئت مدیره از این مربی 
مواجه شد، تصریح کرد: با مظلومی چه کار دارید؟ او کارش را می کند. اجازه بدهید کارش را 

پیش ببرد.
وی درباره شایعه مذاکره استقلالی ها با علیرضا منصوریان و اینکه این مربی شرط گذاشته سه 
ساله روی نیمکت آبی پوشان بنشیند، گفت: باشگاه استقلال به هیچ وجه با هیچ کدام از مربیان 
صحبت نکرده و صحبت نخواهیم کرد. اصلا چرا این بحث ها را مطرح می کنند؟ اجازه بدهید 

این چهار بازی هم انجام شود و تیم آرامش داشته باشد.
سرپرست باشگاه استقلال درباره بحث پرداخت بدهی رودریگو توزی که پرونده شکایت او 
در فیفا، این تیم را تهدید به کسر امتیاز کرده بود، اظهار داشت: بدهی توزی پرداخت می شود 

و مشکلی نیست. دیگر بحث کسر امتیاز از استقلال وجود ندارد.
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جراحی مغز کار مشکل و دقیقی است و اکنون یک دانشمند دانشگاه هانوفر ابزار جدیدی 
طراحی کرده که می تواند به جراحان اعصاب در این زمینه کمک کند.

"دیوید اولیوا اورایب" یک چاقوی جراحی هوشمند طراحی کرده که می تواند بافت مغز را از 
تومور مغزی تشخیص دهد.

این ابزار که شبیه یک چاقوی جراحی با یک کره ریز در انتهای آن است، از حسگرهایی در 
درون خود برخوردار است. زمانی که جراح، کره انتهای ابزار را روی سطح می کشد، حسگرها نوع 
بافت را طی نیم ثانیه شناسایی می کنند. سپس دستگاه از یک نشانگر صوتی یا بصری برای آگاه 

ساختن جراح از نوع بافت استفاده می کند.
تاکنون این ابزار بر روی بافت مصنوعی تومور و بافت مغزی بدست آمده از خوک آزمایش شده 
است اما در صورت راه یافتن آن به کارآزمایی های انسانی و درون اتاق های عمل جراحی، این 
چاقوی جراحی هوشمند می تواند در وقت ارزشمند برای جراحان اعصابی که بر بینایی و لامسه 
خود تکیه دارند، صرفه جویی کند. به طور بالقوه این چاقو می تواند همچنین برای استفاده در سایر 

مناطق بدن مانند معده یا روده سازگار شود.

فناوری جدید به کمک افراد معلول می آید!

با این پوست الکترونیکی، دیجیتالی شوید!

ابداع دانشمند ایرانی برای تولید کبد مصنوعی
محقق ایرانی موسسه MIT و همکارانش موفق به ابداع 
شیوه ای نوین در ساخت اندام های مصنوعی شدند که از 
این روش برای ساخت کبد مصنوعی و بافت قلب روی 
موش و خوک استفاده کردند و امیدوارند با دستیابی به 
نتایج امیدبخش، در آینده نسل نوینی از روش های درمانی 

را برای بیماران نیازمند ارائه دهند.
دکتر علیرضا خادم حسینی مجری طرح در گفت وگو 
با خبرنگار علمی ایسنا، مواد مهندسی شده را دارای توان 
بسیار بالا در درمان پزشکی دانست و گفت: با انجام پروژه 
تحقیقاتی با عنوان »نانو میکرو هیدروژل های ساخته شده 
برای مهندسی بازسازی کننده« روش نوینی را در این 

زمینه ارائه کردیم.
وی با اشاره به جزئیات این طرح خاطرنشان کرد: بافت 
مهندسی شده که در این طرح تولید شد، قادر است با 
استفاده از شبکه پلیمری حاوی آب که به آنها هیدروژل 

گفته می شود، رفتار سلول ها را تنظیم کند.
مطالعات  این  در  این که  بیان  با  حسینی  خادم 
شدن  شبکه ای  توان  که  را  هیبریدی  هیدروژل های 
نوری را دارند، با استفاده از ترکیب طبیعی مولکول ها و 
نانوذرات توسعه دادیم، افزود: این ترکیبات می توانند برای 
تنظیم خواص شیمیایی، بیولوژیکی، مکانیکی و الکتریکی 

سلول های زنده به کار روند.
مجری طرح، با تاکید بر این که از این هیدروژل به 
عنوان داربستی برای کشت سلول استفاده می شود، ادامه 
داد: این داربست ها موجب تمایز سلول های بنیادی به انواع 

سلول های مورد نظر و در نهایت تشکیل مستقیم بافت 
قلب یا استخوان می شوند.

وی با بیان این که داربست هیدروژلی تولید شده با 
اتصال سلول های زنده به یکدیگر، یک اندام یا بخشی از 
آن را تولید می کند، اضافه کرد: این داربست با استفاده 
از پلیمر »پلی اتیلن گلیکول )PEG(« تولید شد. این 
پلیمرها موادی مایع هستند که در برابر نور، جامد شده 
و سلول های زیستی را در آجرهای مکعبی خود محبوس 
می کنند و در این حالت است که می توان مکعب ها را با 
استفاده از این پلیمر که نقش چسب زیستی را به عهده 
دارند، برای ساخت بافت های متفاوت مورد استفاده قرار 
داد.خادم حسینی خاطرنشان کرد: این آجرهای کوچک 
پلیمری از توانایی ساخت بافت مصنوعی و انعطاف پذیری 
بالا از لحاظ ساخت و رشد دادن سلول های زنده برخوردار 
هستند.وی فرآیند سرهم کردن سلول های آزاد شده برای 
ساخت اندام را فرآیندی پیچیده و دشوار توصیف کرد و 
یادآور شد: تاکنون محققان دنیا موفق به ساخت بافت های 
ساده مانند بافت پوستی و غضروف بر روی چارچوب های 
قابل تجزیه شده اند؛ ولی روش های استفاده شده برای 

ساخت بافت های طبیعی با محدودیت هایی مواجه است.
این محقق ایرانی با تاکید بر این که این ماده سازگار 
با بدن است، یادآور شد: این تحقیقات علاوه بر آن که 
روی حیوانات کوچک مانند موش کاربردی شد، بر روی 

حیوانات بزرگ چون خوک نیز اجرایی شده است.
وی اضافه کرد: در این مطالعات در تلاش هستیم تا با 

استفاده از این شیوه ابداعی اقدام به ساخت کبد مصنوعی 
یا بافت قلبی کنیم.مجری طرح ابراز امیدواری کرد که 
توسعه این روش بتواند در آینده نسل نوینی از درمان را 

در حوزه پزشکی ارائه دهد.
به گزارش ایسنا، دکتر علی خادم حسینی، عضو هیات 
علمی و استاد فناوری علوم بهداشت و درمان در بخش 
فناوری و بهداشت دانشگاه هاروارد و دانشکده پزشکی 
هاروارد است. زمینه پژوهشی این محقق ایرانی بر مبنای 
توسعه فناوری در مقیاس میکرو و نانو به منظور کنترل 
رفتار سلول با هدف توسعه و بهبود بیو مواد در مهندسی 
بافت است.در این راستا علاوه بر ارائه روش ابداعی برای 
تولید اندام مصنوعی، دستاوردهای نوینی را عرضه کرده 
است که از آن جمله می توان به رگ مصنوعی اشاره کرد. 
در صورتی که مواد غذایی برای اندام تولید شده تامین 
نشود، اندام به سرعت از بین خواهند رفت که برای رفع 
این مشکل دکتر خادم حسینی و همکارانش در تلاشند 
تا از این شیوه برای ساخت لوله هایی استفاده کنند که 
دارای عملکردی مانند مویرگ ها هستند.این پژوهشگر 
برجسته ایرانی در زمینه ساخت هیدروژل های رسانا با 
لوله های کربنی،  نانو  از جمله  مواد  نانو  یکپارچه سازی 

گرافنی و گرافن اکسید پیشگام بوده است.
پروژه تحقیقاتی وی با عنوان »نانو میکرو هیدروژل های 
ساخته شده برای مهندسی بازسازی کننده« در بیست 
و نهمین جشنواره بین المللی خوارزمی حائز رتبه اول 

پژوهش های بنیادی شد. 

تشخیص دقیق سرطان
 با استفاده از هوش مصنوعی

دانشمندان موفق شدند با استفاده از هوش مصنوعی سلولهای سرطانی را تشخیص دهند.
به گزارش خبرگزاری مهر، تشخیص سرطان از روی نمونه های خونی همواره روشی 
چالش برانگیز به شمار می آمده است. در اغلب موارد پزشکان مواد شیمیایی به خصوصی را 
به نمونه خون گرفته شده اضافه می کنند تا سلولهای سرطانی را قابل رؤیت کنند اما با این 

کار عملا دیگر نمی توان از چنین نمونه هایی در سایر آزمایشات تشخیصی استفاده کرد.
همچنین تکنیک های تشخیصی دیگری برای شناسایی سلولهای سرطانی وجود دارد 
که مبنای عمل آنها ساختار غیرطبیعی این دسته از سلولهاست اما این روش زمان بر بوده و 
حتی در برخی موارد سلولهای سالم به اشتباه به عنوان بافت سرطانی در نظر گرفته می شود. 
اکنون تیمی از دانشمندان دانشگاه کالیفرنیا در لس آنجلس وارد عمل شده و روشی را ارایه 
کرده اند که در آن با استفاده از نوعی میکروسکوپ مخصوص و تلفیق آن با یک الگوریتم 
هوش مصنوعی، شناسایی غیرتهاجمی و البته بسیار دقیق سلولهای سرطانی در یک نمونه 
آزمایشگاهی به راحتی امکانپذیر می شود. با استفاده از این روش جدید نه تنها زمان و انرژی 
به مراتب کمتری برای تشخیص سلولهای سرطانی صرف می شود بلکه ضریب دقت در 
آن به طرز چشمگیری بالا بوده و در نتیجه پزشکان با اطمینان خاطر بیشتری از روشهای 
 Scientific مناسب درمانی استفاده می کنند. جزئیات بیشتر این نوآوری در نشریه علمی
Reports منتشر شده است. از آنجا که در درمان سرطان زمان فاکتوری تعیین کننده 
محسوب می شود، این روش می تواند جان بسیاری از بیماران سرطانی را نجات دهد. در 
این نوآوری میکروسکوپ فوتونیکی مخصوصی به کار گرفته می شود که در هر ثانیه صدها 
هزار تصویر از سلولها ثبت می کند. این تصاویر در ادامه راهی برنامه رایانه ای به خصوصی 
می شود که در آن سلولها بر اساس 16 فاکتور مختلف از جمله قطر سلول و سایر مشخصه 

های فیزیکی مورد سنجش دقیق قرار می گیرند.

تشخیص بافت سالم مغزی از تومور
 با چاقوی جراحی هوشمند

یک تیم از دانشمندان با ضبط و ترجمه سیگنال های مغز 
بر مشکل آسیب نخاعی فائق آمدند و توانستند به یک مرد 24 
ساله معلول کمک کنند تا بتواند دست خود را دوباره حرکت 

دهد.
محققان در سال های اخیر دستگاه های الکترونیکی متعددی 
را در قالب یک "رابط مغز و رایانه " توسعه دادند که می تواند 
قدرت امواج مغزی را برای حرکت عضلات یا اشیاء دیگر مهار 

کند.
محققان در این پژوهش برای اولین بار توانستند به یک فرد 
فلج کمک کنند تا بتواند بوسیله سیگنال های ضبط شده از مغز، 

توانایی حرکتی خود را به دست آورد.
چاد بوتون، از موسسه تحقیقات پزشکی فاینستاین اظهار 
کرد که این یک مسیر مهم برای بیماران دیگر در آینده بوده و 
به بیماران سکته مغزی و افرادی با آسیب های مغزی و نخاعی 

کمک خواهد کرد.
بوتون و همکارانش از دانشگاه ایالتی اوهایو موفق به کاشت 
یک تراشه کوچک در بخشی از مغز یک مرد معلول به نام قشر 

حرکتی شدند.
زمانی که به بیمار تصاویر مختلفی از حرکات دست نشان داده 
شد، این تراشه به ثبت برخی از سیگنال های الکترونیکی مغز 
پرداخته و در هر دقیقه توانست بیش از سه گیگابایت اطلاعات 
را پردازش کند این تراشه از الگوریتم یادگیری ماشینی برای 
ترجمه و تقویت سیگنال ها و فرستادن آنها به یک دستگاه 
پوشیدنی که به ساعد این بیمار متصل شده بود استفاده کرد. 
این سیستم به فرد بیمار اجازه داد تا شش حرکت مختلف را در 
مچ و تمام دست خود انجام دهد. این بیمار توانست یک بطری 
را بردارد و با استفاده از یک نی، محتویات یک شیشه را هم بزند.

این بیمار 24 ساله در هنگام موج سواری و زمانی که فقط 
19 سال داشت، دچار شکستگی گردن و آسیب نخاعی شد و 
پس از آن هرگز نتوانست دست خود را باز و بسته کند. حال با 
وجود این فناوری جدید، امید زندگی در این مرد جوان افزایش 

یافته است.
اگرچه این فرد جوان هم اکنون با کمک این تراشه و یک 
دستگاه الکترونیکی می تواند دست خود را حرکت دهد اما 

اندام های  این  به  نیاز  بدون  بتواند  امیدوار است که روزی 
مصنوعی زندگی کند. با این حال وی معتقد است که این 
دستگاه الکترونیکی بهتر از اندامهای پروتزی حجیم و سنگین 

بوده و در زمان اتصال به بدن، ظاهر طبیعی تری نیز دارد.
همچنین علی رضایی، یکی از نویسندگان این گزارش جدید 
و مدیر مرکز ایالتی ترمیم دستگاه عصبی اوهایو گفت که این 
تیم در پی ساخت دستگاهی است که پوشیدن آن برای همگان 

آسان باشد. 

محققان دانشگاه توکیو طی پژوهشی دیگر، با تعبیه دستگاه های الکترونیکی در بدن انسان به 
توسعه یک لایه نازک محافظ پرداختند که به تولید پوست الکترونیکی، نمایش سطح اکسیژن 

خون، حسگرهای ضربان قلب برای ورزشکاران کمک خواهد کرد.
به گزارش سرویس علمی ایسنا، این تیم کاربرد این فناوری را با ایجاد یک دیود متصاعد کننده 

نور که در برابر هوا مقاوم است، نشان دادند.
تعبیه دستگاه های الکترونیکی در بدن انسان به منظور افزایش و یا بازگرداندن عملکرد بدن 

برای کاربردهای زیست پزشکی ، هدف محققان در سراسر جهان است.
دستگاه های الکترونیکی پوشیدنی، باید نازک و انعطاف پذیر باشند تا در زمان استفاده فضای 

زیادی را اشغال نکنند.
استاد تاکائو سومیا و تومویوکی یوکوتا به توسعه یک فیلم محافظ با ضخامت کمتر از دو 
میکرومتر با کیفیت بالا پرداختند که به دانشمندان در تولید دستگاههای پوشیدنی الکترونیکی 

فوق العاده نازک و با انعطاف بالا کمک می کند.
این فیلم محافظ مانع عبور اکسیژن و بخار آب در هوا شده و باعث افزایش طول عمر دستگاه 

می شود.
علاوه بر این، گروه تحقیقاتی قادر به متصل کردن الکترودهای شفاف اکسید قلع ایندیوم 
)ITO( به یک بستر نازک بدون آسیب رساندن به آن شدند. این کار پوست الکترونیکی را 

شفاف و نورانی می کند.
گروه تحقیقاتی با استفاده از لایه حفاظتی جدید و الکترود ITO، دیودهای پلیمری ساطع 

کننده نور )PLEDs( و آشکارسازهای نوری آلی )OPDS( ایجاد کردند.
این فیلم به اندازه ای نازک است که به پوست متصل شده و با قابلیت انعطاف پذیری بالا به 

تمامی حرکات بدن پاسخ می دهد.
این فناوری جدید، گرما و مصرف برق را کاهش داده و برای اتصال مستقیم به بدن مناسب 
است. از این فناوری همچنین می توان در کاربردهای پزشکی مانند نمایش غلظت اکسیژن 

خون یا ضربان قلب استفاده کرد.
این گروه تحقیقاتی همچنین دیودهای پلیمری ساطع کننده نور قرمز و سبز را با آشکارساز 

برای ایجاد یک حسگر اکسیژن خون ترکیب کرده است. 

 تشخیص دیابت نوع 2 و نشانه های آن برای افراد مبتلا به 
راحتی امکان پذیر نیست. دیابت نوع 1 نیز می تواند بدون نشانه 
باشد، اما این روند کمتر اتفاق می افتد. بعضی از نشانه های دیابت 
نوع 1 در زیر بیان شده است که می توانند به سرعت نمود پیدا 

کنند و با حالت تهوع، استفراغ و دردهای شکمی کامل شوند.
در صورت هرگونه تردید در مورد ابتلا به دیابت و یا نمود هر 
کدام از نشانه های زیر قبل از پیشرفت بیماری و سخت شدن 

درمان بایستی به پزشک مراجعه کرد.
بسیاری از نشانه های رایج مرتبط با هایپرگلیسمی )سطح بالای 
قند خون( هستند، به خصوص نشانه های کلاسیک دیابت که 
شامل دفع ادرار و تشنگی مکرر. خستگی ناشی از کاهش آب 
بدن و مشکلات تغذیه ای نیز می توانند به دلیل افزایش سطح 

گلوکز خون باشند.
  نشانه های رایج دیابت

رایج ترین نشانه ها و علایم دیابت شامل:
-  دفع ادرار مکرر: آیا اخیرا بیشتر از همیشه دفع ادرار 
داشته اید؟ آیا در طول روز بیشتر وقت خود را صرف رفتن به 
توالت می کنید؟ زمانی که میزان گلوکز خون بالا باشد، دفع ادرار  
زود به زود را منجر می شود. اگر انسولین بدن تاثیرگذار نباشد 
یا اصلا وجود نداشته باشد، کلیه های شما نمی توانند بازگشت 
گلوکز را به خون فیلتر کنند. بنابراین کلیه ها جهت رقیق کردن 
گلوکز، از خون آب دریافت می کنند که منجر به پر شدن مثانه 

می شود.
   -   تشنگی غیر معمول: اگر دفع ادرار شما خارج از حالت 
نرمال است، بایستی آب از دست رفته را جایگزین کنید. شما 
بیشتر از حالت عادی آب خواهید نوشید. آیا اخیرا بیشتر از 

همیشه آب می نوشید؟
  -  گرسنگی شدید: اگر انسولین در خون شما مؤثر نباشد 

و یا اصلا انسولین وجود نداشته باشد و سلول ها قادر به دریافت 
انرژی نباشند، بدن برای دریافت انرژی بیشتر دست به دامان غذا 

می شود و شما احساس گرسنگی می کنید.
  - افزایش وزن: افزایش وزن در اثر دریافت مواد غذایی 

بیشتر اتفاق می افتد.
  -  کاهش وزن غیر عادی: این اتفاق در افراد مبتلا به 
دیابت نوع 1 بیشتر رخ می دهد. از آن جایی که بدن انسولین 
نمی سازد، به دنبال منبع غذایی برای تامین انرژی سلول ها 
خواهد بود و به دنبال آن بافت های چربی و ماهیچه ای برای 
دریافت انرژی تجزیه می کند. همان طور که دیابت نوع 1 اغلب 
اتفاقی است و نوع 2 تدریجی، کاهش وزن در نوع 1 بیشتر قابل 

ملاحظه است.
  -  خستگی مفرط: اگر انسولین به درستی عمل نکند 
و یا وجود نداشته باشد، گلوکز وارد سلول ها نشده و انرژی 
آن ها تامین نمی شود. این فرایند منجر به ایجاد حس خستگی 

می گردد.
  -  کج خلقی: کج خلقی و بی حوصلگی نیز به دلیل کمبود 

انرژی بدن ایجاد می شود.
  - تاری دیدش: تاری دید می تواند در اثر آسیب بافت عدسی 
چشم روی دهد که روی توانایی تمرکز چشم اثر می گذارد. با 
درمان صحیح می تواند بهبود یابد. علاوه بر این موارد وخیمی از 

نابینایی یا مشکلات بینایی طولانی مدت می تواند رخ دهد.
  -  بریدگی ها و کبودی ها به طور کامل یا به سرعت 
خوب نمی شوند: آیا بریدگی ها و کبودی هایی پیدا کرده اید که 
در مقایسه با گذشته دیرتر درمان شوند؟ زمانی که سطح گلوکز 

خون بالا باشد، توانایی درمان آن تحلیل می رود.
  -   عفونت های پوستی و یا مخمری بیشتر: زمانی که 
قند خون بالا باشد، توانایی بدن را در درمان عفونت ها تحت تاثیر 

قرار می دهد. در بانوان مبتلا به دیابت بهبود یافتن از عفونت های 
مثانه و واژن کار دشواری است.

 -   خارش پوست: گاهی احساس خارش در پوست از 
نشانه های دیابت می باشد.

  -   لثه های قرمز و یا متورم- جدا شدن لثه ها از 
دندان ها: اگر لثه های شما شکننده، قرمز و متورم شده اند از 
نشانه های دیابت می تواند باشد. دندان های شما می توانند شل 

شده و لثه ها از آن ها جدا شوند.
  - بیماری یا عفونت مداوم لثه: مانند دیگر نشانه های 
بیماری لثه، شما به دلیل دیابت می توانید به طور مکرر دچار 

بیماری یا عفونت لثه شوید.
  -    ناتوانی جنسی در آقایان: اگر شما بالای 5۰ سال سن 
دارید و شاهد ناتوانی های جنسی مکرر هستید، می تواند نشانه 

ای از دیابت باشد.
  - بی حسی یا سوزن سوزن شدن به خصوص در کف 
دست ها و پاها: اگر قند خون بالا باشد، سلول های عصبی به 
دنبال تخریب رگ های خونی کوچک تغذیه کننده آن ها، آسیب 
می بینند. بنابراین شما احساس سوزن سوزن شدن یا بی حسی 

در پاها و دست ها می کنید.
  تشخیص دیابت: دیابت معمولا با آزمایش ادرار جهت 
شناسایی حضور قند اضافی در ادرار تشخیص داده می شود. 
به طور معمول با یک آزمایش خون پشتیبانی شده که میزان 
قند خون را می سنجد و اگر دلیل نشانه های شما دیابت باشد، 
آن را تایید می کند. اگر شما نگران داشتن هر کدام از این 
نشانه ها هستید، به شما پیشنهاد می شود با پزشک خود یا یک 

متخصص سلامت صحبت کنید.
زیست  ارشد  کارشناس  ترجمه:افسانه جاودانی ملاک،    

شناسی سلولی و مولکولی

روز تازه ای شروع شده است، اما شما از قبل خود را در معرض خطرهایی قرار داده اید که حتی 
متوجه آن نشده اید. در این مقاله ما اشتباهات رایج روزانه ای که سلامت شما را به خطر می اندازد 

را معرفی کرده ایم:
1.صورت خود را لمس می کنید: شما نمی توانید از این کار دست بکشید. با توجه به نظر 
محققان موسسه ملی بهداشت، مردم به طور متوسط نزدیک به چهار بار در هر ساعت صورت 
خود را لمس می کنند. این کار چرا یک مشکل است؟ با توجه به گفته های محققان دانشگاه آریزونا 
میز کار شما در هر اینچ مربع صدها بار بیشتر باکتری از صندلی توالت در ساختمان اداری دارد، 
بنابراین هنگام استراحت شما دست خود را بر روی یک سطح میکروبی قرار می دهید و سپس 
آنها را به پیشانی و صورت خود می مالید، این کار احتمال بیمار شدن و جوش زدن را افزایش می 
دهد، همچنین مالیدن صورت یا دست زدن به آن می تواند به سادگی به یک بیماری به نام آکنه 
مکانیکا منجر شود، مالش منافذ پوست می تواند باعث مسدود شدن آن شود و نتیجه آن جوش 

زدن تا 2 هفته بعد است.
2. به صندلی خود می چسبید: بسیاری از تحقیقات نشان می دهد که نشستن طولانی مدت 
برای سلامتی بسیار مضر است. علاوه بر افزایش خطر چاقی، بیماری های قلبی، دیابت، سکته 
مغزی و حتی مرگ را در پی دارد. یک مطالعه جدید دانشگاه نورث وسترن می گوید هر یک 
ساعت اضافی نشستن بر روی صندلی در روز در حدود 5۰ درصد خطر از کار افتادگی از لحاظ 
فیزیکی را افزایش می دهد. از همه بدتر، بسیاری از مطالعات نشان داده اند که نشستن طولانی مدت 
می تواند تندرستی شما را حتی اگر روزانه ورزش می کنید را به خطر بیندازد. هر 3۰ یا 6۰ دقیقه 

یکبار برای چند دقیقه از صندلی خود بلند شوید.
3. شبکه های اجتماعی را چندین بار در روز چک می کنید: عادت چک کردن مداوم 
شبکه های اجتماعی می تواند رابطه ی شما را به خطر بیندازد. محققان در شیلی دریافتند کسانی 
که اغلب از شبکه های  اجتماعی استفاده می کنند در طول 12 ماه در مقایسه با کسانی که از 
آن چشم پوشی می کنند نزدیک به دو برابر بیشتر در مورد ترک همسر خود خود فکر می کنند.

شبکه های اجتماعی ممکن است جرقه حسادت را بین شریک زندگی شما را بزند و باعث می شود 
که راحت تر از همیشه به خیانت فکر کنید.

4. در میز کار خود غذا می خورید: انگشتان کثیف و ظرف غذا یا کیسه های خالی تنقلات 

بر روی میز نشانه اشتباهی است که شما در پشت کامپیوتر خود غذا می خورید. کمر شما نیز 
ممکن است شواهدی از این کار را ارائه کند. محققان دانشگاه لیورپول دریافتند که مردم در حالی 
که حواس پرت هستند و وعده های کامل غذایی یا میان وعده می خورند، کالری بیشتری مصرف 
می کنند که اثرات آن در روز بعد نیز ادامه پیدا می کند. هنگام غذا خوردن چند وظیفه  ای را ترک 
کنید. حواس پرتی را در ساعات غذاخوردن کاهش دهید و فقط بر روی غذای خود تمرکز کنید، 
اگر روی غذا خوردن تمرکز داشته باشید به احتمال زیاد غذای متناسبی می خورید و پرخوری 

نخواهید کرد.
5. چشمان خود می مالید

مالش چشم باعث ابتلا به یک بیماری به نام کراتوکونوس می شود، ضعیف شدن تدریجی و 
نازک شدن قرنیه از عواقب آن است که باعث از دست دادن بینایی می شود که نمی توان توسط 
لنز، عینک و یا عمل لیزیک آن را اصلاح کرد. اگر شما از لنز استفاده می کنید، مالیدن آن ممکن 
است باعث شود لنز در زیر پلک شما گیر کند اما خوشبختانه ساختار آن مانع از به طور کامل 
رفتن آن به پشت چشم شما می شود، اما احتمال اینکه در آن جا گیر کند وجود دارد. اگر شما 
تجربه خارش، خشکی، یا با لنز مشکل دارید با چشم پزشک خود صحبت کنید. دکتر می تواند در 

صورت وجود مشکل به شما کمک کند.
6. فضای کاری شما به هم ریخته است

وضعیت میز شما می تواند سلامت شما را تحت تاثیر قرار دهد. در یک مطالعه در دانشگاه مینه 
سوتا، شرکت کنندگان در دو فضای اداری مرتب و تمیز و یا به  هم  ریخته زمان خود را سپری 
کردند. ده دقیقه بعد از آنها با یک سیب و یک شکلات پذیرایی شد. 67% از افرادی که در دفتر 
مرتب بودند سیب را برداشتند، در حالی که 8۰ درصد از کسانی که در فضای کاری آشفته بودند 
شکلات را انتخاب کردند. محیط مناسب شما را برای برای تصمیم گیری خوب که می دانید برای 

شما بهتر است تشویق می کند.
7. ادرار خود را نگه می دارید: بعد از پایان یک کنفرانس یا جلسه بهتر است سریع به 
دستشویی بروید. گاهی اوقات نگه داشتن ادرار خود خوب است، اما نگه داشتن طولانی مدت و 
همیشگی آن می تواند موجب مشکلات جدی مانند عفونت دستگاه ادراری و عفونت مثانه شود و 

حتی می تواند با تضعیف ماهیچه های درگیر در کنترل مثانه به بی اختیاری منجر شود.

نشانه های دیابت را بهتر بشناسیم

۷ اشتباه بهداشتی که هر روز انجام می دهید 

وزیر بهداشت: 

ابتلا به دیابت در کشور رو به افزایش است 
وزیر بهداشت با بیان اینکه ابتلا به دیابت در کشور رو به افزایش است، گفت: پیش بینی 
می شود در 1۰ سال آینده 25۰۰ میلیارد تومان هزینه ناشی از ابتلا به دیابت به کشور 
تحمیل شود.  سید حسن قاضی زاده هاشمی در جمع خبرنگاران در حاشیه همایش ملی 
سفیران سلامت  اظهارداشت : متاسفانه آمار افزایش وزن در کشور رو به افزایش است و در 
این زمینه خانم ها اضافه وزن بیشتری دارند و به این جهت باید در راستای افزایش تحرک و 
تغذیه سالم در کشور تلاش کنیم.وی با اشاره به شعار روز جهانی بهداشت با عنوان غلبه بر 
دیابت افزود: دیابت بیماری است که بسیاری از ارگان های بدن را از مغز و چشم و رگ های 
بدن تا کلیه گرفته در برمی گیرد و شایع ترین علت این بیماری افزایش وزن و مصرف قند 
است. بنابراین امیدواریم بتوانیم در سال جاری اقدامات خوبی در این زمینه انجام دهیم.وزیر 
بهداشت ادامه داد: در حوزه سلامت دهان و دندان نیز کارهای بسیار خوبی صورت گرفته و 
باید در همه حوزه ها از قبیل دهان ودندان، اعصاب و روان افزایش سلامتی را مورد اهمیت 
قرار داد.هاشمی افزود: در حال حاضر ابتلا دیابت در کشور رو به گسترش است و هزینه های 
زیادی را به جامعه تحمیل می نماید و پیش بینی می شود که در 1۰ سال آینده 2 هزار و 

5۰۰ میلیارد تومان هزینه های ناشی از این بیماری به کشور تحمیل شود.

معاون درمان وزیر بهداشت اعلام کرد :

احتمال ورشکستگی بیمارستان ها در سال جدید 
معاون درمان وزیر بهداشت با اشاره به اینکه مشکل عمده در کسری منابع بیمه سلامت 
ایرانیان است گفت: اگر تعرفه های درمانی افزایش داشته باشد می توانیم بر مشکلات غلبه 
کنیم و در غیر این صورت باز هم به نقطه اول برمی گردیم. محمد آقاجانی در گفت وگو با 
فارس، در مورد تعرفه های درمانی سال95 ،گفت: تعرفه های درمانی در دو دهه قبل یعنی 
در سال  74 که ایجاد شد تاکنون شاهد این بوده ایم که رشد تعرفه ها تقریبا همیشه کمتر 
از رشد میانگین تورم بوده است.وی ادامه داد: این موضوع باعث شده با قیمت تمام شده 
خدمات و تعرفه های واقعی فاصله داشته باشیم و این به معنی کسری اعتباری بیمارستان ها 
است.معاون درمان وزیر بهداشت ادامه داد: اینکه تعرفه ها هیچ گاه واقعی دیده نشده اند، باعث 
مقروض بودن بیمارستان های دولتی به پزشکان و پرستاران،  طرف قراردادها،  شرکت های 
دارویی و مواد غذایی است.آقاجانی گفت: در سال 93 بهبودی نسبی در تعرفه ها رخ داد هر 
چند که ما با تعرفه قیمت تمام شده مصوب شورای عالی بیمه باز هم فاصله داشته ایم.وی 
تصریح کرد: هم اکنون برای سال 95، فاصله تعرفه با قیمت تمام شده 1۰۰ درصد است 
یعنی اگر تعرفه های درمانی دو برابر شود، می توانیم بر مشکلات غلبه کنیم.آقاجانی افزود:  
به عنوان مثال هم اکنون تعرفه هتلینگ حدود 1۰۰ هزار تومان است و قیمت تمام شده 
تصویب شده حدود 2۰۰ هزار تومان یعنی تعرفه هتلینگ بیمارستان های دولتی اگر دو 
برابر شود قیمت تمام شده هزینه هایی که امروز ارائه می شود با همین کیفیت فعلی تأمین 
خواهد شد.معاون درمان وزیر بهداشت ادامه داد:  البته ارائه خدمات در چنین شرایطی 
بازهم با کیفیت استاندارد مطلوب نخواهد بود چرا که ما با آن فاصله داریم و شاخص نیروی 
انسانی ما پایین تر از حد مطلوب است. وی گفت:  اگر بخواهیم به قیمت تمام شده خدمات 
و با همین کیفیت فعلی خدمات ارائه دهیم، تعرفه هتلینگ باید به دو برابر افزایش یابد. 
اگر چنین نشود و هر چقدر فاصله ما بیشتر شود کسری بودجه در بیمارستان های دولتی 
که 8۰ درصد خدمات را ارائه می دهند بیشتر و بیشتر خواهد شد.آقاجانی با اشاره به اینکه 
جبران این کسری امکانپذیر نیست، گفت: مفهوم آن این است که پرداختی پزشک و پرستار 
به موقع انجام نشود و پرداختی مطالبات بیمه ها نیز به موقع صورت نگیرد. معاون درمان وزیر 
بهداشت افزود: اگر این اتفاق افتاد باز هم بیماران به خارج از بیمارستان ها برای تهیه لوازم 
ارجاع داده می شوند و شاهد کاهش خدمات در بیمارستان ها خواهیم بود در حالی که طرح 
تحول سلامت برای رفع این مشکلات ایجاد شد.وی افزود: اگر تعرفه سال 95، اصلاح نشود، 
باز هم به نقطه اول برمی گردیم و این یک آسیب جدی است. امیدوارم شورای عالی بیمه 
و دولت با اتخاذ تمهیدات لازم از وقوع آسیب جلوگیری کنند.معاون درمان وزیر بهداشت 
گفت: مشکل عمده در کسری منابع بیمه سلامت ایرانیان است که ما پیشنهاد مشخصی 
برای بیمه شدگان جدید، کسری منابع موجود، حق بیمه و سهمشان از منابع عمومی ارائه 
کرده ایم.در هر صورت اگر نرخ بیمارستان بسیار پایین تر از هزینه تمام شده باشد علیرغم 
محدودیت بودجه بیمه ها، کسری بودجه بیمه ها به بیمارستان ها منتقل می شود یعنی به 
جای ورشکستگی بیمه ها،  بیمارستان ها ورشکسته می شوند.وی در پایان گفت:  در چنین 
صورتی ورشکستگی بیمارستان ها حاصل اصلاح نشدن تعرفه ها است و به معنی آن است 

که مردم نخواهند توانست خدمات به موقع درمانی دریافت کنند.

 معاون وزیر بهداشت اعلام کرد 

کم تحرکی عامل اضافه وزن و چاقی در بین 
دانش آموزان 

معاون بهداشت وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: دانش آموزان توجه داشته 
باشند در صورت عدم اصلاح عادت غذایی و کم تحرکی؛ چاقی به سراغشان آمده و سلامت 

آنان به خطر خواهد افتاد. 
به گزارش ایرنا ، علی اکبر سیاری روز سه شنبه در حاشیه مراسم سفیران سلامت 
دانش آموزی که با حضور 12۰۰ دانش آموز دختر شهرستانهای تهران در اردوگاه باهنر 
برگزارشد ، با بیان اینکه سفیران سلامت برای خود هدف گذاری کرده اند و راه رسیدن 
به آن توسط مسوولان آموزش و پرورش و وزارت بهداشت مشخص شده، افزود:هدف 
نخست برای سفیران سلامت این است که از نظر جسمی، در سلامت باشند و این نکات 
برای حفظ سلامتی را به اطرافیان خود منتقل کنند.وی اظهارکرد: دانش آموزان نیز باید 
تحرك داشته و روزانه یك ساعت ورزش کنند و از نظر روانی، باید سالم، با نشاط به دور از 
افسردگی، اضطراب و استرس به زندگی ادامه دهند و تلاش کنند همدیگر را دوست داشته 
باشند.سیاری با بیان اینکه همه این نکات را سفیران سلامت آموزش می بینند و به دیگران 
آموزش می دهند، گفت: سفیران سلامت مروج سلامت دربین مردم هستند البته تفکر، 
تدبیر و ادراك در این میان لازم است. قدرت تفکر را آموزش و پرورش، آموزش عالی و حوزه 
علمیه رشد می دهند و ماموریت آموزش و پرورش ارتقاء قدرت تفکر دانش آموزان است.

وی با بیان اینکه وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی آمادگی دارد از طریق دوره های 
آموزشی، مهارت تفکر منطقی، نقادانه و حل مساله را به سفیران سلامت آموزش  دهد، 
اظهارکرد: سفیران سلامت هرچه را آموزش دیده اند به بقیه همسالان خود منتقل  کنند.

معاون وزیر بهداشت در ادامه به توزیع مکمل ویتامین D و آهن در بین دانش آموزان و 
شبکه های بهداشت اشاره کرد و گفت: براساس یك مطالعه، میزان کمبود ویتامین D در 
طی 1۰ سال در کشور شش برابر شده و طرح تحول سلامت و حمایت دولت باعث شده 
امروز در هیچ خانه بهداشت و مدرسه ای نباشد که مکمل ویتامین D و آهن را توزیع نشود.

سیاری با تاکید به اینکه اگر دانش آموزان ویتامین D مصرف نکنید، دچار نرمی استخوان و 
انحراف پا خواهند شد ، به آنان توصیه  کرد: ماهانه یك مرتبه ویتامین D مصرف کنند.وی 
اظهار کرد: طبق بررسی های به عمل آمده در شهر مقدس مشهد و سبزوار از 75 درصد 
دانش آموزی که کمبود ویتامین D داشتند و طی مدت 9 ماه این ویتامین را مصرف کردند، 

میزان کمبود این ویتامین در مدارس این مناطق تا شش درصد کاهش یافت. 

یک پتومتریست مطرح کرد

عواقب استفاده خودسرانه از عینک
 بدون تجویز پزشک

 یک پتومتریست گفت : وقتی بدون تجویز پزشک متخصص از عینک طبی استفاده می 
کنیم باید منتظر عواقب آن هم باشیم.

محمد کی پوربا اشاره به عوارضی که استفاده از عینک های غیراستاندارد به چشم وارد 
می کنند، گفت : باید تجویز عینک استاندارد با انجام معاینات هدفمند تخصصی که بر 
اساس مبانی  انکسار سنجی، توسط پزشک متخصص صورت پذیرد، در غیر این صورت 
ممکن است استفاده از عینک های طبی بدون تجویز متخصص، پیامدهایی نظیر: بروز 
سردردهای مکرر ، تشدید علامت های چشمی، تاری دید متناوب، دوبینی، سرگیجه،بروز 
و شدت تنبلی چشم، اختلال در بعد دید، اختلال پایدار در تشخیص فواصل و حتی حالت 
تهوع را به همراه داشته باشد.وی ادامه داد: همچنین در کودکان خردسالی که عیوب 
انکساری بالا و اختلال قدرت بینایی در 2 چشم خود را دارند یا به انحرافات چشمی دچار 
هستند؛ به تضعیف انگیزه برای استفاده از عینک و تشدید تنبلی چشم منجر می شود که 
نهایتا تضعیف دائمی چشم را به همراه دارد و لازم به ذکر است که حتی رضایت بیمار 
از وضعیت دید با عینک های غیر استاندارد، به منزلهٔ ضمانتی برای حفظ بینایی مطلوب 
محسوب نمی شود و چه بسا به بروز اختلال دراز مدت در چشم منجر شود .دکتر کی پور 
افزود: نکتهٔ مهم دیگر اینکه، علاوه بر لزوم تجویز نمره عینک توسط متخصص، در انتخاب 
نوع فریم و تراش عدسی، ظرافت های خاصی مطرح است که باید در فرایند پیوستهٔ اصلاح 
عیوب انکساری لحاظ شود؛به عنوان مثال: در برخی مواقع تغییر فواصل مرکز عدسی ها در 
دقت و کیفیت دید افراد نقش بسزایی دارد و ایجاد خواص منشوری بعضی عدسی ها به 
بروز برخی اختلال ها منجر می شود .  این متخصص در بخش پایانی گفت : مدت استفاده 
از عینک های طبی غیر استاندارد برای بروز عوارض آن فرمول خاصی ندارد، ممکن است 
در برخی افراد به محض استفاده عوارض بروز کند و در برخی به مرور زمان پدیدار شوند ، 
به طور طبیعی بخشی از این عوارض ناخواسته با قطع مصرف در حد زیادی رفع می شود 
و همچنین با تغییر نمره تجویزی می توان از استمرار مخاطرات عوارض پیشگیری کرد و به 
این بیماران توصیه می شود حتما به هنگام مراجعه به متخصص ، عینک غیر استاندارد خود 

را همراه داشته باشند تا در تجویز عینک مناسب جدید ، موثر واقع شود .

روانپزشک عنوان کرد 

بیماری هایی که در کمین بازنشسته ها است
روانپزشک و عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی  گفت :حفظ سلامت روح و جسم 

سالمندان بیش از هر موردی به حفظ ارتباطات اجتماعی بستگی دارد .
علی رضا شفیعی کندوانی با بیان اینکه ، به طور معمول بازنشستگی با آغاز دوره سالمندی 
مصادف است، افزود : در این دوران به طور طبیعی افراد با افت قوای جسمی ) کاهش 
حواس پنجگانهٔ ، بینایی ، شنوایی و ... ( و افت قوای شناختی ) کاهش توجه ، تمرکز ، 
یادگیری ، حفظ و پایداری مطالب  و ... ( مواجه می شوند که البته این امر یک روند طبیعی 
است و بیماری محسوب نمی شود، مگر در مواردی که شدت عوارض باعث مختل شدن 
زندگی ، یا اختلال در عملکرد حوزه های کاریشان شود .این روانپزشک، افزود: مصادف 
شدن سالمندی ) افت قوای جسمی و شناختی ( با بازنشستگی ) خارج شدن از شبکه 
کاری (، می تواند فرد را مستعد یکسری از بیماری های روحی و روانی کند که در رأس آنها 
افسردگی قرار دارد ، علاوه بر این ، ازدواج و جدا شدن فرزندان از منزل والدین) سندروم 
آشیانهٔ خالی (  و همچنین از دست دادن شریک زندگی ، نیز در این دوران می توانند مزید 
بر علت و باعث وخامت اوضاع شود.وی ادامه داد : اختلالات روحی، روانی افراد می تواند با 
علائمی همچون : حس غم و تنهایی ، بی کفایتی و ترس از آینده ، کسالت و گوشه گیری ، 
ناامیدی و عدم لذت از زندگی، بیخوابی و یا پر خوابی ، اضطراب و استرس و ...، و همچنین 
اختلال در عملکرد جسمی مانند ضعف در حافظه ، توجه ، تمرکز ، یادگیری ، عضلات و ... 
، همراه باشند، بیماری هایی نظیر آلزایمر و افسرگی نیز در این دوران امکان بروز بیشتری 
دارند .دکتر شفیعی کندوانی در بخش پایانی تصریح کرد: درحفظ سلامت جسم و روان 
این قشر ، شبکه های اجتماعی و بین فردی مثل : دوستان، فرزندان ، خانواده ، اقوام و ... 
،نقش مهمتری نسبت به دیگر  عوامل و سازمان ها دارند، در نتیجه مکانیزم های دفاعی و 
سازگاری این افراد با شرایط ، باید توسط خانواده و اطرافیان تقویت شود و سعی در حفظ 

هرچه بیشتر در روابط اجتماعی شان کنند.

 تاثیر شب کاری بر مغز زنان و مردان 

پزشکان با تاکید بر اینکه کمبود خواب به هیچ وجه برای سلامت مغز مفید نیست، متذکر 
شدند که عملکرد مغز زنان بر اثر کم خوابی بیشتر آسیب می بیند. 

به گزارش ایسنا، پیش از این اطلاعات کافی در مورد مقایسه تفاوت تاثیر کمبود خواب در 
زنان و مردان وجود نداشته و به همین دلیل متخصصان سلامت بر آن شدند تا این فرآیند 
را بررسی کنند.  مطالعات نشان می دهد که ساعت زیستی بدن خواب را تنظیم می کند. 
این ساعت بیولوژیک به انسان کمک می کند تا رفتارهایش را در طول شبانه روز هماهنگ 
سازد. زمانی که هوا روشن است مردم برای فعالیت و کار آماده هستند و پس از تاریک 
شدن برای خوابیدن آماده می شوند.  یک گروه از سلول های عصبی که تقریبا در تمامی 
نقاط بدن و مغز پیدا می شوند مسئول این سرنخ ها هستند. زمانیکه ساعت زیستی بدن به 
درستی کار نکند از تنظیم خارج شده و اختلال های روانی، کاهش عملکرد مغز، افسردگی 
و بیماری آلزایمر را در پی خواهد داشت.  درحالیکه نتایج برخی مطالعات حاکی از آن است 
که این اختلال ها در زنان بیش از مردان شایع است و زنان در تحقیقات مربوط به خواب، به 
مراتب کمتر مورد بررسی قرار گرفته اند.  در این مطالعه 16 مرد و 18 زن در فضای کنترل 
شده بدون چرخه روشنایی و تاریکی طبیعی قرار داده شدند. این اتاق به گونه ای طراحی 
شده بود تا بر مغز و ساعت درونی بدن تاثیر مشابه با کار کردن در شیفت شب را بگذارد. 

همچنین در زمان بیداری از این افراد درخواست شد تا هر سه ساعت با انجام تست هایی، 
کنترل حرکتی و حافظه خود را ارزیابی کنند. در مواقع خواب نیز با استفاده از نوار مغزی 

فعالیت الکتریکی در مغز این افراد مورد بررسی قرار گرفت. 
به گزارش مدیکال دیلی، نتایج به دست آمده نشان می دهد چرخه خواب - بیداری 
و دوره های شبانه روز تمامی جنبه های عملکرد بیداری را تغییر می دهد. و البته در زنان 

عملکرد شناختی در مقایسه با مردان آسیب بیشتری می بیند. 



اجتماعی 6

قامت سبز سپاه
خاری در چشم دشمنان اسلام 

روز   7۰ حدود  تنها  یعنی   58 سال  اردیبهشت  دوم 
پس از پیروزی انقلاب اسلامی، امام خمینی)ره( بنیانگذار 
سپاه  خود  حکیمانه  تدبیر  اسلامی با  شکوهمند  انقلاب 
پاسداران انقلاب اسلامی را تاسیس نمودند و بدینوسیله صف 
مستحکمی از جوانان انقلابی را همچون بنیانی مرصوص در برابر استکبار جهانی و دشمنان 

داخلی و خارجی این انقلاب، ایجاد کردند.
در حقیقت هدف از تشکیل سپاه بر اساس اصل 15۰ قانون اساسی، حراست از ارزش ها و 
دستاوردهای انقلاب اسلامی و تلاش در جهت تحقق آرمان های الهی نظام اسلامی به همراه 

دیگر نیروهای مسلح کشور و همراه با افزایش توان دفاعی بود.
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در بدو تاسیس جزء نیروهای شهری محسوب می شد، امّا با 
توجّه به شرایط خاص جامعه مأموریت حفظ نظم و امنیت عمومی و مقابله با شرارت های ضد 
انقلاب و ... را عهده دار شد؛ با شروع جنگ تحمیلی، این نهاد مقدّس با بسیج نیروهای مردمی 
به دفع حملات دشمنان پرداخت و برای حفظ و استمرار نظام مقدّس جمهوری اسلامی به 
صحنه های مبارزه علیه استکبار جهانی پا گذاشت به طوری که حماسه آفرینی های نیروهای 

جان برکف سپاه و بسیج، هیچگاه از اذهان ملت محو نخواهد شد.
خدمات بی وقفه سپاه پاسداران بعد از جنگ نیز علاوه بر ماموریت اصلی و کلی پاسداری 
از دستاوردهای انقلاب اسلامی در داخل و خارج کشور، به عرصه های یاری رسانی به دولت 
در زمینه استفاده بهینه از منابع و امکانات اقتصادی و عمرانیِ موجود در سپاه، مشارکت در 
اجرای برنامه های توسعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی کشور، کسب تجربه و دانش فنی به 
منظور افزایش توان دفاعی سپاه، تشکیل بسیج آحاد مختلف مردم و ایجاد بستر مناسب برای 
مشارکت نیروهای متخصص بسیجی در توسعه کشور تداوم یافت و امروز می توان جلوه های 
حضور فرازمند و سرافرازانه سپاه را در اجرای طرح های بزرگ ملی در زمینه هایی چون سد 
سازی، جاده سازی، احداث خطوط انتقال آب و گاز و نفت، ساخت سازه های شناور، بندر، 
اسکله و موج شکن، ساخت پالایشگاه، احداث تونل، سازه های زیرزمینی، مخازن نفت و آب، 

حمل و نقل، معدن، کشاورزی، خدمات مشاوره ای و ... مشاهده نمود.
نگاهی به عملکرد سپاه در سنگر دفاع از انقلاب، خنثی سازی توطئه ها و خاموش کردن 
شعله فتنه های کور گروهک های داخلی و گذری بر عملکرد سپاه در سنگر سازندگی و 
طراحی و ساخت سلاح ها و تجهیزات فوق مدرن نظامی و به طور کلی حضور پیروز در 
عرصه های جنگ سخت و نرم همه گویای موفقیت های روزافزون این نهاد افتخارآفرین است. 
جایگاه بلند و ارزشمند سپاه پاسداران و رشادت های بی شمار دلاورمردان آن در طول هشت 
سال دفاع مقدّس، در قالب وصف نمی گنجد و تنها باید همان عبارات معروف امام راحل 
را یادآور شد که »من از سپاه راضی هستم و به هیچ وجه نظرم از شما برنمی گردد، اگر 
سپاه نبود، کشور هم نبود؛ من سپاه پاسداران را بسیار عزیز و گرامی می دارم، چشم من 
به شماست، شما هیچ سابقه ای جز سابقه اسلامی ندارید«. رهبر معظم انقلاب اسلامی، 
حضرت آیت اللّه خامنه ای)مدظله العالی( نیز درباره جایگاه سپاه در نظام جمهوری اسلامی 
ایران می فرمایند »سپاه در تاریخ شناخته شده خود ما، یک پدیده کم نظیر و شاید بی نظیر 
است؛ یعنی سپاه، موجودی است که ولادت و رشد و نمای آن در صحنه انقلاب، آن هم 
در عرصه دشوارترین آزمون های انقلاب بود«. دفاع مستحکم سپاه از تمامیت ارضی کشور و 
دستاوردهای نظام مقدس جمهوری اسلامی در کنار ارتش و ناجا تحت امر فرماندهی معظم 
کل قوا و علاوه بر آن، حضور انقلابی و دلاورمردانه سبزپوشان سپاه در دفاع از حرم های اهل 
بیت)ع(، این نهاد مقدس را به خاری بزرگ در جشم دشمنان اسلام تبدیل نموده زیرا راه 
هرگونه نفوذ موردی و جریانی دشمنان را به پیکره مقدس نظام اسلامی بسته اند. استان قم 
از یک سو مفتخر به حضور نام آوران پرافتخار شهید نیروهای مسلح بخصوص سپاه پاسداران 
در دوران انقلاب و دفاع مقدس و سال های پس از آن است و از سویی دیگر، امسال سالروز 
تاسیس سپاه در دوم اردیبهشت با سالروز تشکیل لشکر 17 امام علی بن ابی طالب)ع( در 
13 رجب سال 61 شمسی مقارن گشته است، این تقارن مبارک را گرامی می داریم و با 
پاسداشت حماسه ایثارگران استان در دوران حماسه و ایثار، بر ارواح پاک و قدسی 6 هزار 
شهید استان قم بخصوص سردار شهید مهدی زین الدین فرمانده دلاور لشکر 17 امام علی 
بن ابی طالب)ع( و فرماندهان و رزمندگان شهید تیپ و لشکر در دوران دفاع مقدس، شهدای 

سرافراز سپاه استان در سردشت و شهدای بزرگوار مدافع حرم در سوریه درود می فرستیم.
مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم

فرمانده انتظامی استان قم : 

امنیت عمومی قم در تعطیلات نوروز
 بی سابقه بود 

فرمانده انتظامی استان قم گفت: امنیت عمومی و انضباط اجتماعی قم در تعطیلات نوروز 
امسال بی سابقه بود.  به گزارش پایگاه خبری پلیس، سردار کاظم مجتبایی در دیدار شهردار 
قم ضمن قدردانی از هماهنگی ها و همکاری های فی مابین، انضباط شهری حاکم بر ایام 
نوروز را زبانزد عام و خاص خواند و افزود: در ایام نوروز این همکاری و هماهنگی بین شهرداری 
و نیروی انتظامی باعث شد شاهد انضباط شهری بی نظیری باشیم که در چند سال اخیر 
سابقه نداشت. وی خاطرنشان کرد: امسال، زائران و مسئولان از نظم و انضباط بوجود آمده 
راضی بودند و ما معتقدیم که اگر همه دستگاه ها بدین صورت با هم همسو و همگرا عمل 
کنند هیچ اتفاق و حادثه ای را شاهد نخواهیم بود. فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: 
همین اقدام ها سبب می شود که روز به روز شاهد کاهش جرایم هم باشیم و نوروز نمونه 
بارز آن بود که هم امنیت خوبی را شاهد بودیم و هم احساس امنیت بالا بود . مجتبایی در 
بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به طرح های در دست اجرا توسط شهرداری افزود: 
خوشبختانه جلسات تعاملی فی ما بین پلیس و شهرداری خیلی از مسائل و چالش ها را حل 
می کند و نتیجه آن نیز باعث آسایش و آرامش مردم است، اما نیروی انتظامی هم باید از 

سوی دستگاه هایی مثل شهرداری حمایت شود و این هم افزایی متقابل است. 
نباید به مسائل حاشیه ای توجه کنیم

شهردار قم نیز در این دیدار گفت: پر واضح است که دو دستگاه نیروی انتظامی و شهرداری 
با جان و دل در این استان مقدس سخت کار می کنند و با افتخار مشغول خدمت رسانی 
هستند.سید مرتضی سقائیان نژاد افزود: ما نباید به مسائل حاشیه ای توجه کنیم، باید کارمان 
را با عزمی راسخ و نیتی پاك انجام دهیم و این انگیزه هم در کارکنان شهرداری و هم در 
پرسنل نیروی انتظامی قم وجود دارد. شهردار قم با تاکید بر ساماندهی طرح های در دست 
اقدام توسط شهرداری خاطرنشان کرد: این همدلی، هم افزایی و همکاری که امروزه بین 
نیروی انتظامی استان قم، شهرداری و دستگاه قضایی بوجود آمده باعث نظم شهری، انضباط 
عمومی و خوشایند سازی محیط زندگی مردم شده و خواهد شد.  وی تصریح کرد: وظیفه 
ما خدمت به مردم است و در این راه پشتیبانی نیروی انتظامی و دستگاه قضایی لازم است و 

انرژی و انگیزه کارکنان شهرداری را بالا می برد. 

طی مراسمی؛

فعالان طرح سلامت و ایمنی نوروزی در قم 
تجلیل شدند

 عصر روز دوشنبه  طی مراسمی، فعالان طرح ایمنی، سلامت و امداد نوروزی در قم با 
حضور رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( و مسئولان استانی و کشوری در قم تجلیل شدند. 

آئین شکرانه خدمت با تجلیل از فعالان طرح ایمنی، سلامت و امداد نوروزی با حضور 
آیت الله محمد جواد فاضل لنکرانی رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع(، سردار کاظم مجتبایی 
فرمانده انتظامی قم، معاون امداد و نجات سازمان جمعیت هلال احمر، مسئولان استانی و 
انتظامی و اعضای فعال جمعیت هلال احمر استان قم در مرکز فقهی ائمه اطهار )ع( برگزار 
شد.در این مراسم به صورت ویژه از سردار مجتبایی و محمد گلفشان مدیر عامل جمعیت 

هلال احمر استان قم تجلیل و قدردانی شد.
تقدیر از 755 عضو فعال در طرح نوروزی ایمنی و امداد

در بخش دیگری از این مراسم نیز به صورت نمادین از 25 نفر از مسئولان استانی فعال در 
نوروز و اعضای شرکت کننده در طرح نوروزی استان قم تجلیل شد.همچنین از 3۰۰ امدادگر، 

2۰۰ عضو جوانان جمعیت هلال احمر و 5۰ داوطلب هلال احمر استان قم قدردانی شد.
هلال احمر بزرگ ترین سازمان مردم نهاد

معاون سیاسی امنیتی استانداری قم در این مراسم طی سخنانی به اهمیت خدمت به مردم 
پرداخت و هلال احمر را بزرگ ترین سازمان مردم نهاد و نیروی انتظامی را فرشتگان نجات 
مردم عنوان کرد.احد جمالی اظهار کرد: هلال احمر نهادی است که اعضای آن بی منت به 
مردم خدمت می کنند و نیروی انتظامی نیز خط مقدم دفاع از نظام است.وی در این مراسم 
به قرائت قطعه شعری از حافظ پرداخت و همچنین اخلاق را مهم ترین عنصر در زندگی 
یادآور شد.مولودی خوانی مداح اهل بیت)ع( به مناسبت ولادت امام جواد)ع(، پخش کلیپی از 
فعالیت جمعیت هلال احمر در ایام نوروز و اجرای یک قطعه موسیقی و سرود توسط نوجوانان 

بخش های دیگر این مراسم بود.

طی سال گذشته ؛

حوادث ناشی از کار در قم کاهش یافت
مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم از کاهش حوادث ناشی از کار سال گذشته 
در این استان خبر داد.  نصرالله بازوند ، در خصوص حوادث ناشی از کار طی سال گذشته بیان 
کرد: خوشبختانه این گونه حوادث در استان قم روند کاهشی داشته است. وی گفت: بیشتر 
حوادث ناشی از کار طی سال گذشته ابتدا مربوط به حوادث ساختمانی و بعد مربوط به بخش 
صنعت در استان قم بوده است. مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم در خصوص 
اقدامات انجام گرفته به منظور کاهش حوادث ناشی از کار افوزد:   کمیته ایمنی کارگران با 
حضور دستگاه های متولی تشکیل و آموزش های لازم به جامعه کارگری ارائه شده است. 
وی بیان کرد: طی سال گذشته به منظور کاهش حوادث ناشی از کار 25 هزار نفر ساعت 
کلاس های آموزش ایمنی برای کارگران ساختمانی و صنعت در این استان برگزار شده است.

رئیس پلیس آگاهی فرمانده انتظامی کیش  خبرداد:

دستگیری کلاهبرداران تلفنی در کیش 

رئیس پلیس آگاهی فرمانده انتظامی کیش از دستگیری سه نفر کلاهبردار تلفنی 
درجزیره کیش خبر داد و بیشترین مبلغ برداشت شده از حساب مالباختگان را 7۰۰ 

میلیون ریال اعلام کرد . 
سرگرد روح الله زمانی روز سه شنبه در مورد دستگیری کلاهبرداران تلفنی در جزیره 
کیش به خبرنگاران گفت : این افراد طی تماس تلفنی با مردم عادی اعلام می کنند که در 
یک مسابقه تلفنی یا جشنواره همچون جشنواره 'رادیو جوان' برنده جوایزی با مبالغ متفاوت 
شده اید و لازم است برای انتقال وجه در پای دستگاه های عابر بانک حضور داشته باشید تا 
از طریق آن نحوه واریز مبلغ به شما اعلام شود.وی افزود : کلاهبرداران با تعریف یک استودیو 
مجازی افراد را برای چند دقیقه روی آنتن فرضی رادیو می برند و با آنها مصاحبه ای به 
عنوان فرد برنده ترتیب می دهند و پس ازفریب کامل از آنها می خواهند تا پای دستگاه عابر 
بانک حضور پیدا کنند که پس از آن با دریافت اطلاعات موجودی حساب افراد با ترفندهای 
مختلف اقدام به برداشت پول می کنند.رئیس پلیس آگاهی فرمانده انتظامی کیش گفت : 
کلاهبرداران از مالباختگان می خواهند تا مبلغ موجودی حساب خود را به صورت دو رقم دو 
رقم اعلام کنند که آنها پس ازدریافت اطلاعات با ترفندهای خود اقدام به برداشت از حساب 
آنها می کنند.وی اضافه کرد : کلاهبرداران با اعلام شماره کارت یا حساب خود بجای سازمان 
یا نهاد جایزه دهنده همچون 'رادیو جوان 'یا 'سازمان منطقه ازاد کیش' به مالباختگان از آنها 
می خواهند تا پس از انتقال مبلغ، دکمه تایید بر روی دستگاه های ATM را نگهدارند و 
متاسفانه فرد مالباخته متوجه نمی شود که موجودی وی با این اقدام به حساب شخص 
دیگری واریز می شود .سرگرد زمانی با اعلام اینکه 1۰ تا 12 مورد کلاهبرداری با این روش 
در سطح جزیره صورت گرفته است افزود : با پیگیری های صورت گرفته از سوی نیروی 
انتظامی ویژه این افراد شناسایی و روانه زندان شدند . وی در پاسخ به سئوال ایرنا در مورد 
تعداد دستگیرشدگان و مبالغ برداشت شده از حساب مالباختگان گفت : تا کنون سه نفر در 
این رابطه توسط نیروی انتظامی دستگیر و روانه زندان شده اند ، این افراد رابط میان مردم 
و کلاهبرداران بودند ، کلاهبردارانی که شناسایی شدند 7 نفرهستند و با توجه به اینکه در 
زندان تحمل کیفر می کنند قرار مناسب برای آنها صادر خواهد شد . رئیس پلیس آگاهی 
فرمانده انتظامی کیش تعداد مالباختگان را 4۰ نفر از اقشار مختلف مردم عنوان کرد و افزود 
: 4۰ پرونده در این زمینه تشکیل شده و بیشترین مبلغ کلاهبرداری شده 7۰۰ میلیون و 
کمترین آن 7۰۰ هزار ریال است . وی با تایید اینکه اقدام کلاهبرداران کاری تیمی و شبکه 
ای بوده به ایرنا گفت : کلاهبرداران باندهایی دو یا سه نفر هستند و هیچ محدوده کاری 
ندارند و در سراسر کشور اقدام به کلاهبرداری می کنند ، متاسفانه 5 یا 6 سال است که این 
جرم و این نوع کلاهبرداری در جامعه رواج پیدا کرده است .سرگرد زمانی از مردم خواست تا 
با هوشیاری کامل فریب کلاهبرداران را نخورند و بدانند اگر شخصی به صورت واقعی برنده 
جایزه می شود نیاز به حضور در پای دستگاه عابر بانک دارد و سازمان یا نهاد متولی برگزاری 

مسابقه یا جشنواره ، جایزه را با ضوابط خاص به فرد برنده تحویل خواهد داد .

حجت الاسلام  دکتر محمد حسین مختاری

وحدت اسلامی و لزوم استقرار گفتمان تقریبی میان 
مذاهب اسلامی از جمله مسائلی است که به شدت 
مورد توجه اندیشمندان اسلامی  قرار گرفته است، لذا 
تحلیل و بررسی سیرۀ اهل بیت)ع( که  بر مدار وحدت 
گرایی در عرصه های مختلف سیاسی، اجتماعی، فکری 
و حقوقی...شکل گرفته است ما را بر آن می دارد با تأمل 
و تعمّق در تبیین آموزه های تقریبی امامان شیعه به 
ویژه امام علی )ع( اصل راهبردی اتحاد امت اسلامی 

را عملی سازیم.
در عصری به سر می بریم که قدرت های استکباری 
با آموزه های تکفیری و با  ابزاری به نام گروه های 
تروریستی تکفیری به صورت مستمر بر آتش اختلاف و 
تفرقه در جهان اسلام می دمند و علیرغم اهتمام نخبگان 
و اندیشمندان و علمای اسلامی بر مقولۀ وحدت ، لیکن 
منفعت جویی و قدرت طلبی برخی رژیم های مرتجع 
عربی، مجالی برای تحقق وحدت در امت اسلامی باقی 
نگذاشته است که تداوم این وضعیت بغرنج باید همۀ 
معارف  بازتولید  سوی  به  را  اسلامی  مذاهب  علمای 
اسلامی رهنمون سازد که بازنشر آموزه وهای وحدت 
گرایانه در مکتب فکری حضرت علی )ع( می توان در 
برون رفت از وضعیت نابسامان کنونی موثر واقع گردد که 

اجمالاً به أهم آن اشاره می شود.
با تأمل در سیرۀ حضرت علی )ع( می توان به فور 
آموزه های وحدت محور را مشاهده نمود که وجود این 
موارد، خود حاکی از عمق استراتژیک مسأله تقریب 
مذاهب اسلامی در سیرۀ امامان معصومین)ع( و آموزه 
های شیعی است، به عنوان نمونه آن حضرت در وصیت 
به حسنین)علیهما السلام( می فرماید؛ »ای فرزندانم...

از دورویی و پشت به هم کردن و بریدن از یکدیگر و 
پراکندگی بر حذر باشید«.]1[

را  تفرقه  حضرت  آن  دانست  باید  چنین  هم 
و  دانسته  گری  فتنه  راستای  در  و  شیطانی  عملی 
فرمودند:»شیطان راه های خود را برایتان هموار نموده، 
می خواهد به جای اتحاد، کارتان به تفرقه کشد و با 
تفرقه، فتنه برانگیزد.پس از وسوسه ها و افسون هایش 

اعراض کنید«.]2[
باید اذعان نمود  در موارد متعدد از بیانات نورانی آن 
حضرت در بیان نقش کلیدی وحدت و تفرقه در تعالی 
و سقوط امت ها، ایجاد الفت و اتحاد به عنوان مهمترین 
شاخصۀ وجودی نبوت پیامبر )ص( مورد تأکید قرار 
گرفته است لذا آن حضرت اینچنین فرمودند:» خداوند به 

وسیلۀ پیامبر)ص( گسیختگی ها را التیام داد و فاصله ها 
را پیوستگی بخشید و بین مردم یگانگی برقرار ساخت«.

]3[
حال باید با طرح این پرسش ها از تفرقه افکنان تشیع 
انگلیسی و تسنن آمریکایی آنها را  به چالش کشاند که 
به راستی مگر نه این است که تعابیری از  آن حضرت 
همچون»الزموا الجماعه  و اجتنبوا الفرقه؛ به وحدت و 
اجتماع رو آورید و از تفرقه و اختلاف دوری گزینید«]4[ 
و»الخلاف یهدم الرای؛ اختلاف، رأی  صحیح  را ویران  
امت  میان  اتحاد  برپایی  ضرورت  در   ]5[» می سازد. 
اسلامی  و لزوم اجتناب از اختلاف و تفرقه صادر شده 

است؟
به راستی مگر نه این است که آن حضرت پس از 
رحلت پیامبر)ص( بنابر تصریح خودشان، برای تحقق 
وحدت اسلامی و استیفای مصلحت امت اسلامی از هر 
گونه اقدام عملی و تشنج زا برای بازپس گیری حقوق 

از دست رفته خود چشم پوشی نمود و حتی در عمل 
نیز در راستای مماشات و همکاری فکری و اداری برای 

تصحیح نظام حاکم پرداخت؟. 
لذا اگر چه آن حضرت به دفعات و با بیانات متعدد 
بر شایستگی خود برای مقام خلافت تأکید نمود  لیکن 
سعی و تلاش آن حضرت در جهت صیانت از اسلام 
نبوی)ص( متمرکز گردید، لذا رسالت وحدت طلبی و 
حفظ کلیت نظام اسلامی به عنوان مهمترین دغدغه 

اصلی در سیرۀ عملی حضرت علی )ع( معطوف گردید.
گفتنی است سیرۀ عملی آن حضرت در تحقق وحدت 
گرایی در جامعۀ اسلامی را می توان در اتخاذ سیاست 
صبر و سکوت جستجو نمود، لذا امام علی )ع( علیرغم 
آنکه  خلافت را حق مسلم خویش می دانست لیکن 
روش شناسی سیاسی آن حضرت بر مبنای سکوت 
حساب شده و خردمندانه و به تعبیر آن حضرت تلخ 
تر از حنظل]6[استوار گردید ، اینگونه بود که حتی در 

برابر سخنان صادقانۀ برخی از یاران نزدیک خود که بعضاً 
با انگاره های اختلاف و تفرقه ممزوج شده بود مخالفت 
کرده و همه مصالح را به پای مهمترین مصلحت جهان 

اسلامی یعنی تحقق اتحاد اسلامی هزینه نمود.
هم چنین عدم رویارویی در مقابل خلفا و نیز مساعدت 
فکری و تصحیح اشتباهات حقوقی و قضایی حاکی از 
به  ویژه  توجه  و  آن حضرت  بدیل  بی  زمان سنجی 
اولویت های راهبردی امت اسلامی  و مقابله با تهدید 
ات منافقان و تحریکات دولت های خارجی است، لذا 
باید اذعان کرد رویکرد فتنه زدایی از چالش های پیش 
روی امت اسلامی  در روش شناسی سیاسی آن حضرت 
در برخورد حکیمانه با جریان شورش علیه عثمان قابل 
توجه است، بدین نحو که آن حضرت در جریان شورش 
و اعتراض گروهی از اهالی مدینه،مصر و کوفه علیه 
عثمان، همه کوشش خود را به کار گرفت تا خشونت 

و درگیری رخ ندهد.

گفتنی است سیرۀ وحدت طلبانه در دوران خلافت 
آن حضرت نیز از برجستگی خاصی برخوردار است ؛ 
حفظ  وحدت و امنیت اجتماعی مؤمنان و نوع برخورد 
آن حضرت با رعایا و مخالفان وتلاش های گستردۀ 
آن حضرت در همبستگی بیشتر جامعه همه و همه 
نشان دهندۀ اهتمام حضرت علی )ع( در تحقق وحدت 
گرایی است که حصول این مهم را می توان در این فراز 
ارزشمند از آن حضرت مشاهده نمود که فرمود:»صلح 
و سازش را مادامی که منجر به سستی پایه های اسلام 

نشود، سودمندتر از جنگ و خونریزی یافته ام«]7[.
بی شک این بیان نورانی امام علی )ع( ، باید به عنوان 
دکترین ثابت وحدت طلبی در امت اسلامی مورد نظر 
قرار گیردلذا دکترین وحدت در سیرۀ علی )ع( باید به 
عنوان وجه مشترک همۀ مذاهب اسلامی در مواجهه با 

قدرت های استکباری مورد توجه قرار گیرد.
اختلافات  و  تفرقه  ایجاد  دانست  باید  رو  این  از   
مذهبی یقیناً به سستی و  انهدام ظرفیت های بی بدیل 
امت اسلامی منتهی خواهد شد لذا به عینه می توان 
دریافت غفلت از وحدت اسلامی و مبانی فکری امامان 
معصومین)ع( به ویژه آموزه های وحدت بخش حضرت 
پیامدهای  اسلامی،  مذاهب  تقریب  امر  در  )ع(  علی 
مختلفی برای ممالک اسلامی به همراه داشته است که 
نمونه های تلخ و بغرنج آن را می توان در هم نوایی برخی 
دولت های به ظاهر اسلامی با آمریکا در  کشتار مردم 
مظلوم سوریه، عراق، فلسطین،یمن و بحرین...مشاهده 

کرد.
حال امید است در سالروز میلاد با سعادت حضرت 
علی )ع( نخبگان و اندیشمندان مذاهب اسلامی و نیز 
دولت های اسلامی بیش از پیش در راستای تحقق 
اتحاد اسلامی و  مبانی فکری آن حضرت در تحقق 
مقابلۀ موثر با تفرقه افکنان و مواجهۀ قاطع با قدرت های 
استکباری و قطع شریان های حیاتی دولت استکباری 
آمریکا در منطقه و نیز حمایت از جریان مقاومت و مقابله 
با رژیم اشغالگر قدس و گروه های تروریستی تکفیری 

اقدام نمایند.
 ]1[ من لا یحضره الفقیه،ج4،ص191،ح5433.

]2[ نهج البلاغه،ترجمۀ خطبۀ 121.

]3[ نهج البلاغه،ترجمۀ خطبۀ 231.
]4[ غررالحکم و دررالکلم،ح2488.

]5[ نهج الحکمه،ح215.
]6[ نهج البلاغه،خطبۀ26.

]7[ غررالحکم و دررالکلم،ح1۰67.
رئیس پژوهشگاه مطالعات تقریبی

 به بهانه سالروز میلاد با سعادت حضرت علی )ع(

دکترین وحدت در سیره امام علی )ع( و رسالت جهان اسلام

دو مرد افغان که بخاطر قاچاق مواد دست به جنایت زده 
بودند، توسط پلیس شناسایی و دستگیر شدند.

به گزارش گروه اجتماعی باشگاه خبرنگاران جوان ،  در 
ساعت 19:۰۰ ، دهم فروردین ماه، از طریق مرکز فوریت های 
پلیسی 11۰ یک فقره کشف جسد در اتوبان خلیج فارس - 
نرسیده به پل دانشگاه در داخل زمین های کشاورزی منطقه 
به کلانتری 171 حرم مطهر اعلام شد . با حضور مأمورین 
کلانتری در محل و انجام بررسی های اولیه مشخص شد که 
جسد متعلق به مردی حدودا 4۰ ساله با کت مشکی ، شلوار 
سرمه ای و پیراهن آبی است که به علت اصابت جسم تیز به 

ناحیه سینه و قفسه سینه فوت کرده است . 
پرونده در اداره دهم پلیس آگاهی تهران بزرگ : 

با تشکیل پرونده مقدماتی با موضوع "قتل عمـد" و به 
دستور دادرس شعبه 1۰1 دادگاه کیفری آفتاب ، پرونده جهت 
رسیدگی در اختیار اداره دهم ویژه قتل پلیس آگاهی تهران 

بزرگ قرار گرفت . 
شناسایی هویت جسد : 

در مورخه یازدهم فروردین ماه فردی با مراجعه به کلانتری 
131 شهرری به مأمورین اعلام کرد که دامادش بنام "غلامرضا 
. ش" از ساعت 16:۰۰ روز گذشته ) دهم فروردین ( از خانه 
خارج و پس از آن دیگر مراجعتی به محل سکونتش نداشته 

است . 
با تشکیل پرونده مقدماتی با موضوع فقدانی ، مشخصات 
"غلامرضا . ش" بهمراه تصویر وی در سیستم پلیس آگاهی 
و  فقدانی  مشخصات  بررسی  با  ؛  شد  ثبت  بزرگ  تهران 
مشخصات جسد کشف شده ، کارآگاهان موفق به شناسایی 
هویت جسد کشف شده و خانواده فقدانی )غلامرضا . ش( نیز 
پس از مشاهده تصاویر جسد ، وی را مورد شناسایی قرار دادند . 

اظهارات یک شاهد : 
در ادامه رسیدگی به پرونده قتل "غلامرضا . ش" ، کارآگاهان 
اطلاع پیدا کردند که یکی از بستگان غلامرضا وی را در حال 
سوار کردن دو نفر افاغنه دیده است ؛ این شخص پس از حضور 
در اداره دهم پلیس آگاهی تهران بزرگ ، در اظهاراتش به 
کارآگاهان گفت : از پاساژ مهدی ) واقع در شهرری ( خارج 
شده بودم که ناگهان متوفی را دیدم که دو مسافر افاغنه را سوار 
ماشین خود کرد و به سمت خیابان 24 متری به راه افتاد " . 

شناسایی خودرو متهم در شهرستان رفسنجان : 
با ثبت مشخصات خودرو پژو 4۰5 سفیدرنگ متعلق به 
فقدانی به شماره انتظامی *** د 66 / ایران 33 در سیستم 
پلیس ، دستور توقیف خودرو بهمراه دستگیری سرنشینان آن 

به کلیه مراکز انتظامی سطح کشور اعلام شد . 
پلیس  دهم  اداره  کارآگاهان   ، مورخه 1395/۰1/18  در 
آگاهی تهران بزرگ اطلاع پیدا کردند که خودرو مقتول توسط 
مأمورین پلیس مبارزه با موادمخدر شهرستان رفسنجان توقیف 
و سرنشین آن نیز به اتهام قاچاق موادمخدر دستگیر و روانه 
زندان شده که بلافاصله کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی 

جهت انتقال متهم به پلیس آگاهی تهران بزرگ ، با اخذ نیابت 
قضایی به شهرستان رفسنجان اعزام شدند . 

با حضور کارآگاهان در شهرستان و انجام تحقیقات اولیه 
مشخص شد که متهم دستگیر شده توسط پلیس مبارزه با 
موادمخدر فردی افاغنه بنام "نورشاه . ر" ) 25 ساله ( و سابقه 
دار در زمینه موادمخدر است که در حین جابجایی موادمخدر 
، در یک تعقیب و گریز توسط مأمورین انتظامی شهرستان 

رفسنجان دستگیر شده است . 
اعتراف به جنایت : 

به  اعترافاتش  در  ، وی  اداره دهم  به  "نورشاه"  انتقال  با 
کارآگاهان عنوان کرد که جنایت را بهمراه افاغنه ی دیگری 

بنام "تازه گل . ب" ) 4۰ ساله ( انجام داده است . 
نورشاه در اعترافاتش به کارآگاهان گفت : "روز جنایت 
بهمراه تازه گل قصد سرقت یک دستگاه خودرو پژو 4۰5 را 
داشتیم تا با انتقال آن به شهرستان ، از آن برای جابجایی 
و قاچاق موادمخدر استفاده کنیم . ابتدا یک دستگاه خودرو 
سواری پژو 4۰5 را به مقصد شهرری ، به صورت دربست کرایه 
کردیم ؛ قصد داشتیم آنرا در بین راه سرقت کنیم اما در مابین 
راه خودرو دچار نقص فنی شد و به همین علت از سرقت آن 
] و در حقیقت قتل راننده ی آن [ منصرف شده و برای انجام 
سرقت یک دستگاه خودرو 4۰5 دیگر به شهرری آمدیم . 
در مقابل پاساژ مهدی شهرری ، یک دستگاه خودرو 4۰5 
سفیدرنگ را به بهانه رفتن به یک دامداری در محدوده بهشت 

زهرا کرایه کردیم ؛ تازه گل مرا به عنوان چوپان گله گوسفند 
و نگهبان دامداری معرفی کرد ؛ به این بهانه راننده پژو را به 
داخل بیابان های محدوده اتوبان خلیج فارس ) محل کشف 
جسد ( بردیم . زمانیکه راننده از ما پرسید که "پس دامداری 
کجاست ؟ " ناگهان من از پشت سر به او حمله ور شده و 
تازه گل نیز در حالیکه در صندلی شاگرد راننده ) صندلی 
جلو ( نشسته بود ، چندین ضربه چاقو به راننده زد و او را به 
قتل رساند ؛ پس از رها کردن جسد ) محل کشف جسد ( ، 
ماشین را به کارواش بده و چند روز بعد ، من ماشین را برای 
جابجایی موادمخدر به شهرستان رفسنجان منتقل کردم ؛ در 
آنجا بود که در حین جابجایی مواد توسط مأمورین دستگیر و 

روانه زندان شدم " .
دستگیری تازه گل : 

با شناسایی تازه گل به عنوان عامل اصلی جنایت ، دستگیری 
نهایتا آخرین  تا  قرار داشت  وی در دستور کار کارآگاهان 
مخفیگاه وی در باقرشهر شناسایی ، دستگیر و پس از انتقال 
به اداره دهم ، اظهارات و اعترافات همدست خود را تأیید کرد . 
سرهنگ کارآگاه آریا حاجی زاده ، معاون مبارزه با جرایم جنایی 
پلیس آگاهی تهران بزرگ ، با اعلام این خبر گفت : با اعتراف 
صریح متهمین به ارتکاب جنایت ، قرار بازداشت موقت برای 
هر دو متهم صادر و متهمین جهت انجام تحقیقات تکمیلی و 
شناسایی سایر جرایم احتمالی در اختیار اداره دهم ویژه قتل 

پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار گرفتند . 

جنایت شوم دو افغان بی رحم در اتوبان خلیج فارس 
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معمولا چند نشانه وجود دارد که باعث می شود کسی تصمیم 
بگیرد باید تغییرات جدی در زندگی اش ایجاد نماید. اما متاسفانه 
زندگی کردن با این علائم حتی برای مدت طولانی راحت است و به 

سادگی ممکن است این نشانه ها مورد بی توجهی قرار گیرند. 
کلید درک این که چه چیزی در زندگی مان در حال روی دادن 
است، تشخیص احساس مان است. اگر احساس اضطراب داشته 
باشیم، یا ناراضی و ناراحت باشیم، یعنی بدن مان سعی دارد به ما 

بگوید زمان تجربه ای جدید فرا رسیده است.
1. بیشتر روزها تمایلی برای رفتن به سرکارتان ندارید

بیشتر روزها و هفته های ما در محل کارمان سپری می شود، این 
که بیشتر صبح ها اشتیاقی برای بیدار شدن و رفتن به محل کارتان 
ندارید یا از پایان یافتن تعطیلات آخر هفته غمگین می شوید، یعنی 
مشکلی وجود دارد. کمی وقت بگذارید و ببینید چه چیزی در روزها و 
کارتان وجود دارد که شما را بی میل کرده و برای تغییر این وضعیت 

برنامه ای در نظر بگیرید.
تصمیم گرفتن برای ایجاد تغییرات می تواند فوری باشد اما خود 
تغییر همیشه هم سریع رخ نمی دهد. اجازه ندهید این فاصله، متوقف 

تان نماید و جلوی حرکت تان به جلو را بگیرد.
2. در گذشته سیر می کنید یا رویای آینده را در سر دارید

سیر کردن در اوقات خوش چه در گذشته و چه در آینده، می تواند 
نشان دهنده این باشد که سعی دارید از زمان حال فرار کنید. 
رویاپردازی برای زندگی بهتر در آینده و تخیل آن غیرعادی نیست 
و می تواند خوب هم باشد اما اگر برای فراموش کردن حال و فرار از 

مشکلات کنونی باشد علامت خوبی نیست.
3. دوروبری های تان مدام به شما می گویند که آرام باشید

اگر دوستان و آشنایان تان مرتبا از شما می خواهند که آرام باشید، 
علامت این است که باید بررسی کنید پشت این پیام چیست. " تو 
نیاز به استراحت داری"، در دنیای امروز، عبارت عامیانه ای برای " 
ولش کن" و " اینقدر گلایه نکن" است. بنابراین وقتی مکررا این 
را می  شنوید، یعنی داریم به چیزی حساسیت بیش از حد نشان 

می دهیم و خودمان را درگیرش کرده ایم که باید رهایش کنیم.
4. به موفقیت های دیگران حسادت می کنید

حسادت، علامت نارضایتی از زندگی خودمان است و ربطی به 
اعمال و رفتار دیگران ندارد. وقتی احساس کنید در زندگی تان 
پیشرفتی ندارید و کاری نمی توانید بکنید، به سختی می توانید از 
موفقیت دیگران  احساس شادی کنید. یعنی زمان آن است که از 

خودتان بپرسید این حسادت چه می خواهد به ما بگوید.
5. با احساس خستگی از خواب بیدار می شوید

بیدار شدن با احساس خستگی  نشان دهنده ناخشنودی است و 
لزوما به کار و حرفه مربوط نمی شود بلکه به طور کلی به زندگی بر 
می گردد. اگر نگران و مضطرب و غمگین باشیم به سختی می توانیم 
به آرامش برسیم و استراحت کنیم. وقتی پیوسته احساس خستگی 
و بی انرژی بودن داریم، می تواند بیانگر جدال و کشمکش در زندگی 
باشد. همچنین یعنی خسته از جنگ و جدالیم و حاضریم شکست 
را بپذیریم. به جای تسلیم شدن، ببینید چه کار می توانید بکنید تا به 
روال عادی زندگی تان برگردید. هدف از زندگی شاد بودن  است و 

کسی که شاد است خسته نیست.
6. دستپاچه و بی تحمل هستید

احساس این که حتما باید کاری انجام بدهید یا جایی بروید، 
علامت روشنی از این است که خلاقیت تان سرکوب نشده است، و 
چیزی نباید تغییر کند. عدم توانایی برای راضی بودن و رکود می تواند 
نشان دهنده این باشد که شما باید کار دیگری بکنید و توانایی تان در 
چیزی دیگر است. اگر دستپاچه هستید، خودتان باید تشخیص دهید 

که بدن تان چه دارد به شما می گوید.
7. شایعه پراکنی می کنید

شایعه سازی، راهی برای انحراف از کاری است که ما باید در 
زندگی مان برای کس دیگری انجام دهیم. وقتی خودتان را در حال 
خبرچینی یا شایعه پراکنی دیدید، مهم است که از خودتان بپرسید از 
چه چیزی در زندگی اجتناب می کنید و سپس درک کنید که روبرو 

شدن با آن بهترین کاری است که می توانید انجام دهید.
8. انگار همه سعی دارند آزارتان دهند

سیر کردن در اوقات خوش چه در گذشته و چه در آینده، می تواند 
نشان دهنده این باشد که سعی دارید از زمان حال فرار کنید. اگر 
برای فراموش کردن حال و فرار از مشکلات کنونی باشد علامت 

خوبی نیست. 
زندگی کردن با این شعار که "خودت را برای چیزهای کوچک 
و بی اهمیت ناراحت نکن"، می تواند بیانگر غم و اندوه زیاد و منفی 
گرایی باشد. ایراد گرفتن و بهانه جویی و مدام مشغول پیدا کردن 
عیب و ایرادها بودن در رفتارهای دیگران نشان می دهد که مشکل 

پنهانی وجود دارد. این حالت یعنی در زندگی کنونی تان راضی و 
شاد نیستید.

9. مدام نفوس بد می زنید
انتظار روی دادن حادثه بد را کشیدن در نهایت هم باعث روی 
دادن چیز بدی خواهد شد. دست از نگرانی بردارید و خرافات  را کنار 
بگذارید، شروع کنید به تمرکز روی کاری که الان دارید انجامش 

می دهید.
10. همیشه فکر می کنید» بیشتر از این ها هم می تواند 

باشد«
تصور این که باید جلوتر بروید یا چیزهای بیشتر و بزرگ تری هم 
وجود دارند، یعنی فرصت های جدیدی در شرف وقوع اند. نسبت به 
چیزهایی که شور و هیجان و خلاقیت تان را برانگیخته می کنند، دید 
باز داشته باشید و دنبال شان کنید. هدف و مقصد، چیزی خواهد بود 

که به آن نیاز دارید.
تصمیم گرفتن  برای ایجاد تغییرات می تواند فوری باشد اما خود 
تغییر همیشه هم سریع رخ نمی دهد. اجازه ندهید این فاصله، متوقف 
تان نماید و جلوی حرکت تان به جلو را بگیرد. حتی کوچک ترین 
قدم ها می توانند در کاستن از احساسات منفی و حفظ انگیزه برای 

تغییر مفید باشند.
مهم این است که همین حالا کاری بکنید، زیرا تنها گزینه های 
شما، پذیرفتن تغییر یا پذیرفتن همین وضعیتی است که دارید.به هر 
صورت، باید به احساس مان توجه کنیم و بیشتر کاری را انجام دهیم 

و جوری حرکت کنیم که به ما احساس خوب و خوشایند بدهد.

هشدارهای زندگی چه می گوید؟

احمد حسینی  *
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همگامی قدرت نرم و سخت 
در جهت حفظ کیان ملی

امروز در جهانی به سر می بریم که برخورداری از قدرت سخت دیگر به تنهایی تامین کننده 
امنیت و منافع ملی نیست. در این جهان، تنها کشورهایی که دیپلماسی را منش کنشگری 
خود در نظام بین الملل قرار می دهند و همزمان از مولفه های قدرت ساز از جمله توان نظامی 
بالایی برخوردارند، می توانند اهداف خود تامین کنند. سخنان اخیر »حسن روحانی« رییس 
جمهوری در آیین بزرگداشت روز ارتش جمهوری اسلامی ایران، معطوف به همین واقعیت 
بود. روحانی یکشنبه بیست و نهم فروردین در جمع ارتشیان گفت: ما همه یک هدف واحد 
را دنبال می کنیم و دیپلماسی ما همانند نیروهای مسلح یک هدف واحد را دنبال می کند و 
آن امنیت ملی، اقتدار کشور و ثبات و توسعه در کشور است... ما در یک دست کتاب، منطق 
و تدبیر و در دست دیگر شمشیر داریم و این 2 را در کنار هم می بینیم. در واقع قدرت نرم 
و قدرت سخت و قدرت سرد و گرم ما در کنار هم هستند. رییس شورای عالی امنیت ملی 
تصریح کرد: اگر نیروهای مسلح برای آن است که اگر متجاوزین دست به منافع ملی دراز 
کردند آن را قطع کنند و تجاوز رفع شود، دیپلماسی ما هم در میدان مذاکره به دنبال حفظ 
حقوق ملت ایران است... آنکه می گوید ما قدرت سخت نیاز نداریم ساده لوح است و آنکه می 

گوید قدرت نرم نیاز نداریم نگاهش کوتاه بینانه است.
در ارتباط با ضرورت های بیشینه سازی همزمان قدرت سخت افزاری و قدرت نرم چند 
نکته لازم به یادآوری است: نخست این که امروزه قدرت هم مانند بسیاری از مفهوم های 
کلیدی در نظام بین الملل شکلی چندوجهی یافته است و دیگر کشوری که تنها از نظر نظامی 
از توانمندی های بالایی برخوردار باشد قدرتمند محسوب نمی شود، با این حال برخورداری 
از جنبه های سخت افزاری قدرت هنوز در توانمندسازی کشورها کارکرد بالایی دارد. قدرت 
نظامی یکی از جنبه های پنجگانه قدرت )نظامی، سیاسی، اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی( 
است که بر خلاف گذشته کمتر به طور مستقیم برای ارتقای جایگاه کشورها در نظام بین 
الملل به کارگرفته می شود. واقعیت این است که بسیاری از تجهزات نظامی که سالانه بودجه 
های کلانی را از کشورها می بلعد هرگز به کار گرفته نمی شود بلکه به صورت دوره ای نیاز به 
جایگزینی با سلاح های به روزتر دارد. از این رو، تجهیزات نظامی به صورت غیرمستقیم قدرت 
کشورها را افزایش می دهد. بیشتر کشورها در شرایط کنونی به خاطر کارکرد بازدارندگی و 
امنیت آفرینیِ تسلیحات نظامی به بیشینه سازی جنبه های سخت افزاری قدرت می پردازند. 
از این منظر، کارکردهای بازدارندگی قدرت نظامی بیش از به کار بردن ابزارها و ادوات نظامی 
می تواند برای کشورها امنیت آفرین و تامینگر منافعشان باشد. این امر تا جایی اهمیت دارد 
که بسیاری از کشورهای کم چالش در نظام بین الملل هم خود را از مزایای بازدارندگی تجهیز 
نظامی محروم نمی کنند، چنانکه به عنوان نمونه بر اساس آمار »موسسه تحقیقاتی کردیت 
سوییس« در سال 2۰15، کشوری چون ایتالیا با رویکردی متعادل و صلح دوست در نظام بین 
الملل با بودجه نظامی 34 میلیارد دلاری در جایگاه هشتم از نظر رتبه بندی بودجه نظامی قرار 
داشته است. جمهوری اسلامی ایران هم مانند بسیاری از کشورهای صلح جو بر مبنای آموزه 
های اسلامی و اهمیت ایجاد بازدارندگی دفاعی، هرگز حاضر به چشم پوشی و تحدید توان 
نظامی خود نیست. به خصوص اینکه به واسطه ویژگی های انقلابیِ جمهوری اسلامی، پیکان 
تهدیدهای بسیاری از منطقه پیرامون و سطح بین الملل سال ها است متوجه ایران شده است.

نکته دوم این که قدرت سخت افزاری همیشه برای دستیابی به اهداف مطلوب کشورها 
کارآمدی ندارد چنانکه استفاده کشورهای غربی از تهدید نظامی برای توقف برنامه هسته ای 
ایران نه تنها هرگز به نتیجه نرسید بلکه بر ایستادگی تهران بر مواضعش افزود. در این فضا، 
روی کار آمدن دولت اعتدال در 1392 و به کارگیری رویکرد تعاملی و استفاده از دیپلماسی 
و مذاکره بود که که توانست سرانجام به سال ها بن بست در برنامه صلح آمیز هسته ای 
کشورمان پایان دهد و نظر 2 طرف ایرانی و غربی را تامین کند. در پایان باید گفت قدرت نرم 
و سخت یا به تعبیر روحانی »قدرت سرد و گرم« اکنون درهم تنیده و همپیوند است. در کنار 
باورهایی مبنی بر اینکه به کارگیری دیپلماسی از بروز برخوردهای سخت جلوگیری می کند 
و نظر برخی دیگر از کارشناسان روابط بین الملل مبنی بر اینکه کشورها می جنگند تا مسیر 
کاربرد دیپلماسی را برای خود هموار سازند، این باوری منطقی است که بهره جویی هوشمندانه 
و همزمان از قدرت سخت و نرم است که می تواند به تحقق اهداف و برقراری امنیت ملی 
بیانجامد. اگر جمهوری اسلامی ایران از توان بالای نظامی برخوردار نبود و اگر دیپلمات های 
کارکشته ایرانی در به کارگیری دیپلماسی سنگ تمام نمی گذاشتند، امروز به یقین همچنان 
پرونده فعالیت های صلح آمیز هسته ای ایران در بن بست به سر می برد و روزنه های گشایش 
در روابط خارجی همچنان به روی ما بسته بود. مقام های ارشد دولت جمهوری اسلامی ایران 
با آگاهی از این واقعیت در حفظ و ارتقای همزمان مولفه های قدرت نرم و سخت جمهوری 

اسلامی ایران می کوشند.

نکتــه

دبیر کمیسیون مشترک ایران و ترکیه در تشریح سفر رئیس 
جمهوری به ترکیه گفت: در این سفر تفاهم نامه ها و توافقات 
مختلفی در زمینه هایی همچون انرژی، گردشگری، صنایع و معادن، 
علوم و فناوری، افزایش همکاری های بانکی و افزایش حجم صادرات 

ایران به ترکیه صورت گرفته است.
به گزارش روز سه شنبه ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دولت، مهدی 
محتشمی با بیان اینکه ترکیه یکی از مهمترین همسایگان ما از 
لحاظ اقتصادی و ارتباط با اروپا و همسایگان شمالی است افزود: 
از لحاظ تاریخی هم ما و هم ترکیه به یکدیگر با احترام و به عنوان 
کشورهای تاثیر گذار نگاه کرده ایم، به این صورت که برای ما ترکیه 
دروازه ورود به اروپا و غرب و برای ترکیه ایران دروازه ورود به خلیج 

فارس، شرق و تبادل با کشورهای آسیای میانه بوده است.
قائم مقام امور بین الملل وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با 
تاکید براینکه گسترش روابط و همکاری های دوجانبه میان ایران و 
ترکیه در همه دولت ها در دستور کار بوده است گفت: تلاش برای 
افزایش همکاری ها حتی در این برهه از زمان که مسایل ناگواری 
در منطقه شکل گرفته است از دستور کار سران و مقامات دو کشور 
خارج نشده است چرا که هر دو کشور به خوبی از نیازمندی های 
یکدیگر به هم با خبرند و می دانند که برغم اختلافات سیاسی 
باید تعاملات اقتصادی، تجاری، بانکی، فرهنگی و اجتماعی خود را 
حفظ نموده و آن را گسترش دهند. محتشمی افزود: در سفر اخیر 
رئیس جمهوری و هیئت همراه به ترکیه تفاهم نامه ها و توافقات 
مختلفی در زمینه های انرژی، گردشگری، صنایع و معادن، علوم و 
فناوری، بیمه تامین اجتماعی، امور گمرکی و همکاری های مرزی، 
حمل و نقل، افزایش همکاری های بانکی و سرمایه گذاری و افزایش 
حجم صادرات ایران به ترکیه صورت گرفته است. به گفته قائم مقام 
وزیرارتباطات در امور بین الملل بر اساس موافقتنامه هایی که در 
این سفر با حضور رئیس جمهوری و برخی از وزرا و معاونین رئیس 
جمهوری به امضاء دو طرف رسید، طرف ترک از عضویت کامل 
جمهوری اسلامی ایران در سازمان تجارت جهانی و همچنین از 
آغاز مذاکرات همکاری ایران واعضای سازمان تجارت جهانی حمایت 

کامل بعمل خواهد آورد. 
به گفته وی دو طرف در این سفر تمایل خود را برای امضای 
موافقتنامه کامل تسهیل تجاری تا پایان سال 2۰16 اعلام کردند. 
قائم مقام وزیرارتباطات در ادامه گفت: دو کشور بر همکاری صنعتی 
وتجاری در زمینه محصولات پتروشیمی توافق کردند و بر این 
اساس بر تشویق سرمایه گذاری در پروژه های پتروشیمی اعم از 
تولید، بازاریابی وصادرات محصولات پتروشیمی به بازارهای بین 

المللی تاکید کردند. 
به گفته محتشمی دو کشور با توافق بر سرمایه گذاری های 
مشترک مقرر داشتند ضمن تشویق سرمایه گذاری در هر دو کشور، 
هر گونه تلاش و کوشش خود را برای گسترش وحمایت از سرمایه 
گذاری های مشترک از طریق مکانیزم های مورد توافق را انجام 
دهند. برگزاری همایش معرفی سرمایه گذاری طرف مقابل در هر 
دو کشور در سال 2۰16 هم از دیگر بندهای مورد توافق دو طرف 
در سرمایه گذاریهای مشترک بود. در زمینه همکاریهای بخش 
خصوصی هم دو طرف بر افزایش تعداد هیات های تجاری ابراز 

تمایل نمودند. در زمینه همکاری های بانکی هم دو کشور ضمن 
ابراز رضایت به منظور انعقاد تفاهم نامه های همکاری جهت تشویق 
بخش های بانکی بین دو کشور در راستای یکپارچگی بیشتر توافق 
کردند. اقدامات لازم را در خصوص ابلاغ به بانکهای ترک جهت 
افزایش روابط کارگزاری با همتایان ایرانی خود در تمامی زمینه ها 
وابلاغ به سیستم بانکی ایران در راستای برقراری روابط بانکی موثر 
با بانکهای ترک انجام دهند. محتشمی با تاکید براینکه طرف ترک 
از برداشته شدن تحریم های ایران به شدت استقبال کرده و برای 
گسترش کامل روابط بانکی خود در همه زمینه ها با طرف ایران ابراز 
تمایل کرده است گفت: تبادل نظر برای افتتاح شعبه های بانک های 
ترکیه در ایران و بالعکس یکی از محورهای مورد توافق در این سفر 
بوده است. بررسی وضعیت درخواستهای دریافتی از بانکهای ایرانی 
جهت تشکیل پرونده های این بانکها بر اساس قوانین جاری ترکیه 

از دیگر بند های همکاریهای بانکی بوده است. 
محتشمی افزود تمایل اگزیم بانک ترکیه به منظور اعطای 
خطوط اعتباری به بانکهای منتخب ایرانی در قبال صدور تضمین 
دولتی از سوی ایران پس از برقراری سازوکار تسویه برای قراردادهای 
صادراتی وبازپرداخت تسهیلات از طریق بانک کارگزار از دیگر بند 

های توافقات انجام شده بود.
به گفته وی همکاری صندوق ضمانت صادرات ایران واگزیم 
بانک ترکیه برای تسهیل جریان تجاری و سرمایه گذاری میان دو 
کشور از طریق پوشش های اعتبار صادراتی و سرمایه گذاری نیر 
مورد تاکید قرار گرفت. همچنین مقرر شد بانک توسعه صادرات 
ایران واگزیم بانک ترکیه به منظور همکاری متقابل جهت تامین 
مالی قراردادهای صادراتی در کشورهای ثالث اقدامات وهمکاریهای 

لازم را انجام دهند.
در این سفر فعالیت های سه شعبه بانک ملت در ترکیه آغاز شد.

توافقات صورت گرفته در بخش انرژی
قائم مقام وزیرارتباطات در امور بین الملل در خصوص توافقات 
صورت گرفته در بخش انرژی هم گفت: در حوزه نفت وگاز مقرر 
شد ضمن توسعه وافزایش همکاریها در زمینه های هیدروکربنی 
از مشارکت شرکتهای نفتی دولتی ترک در مناقصات بلوکهای 
اکتشافی شرکت ملی نفت ایران استقبال شده و شرکتهای دولتی 
وخصوصی جهت همکاری مشترک در زمینه تجارت نفت وارائه 

خدمات نفتی تشویق شوند.
بخش حمل ونقل وارتباطات، گمرک وهمکاریهای مرزی

به گفته جانشین وزیر ارتباطات در کمیسیون مشترک ایران 
و ترکیه، در حوزه حمل ونقل هم دو کشور با برگزاری هشتمین 
اجلاس کمیسیون مشترک همکاریهای حمل ونقل دو کشور در 
اردیبهشت یا تیرماه سال 1395 در تهران موافقت کردند. وی افزود 
در همین خصوص مقرر شد در سفری که وزیر مربوطه ترکیه ای 
به ایران خواهد داشت بحث سوخت و معضل صف کامیون ها در 
مبادی ورودی و خروجی کشور حل و فصل گردد. در خصوص 
حمل نقل جاده ای هم توافق شد موضوعات مورد نظر در هشتمین 
اجلاس کمیسیون مشترک همکاریهای حمل نقل دو کشور مورد 

بحث وبررسی قرار گیرد.
در حوزه حمل ونقل دریایی نیز دو طرف با برگزاری چهارمین 
کمیته مشترک همکاریهای بندری ودریایی دو کشور موافقت 
کردند. همچنین در حوزه هوانوردی و حمل نقل هوایی با برگزاری 
اجلاس مشترک هوانوردی دو کشور در اولین فرصت توافق شد. 

به گفته جانشین وزیر ارتباطات در کمیسیون مشترک ایران و 
ترکیه، در حوزه خدمات پستی و فناوری اطلاعات وارتباطات هم با 
برگزاری دومین جلسه هماهنگی فرکانسی بین دو کشور در اسرع 
وقت در ترکیه و سرعت بخشیدن به اجرای کامل یادداشت تفاهم 
همکاری های پستی 2۰14 –انکارا و افزایش وبهینه سازی ظرفیت 
ترافیکی بین دو کشور برای ترافیک صدا ودیتا توافق شد. همکاری 
برای برگزاری کارگاه های آموزشی وسمینارهای مشترک با موضوع 
حقوق مالکیت معنوی در هر دو کشور هم از بندهای مورد توافق در 

حوزه مالکیت معنوی بود.
گسترش همکاری های فناورانه

محتشمی مذاکره و انجام تفاهمات مهم در حوزه علوم و فناوری 
را یکی دیگر از محورهای اصلی در سفر رئیس جمهوری به ترکیه 
بر شمرد و گفت: توافقاتی میان طرفین مبتنی بر گسترش همکاری 
های علمی، فناوری و تحقیقاتی میان دو کشور بعمل آمد. در بخش 
های مختلف از جمله در خصوص انتقال فناوری های روز دنیا 
و گسترش همکاری ها میان موسسات تحقیقاتی ایران و ترکیه 
نیز توافقاتی صورت گرفت. براساس این توافقات مقرر شد زمینه 
همکاری موسسات تحقیقاتی، پژوهشی مشابه با یکدیگر در دو 
کشور آماده، تقویت و تسهیل شود. به گفته جانشین وزیر ارتباطات 
در کمیسیون مشترک ایران و ترکیه، تشکیل کمیسیون مشترک 
علمی، فناوری و تحقیقاتی میان ایران و ترکیه و پیگیری و راه اندازی 
آن در کوتاه ترین زمان از دیگر مواردی بود که دو طرف در این دیدار 
بر سر آن به توافق رسیدند. همچنین مقرر شد دو مرکز مترولوژی و 
استاندارد ایران و ترکیه در زمینه های مختلف از جمله بستر سازی 
برای توسعه صنعت مواد غذایی حلال در سطح منطقه و جهان و در 

حوزه بیوتکنولوژی با یکدیگر همکاری نمایند. 
حوزه گردشگری

جانشین وزیر در کمیسیون مشترک ایران و ترکیه با اشاره به 
اینکه حوزه گردشگری یکی از مهمترین بخش هایی بود که در 
این سفر مورد توجه قرار گرفت گفت: طرف ایرانی همواره نسبت 
به این موضوع که حجم گردشگری که از ایران به ترکیه می رود 
قابل مقایسه با طرف ترک نیست خواستار تلاش هایی برای رونق 
گرفتن بخش گردشگری از سوی طرف ترک بود که این توافق هایی 
در همین خصوص در این سفر به دست آمد. به گفته محتشمی 
از جمله مقرر شد تا طرفین بر اجرایی شدن موافقتنامه مربوط 
به جلوگیری از قاچاق اشیاء فرهنگی و تاریخی و توسعه روابط 
گردشگری تاکید کرده و تمهیداتی را برای افزایش حجم گردشگری 

به سمت ایران اتخاد نمایند. 
وی گفت: طرفین در این دیدار تلاش در اجرای مفاد سند امضاء 
شده در سال گذشته در زمینه های توسعه سرمایه گذاری بخش 
های خصوصی دو کشور در احداث هتلها و امکان اقامتی برگزاری 
تورهای تلفیقی از کشورثالث به ترکیه و ایران را ضروری دانستند. 
گسترش نمایشگاه های گردشگری دو طرف، برگزاری چهارمین 
کمیته فنی مشترک بین دو کشوربا حضور بخش خصوصی دو 
طرف، فعالیت تبلیغاتی مشترک در جهت هدفمند کردن مقاصد 
گردشگری فرهنگی و مذهبی به اتباع دو کشور از دیگر توافقات 

طرفین در این دیدار بود.

اخیرا یک هیات ایرانی به سرپرستی رئیس سازمان حج و زیارت 
برای انجام مذاکره درباره حج 95 راهی عربستان شدند، نشست های 
متعددی در این خصوص برگزار شد که در مواردی به توافق دست 
پیدا کردند و در مواردی دیگر، هنوز نتیجه شفافی حاصل نشده است. 
براساس صحبت های رئیس سازمان حج و زیارت، در خلال مذاکره 
با مقامات وزارت حج عربستان سعودی، در مورد تمامی موضوعات 
مربوط به ملت ایران متنی تهیه و به طرف سعودی ارائه شده است. 
در ابتدا موضوع تعیین نوع پرواز زائران ایرانی یکی از محورهای مورد 
اختلاف بوده که با ارائه متنی تخصصی از سوی شرکت هواپیمایی 
جمهوری اسلامی ایران و بررسی مقامات سعودی دررابطه با این 
موضوع، این حق به ایران داده شد که زائران خود را با بهره گیری از 

خدمات شرکت های هواپیمایی داخلی، راهی حج تمتع کنند.
به گزارش جماران، در حالی که نتایج مذاکرات ایران و عربستان 
درباره حج به یک پیش نویس 6۰ صفحه ای تبدیل شده، درباره 
مراکز پزشکی، استقرار درمانگاه ها و مسائل مربوط به این حوزه نیز 
بحث هایی صورت گرفته که نتایج مربوط به آن هنوز علنی نشده 
است. با حادثه تلخ منا و جان باختن شمار زیادی از هموطنانمان، با 
وجود تلاش های سازمان حج و زیارت در بازگرداندن پیکر ایرانیان 
جان باخته، با این حال عده ای از این افراد به طور خودسرانه و در 
اقدامی تعمدی از سوی مسئولان عربستان، در خاک این کشور به 
خاک سپرده شدند که درباره این رویداد، احتمال جهت دار بودن 
و همچنین وجود تعمد در رخ دادن حادثه منا، بیش از پیش قوت 

گرفت.
با در نظر داشتن این موضوع، یکی از موارد مورد بحث در روند 
مذاکره ایران و عربستان درباره حج، جان باختگان ایرانی فاجعه منا 
هستند و مسئولان سازمان حج و زیارت در تلاش هستند تا خانواده 
های افرادی که عزیزانشان در عربستان به خاک سپرده شده اند، 
امکان زیارت مزار بستگانشان را پیدا کنند. از این رو سعید اوحدی و 
گروه همراه وی طی نامه ای به مقامات سعودی از آن ها برای مهیا 

کردن تمهیدات لازم جهت این سفر، درخواست کرده اند.

تجدیدنظر در حج، در صورت 
تامین نشدن امنیت زائران ایرانی

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی با تاکید بر تلاش 
عربستان بر قطع کردن پای زائران ایرانی از حج تمتع به عنوان سعی 
در تضعیف ایران به عنوان کشوری قدرتمند سخن گفت و گفت: در 
صورت تامین نشدن امنیت زائران ایرانی باید تجدیدنظری جدی در 

بحث حج صورت بگیرد.
محمد باقری در گفت و گو با خبرنگار پایگاه اطلاع رسانی و خبری 
جماران اظهار کرد: کارهایی که عربستان در دوره فعلی و پادشاهی 
ملک سلمان، انجام می دهد نشانگر این است که به دنبال تنش و 
تشنج در روابط بین ایران و خود هستند. گروهی که هم اکنون در 
کشور عربستان مسلط شده اند، یک گروه تندرو و افراطی هستند که 

به دنبال ایجاد تشنج در روابط خود با ایران هستند.
وی ادامه داد: پادشاهی عربستان تلاش می کند تا حرف خود 
را در جهان اسلام به کرسی بنشاند به این معنا که ایران را به عنوان 

کشوری شیعه و قدرتمند، تضعیف کند.
باقری تصریح کرد: در این راستا فعالیت های این کشور در راستای 
شیعه کشی و مواردی از این قبیل صورت می گیرد که نمونه بسیاری 

از آن را در سه سال اخیر انجام داده اند.
وی یادآور شد: همچنین محروم کردن کشور جمهوری اسلامی 
ایران به هر طریق از حج تمتع و عمره مفرده، از دیگر برنامه های 
عربستان برای دستیابی به هدف خود است چاکه اینگونه می توانند 
تریبون جهان اسلام را به دست بگیرند، ایران را از دایره آن حذف 

کنند و اقدامات دلخواهشان را در مراسم حج انجام دهند.
این عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی در بخش 
دیگری از صحبت های خود به نمودهای رفتاری دیگر عربستان 
جهت به حاشیه راندن ایران از دو حج تمتع و عمره مفرده اشاره 
و اظهار کرد: تفکرات افراطی، تندرویی و تلاش عربستان در جهت 
تضعیف مسلمانانی که در ایام حج تمتع یا ایام عمره در آنجا تردد 
دارند، موضوع حساسی است که جمهوری اسلامی باید با تدابیر 
مشخص و محکم در جوامع بین المللی دنبال کند چرا که مکه و 
مدینه مربوط به عربستان سعودی نیست و به جهان اسلام تعلق دارد.

باقری تصریح کرد: حج تمتع به همه مسلمانان جهان تعلق دارد و 
تنها مربوط به آل سعود و پادشاه این کشور نیست. همه مسلمان ها 

به صورت مساوی از چنین فضای معنوی استفاده کنند.
وی اظهار کرد: با توجه به تعلق حج به تمامی مسلمانان جهان، 
وزارت امور خارجه و دستگاه دیپلماسی کشور باید اقدامات خشونت 
آمیز این کشور را جهانی کند و از مجامع بین المللی کمک بگیرد چرا 
که این ها در بحث هایی چون فوتبال، منا، حملات یمن، تجاوز به دو 
نوجوان ایرانی و موارد دیگر اقدامات تهدیدآمیز فراوانی انجام داده اند 

و به دنبال اثبات افراط گری خودشان هستند.
باقری گفت: عربستان تمامی این اقدامات را انجام می دهد تا ایران 
از اهداف خود عقب نشینی کند لذا در این خصوص باید با مبانی 
محکمی جلو برویم و اجازه ندهیم حج تمتع را که یک تریبون مهم 
و همایش جهانی برای تاثیرگذاری شیعه است را از دست ما بگیرند.

نماینده مردم بناب در مجلس شورای اسلامی یادآور شد: مطرح 
کردن موضوعاتی مانند اعطای ویزا به زائران ایرانی در کشور سوم در 
روند مذاکرات مسئولان سازمان حج و زیارت با مقامات وزارت حج 
عربستان، در راستای قطع کردن پای ایران از آنجا است در حالی 
که نباید اجازه دهیم به اهداف خودشان برسند و در اینجا، دستگاه 
دیپلماسی کشور باید محکم و با قدرت بیشتر، پیگیر حقوق مسلم 
ایران باشد. وی خاطرنشان کرد: بحث حج تمتع مربوط به آل سعود 
نیست بلکه مربوط به جهان اسلام است اما از سوی دیگر اگر دیدیم 
که عزت نفس ایرانیان و شیعیان زیر سؤال می رود، عربستان توهین 
و هتاکی می کند و نمی تواند امنیت زائران ما را تامین کند، باید در 
این خصوص تجدیدنظری صورت بگیرد چراکه اگر مسائل امنیتی را 
لحاظ نکنند و اتفاقات گذشته دوباره تکرار شود و در این راستا مقامات 
سعودی برای حفظ هرچه تمام تر عزت و شرف ایرانیان و شیعیان، 
تضمینی ندهند، باید حقوق خود را از راه های بین المللی دنبال کنیم 

چراکه این اقدامات، خلاف قوانین بین المللی است.
با وجود تلاش های سازمان حج و زیارت در مطرح کردن و 
پیگیری هرچه جدی تر موضوع امنیت زائران ایرانی در حج تمتع 95 
و جلوگیری از تکرار نشدن فاجعه منا و حوادث مشابه، سعودی ها در 
نظر گرفتن دستبند الکترونیکی برای تمامی زائران با مشخصات هر 
زائر و امکان جستجوی مکان استقرار زائران را به عنوان راهکار اجرایی 
خود ارائه دادند در حالی که میزان عملی شدن این راهکار و رضایت 

از چگونگی تحقق آن، در این روند اهمیت بسیاری دارد.

 کارشکنی تازه عربستان دربحث حج
علی جنتی درخصوص سفر مقامات ایرانی به عربستان جهت 
مذاکره با مقامات سعودی و کارشکنی های عربستان در موضوعات 
مطرح شده، می گوید: در چند ماه گذشته، این اولین بار بود که 
مقامات سعودی به چند نفر از مسئولان سازمان حج و زیارت ویزا 
دادند و تا جایی که می دانم در قبال مسائل مختلفی که هیئت ما 
مطرح کرده است، آنها )مقامات سعودی( برخوردهای منفی صورت 
دادند. به عنوان مثال آنها در بحث حمل و نقل هوایی و اینکه 

هواپیماهای ما بتوانند زائران را به آنجا منتقل کند، کارشکنی های 
مختلفی انجام می دهند. در مورد صدور ویزا هم کارشکنی می کنند؛ 
ما در این رابطه به آنها گفته  ایم که اگر دولت سوئیس، حافظ منافع 
شما در ایران است، باید به حجاج ایرانی ویزا بدهد اما آنها اصرار دارند 
که ویزا، در یک کشور ثالث داده شود که این مورد برای ما به هیج 

وجه من الوجوه، قابل قبول نیست.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی اضافه کرد: برخوردهایی هم که 
آنها در گذشته با زائران و حجاج ایرانی داشته  اند، برخوردهایی بسیار 
توهین  آمیز و تحقیرآمیز بوده است که ما به هیچ وجه این برخوردها 
را نمی  پذیریم و در مذاکراتی هم که صورت گرفته است، سازمان 
حج و زیارت را موظف کرده ایم که کلیه شرایطی را که ما داریم، به 
مقامات عربستان سعودی منتقل کنند و آنها هم باید همکاری کنند 
که حج تمتع انجام شود و بیش از این کارشکنی نکنند. ما علیرغم 
اینکه سه، چهار ماه زمان را از دست داده ایم، در عین حال تلاش می 
 کنیم که چنانچه مقامات عربستان نیز همراهی بکنند، امسال بتوانیم 

حج تمتع را برگزار کنیم.

ادامه مذاکرات حج درصورت حفظ حرمت و کرامت ایرانیان
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
روند مذاکرات بین مسئولان سازمان حج و زیارت با مسئولان حج 
عربستان از ادامه پیدا کردن مذاکرات حج در صورت حفظ حرمت و 

کرامت ایرانیان سخن گفت.
لاله افتخاری در گفت و گو با خبرنگار پایگاه اطلاع رسانی و خبری 
جماران اظهار کرد: حج موضوعی مهم است و تنها به یک کشور و 

ملت اختصاص ندارد.
وی تصریح کرد: حج همیشه بوده، هست و باید ادامه پیدا کند 
بنابراین مذاکرات درباره این موضوع را باید تا اندازه ای که شرع 
مقدس، حرمت، کرامت و حفظ جان افراد اجازه می دهد، دنبال 

کنیم و در همین چارچوب صحبت ها را ادامه دهیم.
افتخاری خاطرنشان کرد: درخصوص صدور ویزا توسط سفارت 
خانه سوئیس به عنوان حافظ منافع عربستان و همچنین موارد 
مربوط به این موضوع را باید مسئولان دستگاه دیپلماسی کشور با 

جدیت هرچه بیشتر پیگیری کنند.
همچنین معاون کنسولی مجلس و امور ایرانیان خارج از کشور 
وزارت امور خارجه کشورمان در شرایطی که مسئولان سازمان حج 
و زیارت مشغول مذاکره با وزارت حج عربستان هستند، به شرایط 

مختلفی که برای پیگیری حقوقی و سیاسی بین المللی حادثه منا 
وجود دارد اشاره کرده است.

 ابعاد مختلف پیگیری حقوقی فاجعه منا
قشقاوی با بیان اینکه براساس جمع بندی جلسات حقوقی برگزار 
شده به سه شکل می توان حادثه منا را مورد پیگیری حقوقی و 
سیاسی بین المللی قرار داد، تصریح کرد: نخست به شکل سیاسی و 
دیپلماتیک که در مجمع عمومی سازمان ملل متحد و شورای امنیت 
یا در دیوان دادگستری بین المللی لاهه و دیوان بین المللی کیفری 

مسئله حادثه منا مورد پیگیری قرار گیرد.

محدودیت های اقامه دعوی در محاکم سعودی یا ایرانی
قشقاوی همچنین گفت: اقامه دعوی در محاکم عربستان یا اقامه 
دعوی در محاکم ایران 2 راهکار دیگر است. اقامه دعوی در محاکم 
سعودی دارای محدودیت هایی است که تاکنون عملیاتی نشده است.

وی تاکید کرد: در مورد محاکم ایرانی نیز در صورت تنفیذ حکم 
قضایی، اجرای آن با توجه به محدودیت ها مشکل خواهد بود.

برای دریافت غرامت منا راهی جز 
جلب همکاری دولت عربستان وجود ندارد

معاون کنسولی، مجلس و امور ایرانیان خارج از کشور وزارت 
امور خارجه با بیان اینکه مسئله حادثه منا باید از طریق سیاسی، 
حقوقی بین المللی به شکل دوجانبه در دستور کار باشد، گفت: دلیل 
حقوقی این موضوع اینجاست که ایران عضو کامل دیوان دادگستری 
بین المللی است اما عربستان عضو این مجمع حقوقی نیست؛ دولت 
عربستان با دولت ایران با همکاری یکدیگر باید اقامه دعوی کنند، 
بدون تراضی ریاض با تهران امکان پیگیری قضایی بین المللی وجود 
ندارد. قشقاوی با بیان اینکه بلافاصله پس از وقوع فاجعه منا، بنده از 
لزوم تعامل با عربستان صحبت کردم، اما برخی از دوستان و حتی 
نمایندگان مجلس خرده گرفتند که چرا صحبت از تعامل بیان شده 
است، ادامه داد: لزوم تعامل از کانال های دیپلماتیک در واقع نظر 
اجماعی کارشناسان حقوق بین الملل بوده است. به لحاظ حقوق 

بین الملل، مسأله واقعه منا به طریق دیگری قابل پیگیری نیست.
وی در ادامه با اشاره به مواضع مقام معظم رهبری درباره فاجعه 
منا عنوان کرد: نظرکارشناسی و عملکرد وزارت خارجه به هیچ عنوان 
نافی نظر رهبری نیست و رهنمودهای ایشان به صورت جدی مورد 

پیگیری قرار می گیرد.

پرداخت دیه توسط دولت عربستان واجب است
وی در ادامه افزود: هرگاه قتلی به دلیل ازدحام صورت گیرد و قاتل 
مشخصی وجود نداشته باشد، با عنوان قتیل الزحام، قتل شبه عمد 
شناخته می شود. قشقاوی همچنین تاکید کرد: براساس فقه شیعه 
و فقه حنبلی خارج از شناخت مسئول مشخص واقعه باید پرداخت 
دیه از بیت المال پذیرفته شده است علاوه براین بر دولت عربستان 
پرداخت دیه یا غرامت واجب است و این موضوع هیچ ارتباطی با 

پیگیری مجرمیت ندارد.
بد نیست در راستای پیگیری مذاکرات حج با مقامات سعودی، 
صرف نظر از کارشکنی های عربستان سعودی در سال های گذشته 
و قطع شدن روند اعزام زائران ایرانی به حج، چهار موضوع اخیری که 

باید از آن ها با عنوان فاجعه یاد کرد را از یاد نبریم.
تجاوز به دو نوجوان ایرانی در فرودگاه جده، فرو افتادن جرثقیل 
در مسجد الحرام و جان باختن 65 زائر، فاجعه منا و بی تدبیری 
مشهود پلیس و مقامات عربستان، تعمدی بودن این حادثه و کشته 
شدن شمار بالایی از ایرانیان، سیاسی کردن بازی فوتبال توسط 
عربستان صرف نظر از تمامی توهین هایی که در حق ایرانیان در 
کشور عربستان صورت می گیرد، مشخص ترین فجایعی است که 

این کشور طی ماه های گذشته رقم زده است.
اقدام دفن خودسرانه و تعمدی تعدادی از زائران ایرانی در عربستان 
از دیگر رویدادهای ناگواری است که داغ دل بازماندگان این افراد را هر 
روز تازه می کند. در چنین شرایطی و در حالی که مقامات عربستان 
کماکان در مورد صدور ویزا و مواردی دیگر کارشکنی می کنند، آیا 
اعزام زائران ایرانی و صدور حجم وسیعی ارز از کشورمانآن هم در 
چنین شرایطی که عربستانی ها حمایت های جدی از گروهک های 
تروریستی انجام می دهند تا اوضاع منطقه را در ناآرامی نگه دارند و 
توطئه های بسیاری را در راستای جلوگیری از حوزه نفوذ جمهوری 

اسلامی ایران صورت داده اند، اقدامی عاقلانه به نظر می رسد؟!
امید است دست اندرکاران حج و دستگاه دیپلماسی کشورمان با 
عزمی جدی و با درنظر داشتن لزوم حفظ عزت ایرانیان بیش از پیش 
و با سنجش ابعاد مختلف امنیتی فریضه حج، در مورد این موضوع با 

عربستان سعودی مذاکره کنند.
گزارش: بهاره کنجکاوفرد

گزارشی از همه اظهارنظرها پیرامون مذاکره بین مقامات حج ایران و عربستان؛

اختلافات جدی درباره حج؛ سعودی ها همچنان کارشکنی می کنند

دبیر کمیسیون مشترک ایران و ترکیه تشریح کرد

دستاوردهای سفر رئیس جمهوری به ترکیه

 عربستان تمامی این اقدامات را انجام می دهد 
تا ایران از اهداف خود عقب نشینی کند لذا در این 

خصوص باید با مبانی محکمی جلو برویم و اجازه ندهیم 
حج تمتع را که یک تریبون مهم و همایش جهانی برای 

تاثیرگذاری شیعه است را از دست ما بگیرند

آگهی های نوبتی 3 ماهه چهارم سال 94
 اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

بموجب ماده 12 قانون ثبت اسناد و ماده 59 اصلاحی آئین نامه مربوط املاکی که در 3 ماهه 
چهارم سال 94 تقاضای ثبت آن پذیرفته شده و شماره هایی که از قلم افتاده و در وقت مقرر 
آگهی نشده و هر آنچه طبق آراء هیات نظارت و دستور اداری آگهی های نوبتی آن باید تجدید 

شود بشرح ذیل آگهی میشود.
الف( املاکی که تقاضای ثبت آنها پذیرفته شده و شماره هایی که از قلم افتاده و در 
وقت مقرر آگهی نشده و مدت اعتراض آنها از تاریخ اولین نوبت این آگهی به مدت 

90 روز می باشد.
اول: بخش یک ثبت قم

پلاک 3647/1 اصلی خانم حوری خاکی تمامی ششدانگ یکبابخانه واقع در بخش یک ثبت قم
پلاک 3647/2 اصلی آقای حسن خاکی تمامی ششدانگ یکبابخانه واقع در بخش یک ثبت قم
پلاک 1۰835/66 اصلی خانم ربابه وفایی تمامی ششدانگ یکبابخانه واقع در بخش یک ثبت قم

پلاک 1۰921 اصلی شرکت تعاونی مسکن آسمان شهر هلیا تمامی 294 متر مربع مشاع از 
ششدانگ یک قطعه زمین با کاربری دایر مزروعی واقع در اراضی شریفه بیگم بهاءالدینی

پلاک 11۰27 اصلی آقای مجید سپهری فر و خانم اشرف دلال موسوی بالمناصفه و مشاعا 
حدود قطعه 54 افرازی تمامی 1/41 سهم مشاع از 24۰ سهم ششدانگ قطعه زمین واقع در 

خیابان هنرستان انتهای 16 متری بیگدلی جنب شهرک ولایت
پلاک 11224 اصلی وراث مرحوم غلامعلی ولی تمامی 3 سهم مشاع از 11 سهم از 13 سهم 
ششدانگ پلاک 11224 اصلی که نقل و انتقالاتی نیز داشته که آگهی های نوبتی آن از قلم 

افتاده است واقع در بخش یک ثبت قم.
پلاک 11224/49 اصلی آقای حیدر سکوت تمامی ششدانگ یکباب ساختمان خریداری مع 
الواسطه از وراث مرحوم غلامعلی ولی که آقای غلامعلی ولی متقاضی ثبت پلاک 11224 اصلی 

می باشد که آگهی های نوبتی آن از قلم افتاده است واقع در بخش یک ثبت قم.
پلاک 11231/15 اصلی آقای سید حسین نیکوکار شعبانی تمامی ششدانگ یکباب ساختمان 

واقع در خیابان کاسه گران کوچه 9
پلاک 11238/42 اصلی آقای سجاد پناهی تمامی ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث 

بنا شده واقع در بخش یک ثبت قم
پلاک 11556/35 اصلی آقای علی اصغر انبارداران تمامی ششدانگ یکباب ساختمان واقع در 

بخش یک ثبت قم
پلاک 11787/13 اصلی آقای حسن دستوری تمامی یکباب خانه واقع در خیابان صدوقی 2۰ 

متری فجر کوچه دوم سمت راست کوچه سوم پ 27
پلاک 11959 اصلی آقای محسن علی بیگی تمامی ششدانگ یک قطعه زمین در مجاورت 

پلاک 1۰614/351 اصلی واقع در بلوار امین کوچه 1۰ شهید صفاری پ 163 
دوم: بخش 4 قم

پلاک 1/454 اصلی آقای حسن اراضی تمامی 5 سهم از 4۰ سهم ششدانگ یک قطعه زمین 
مزروعی واقع در بخش 4 ثبت قم )جمکران(

پلاک 12/916 اصلی آقایان غلامرضا و ابوالفضل کرمانی بالمناصفه تمامی ششدانگ یک قطعه 
زمین مزروعی واقع در بخش 4 ثبت قم

پلاک 44/381۰ اصلی آقای مسیب جلالی یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده واقع 
در بخش 4 ثبت قم قنوات 14 متری شهداء کوچه شهید مطهی بن بست اول سمت راست

سوم: بخش 9 قم
پلاک ثبتی فروعات 157 و 158 و 396 و 679 و 895 و 911 همگی از 127 اصلی آقاجان 
محمد رضایی تمامی ششدانگ هر یک از دو قطعه باغ و چهار قطعه زمین به شماره های مذکور 

واقع در روستای زواریان که آگهی های نوبتی آن از قلم افتاده است.
ب( آگهی اصلاحی املاک که طبق آراء هیات نظارت و دستور اداری آگهی آنها باید 
تجدید شود فقط در یک نوبت منتشر و مدت اعتراض آنها از تاریخ انتشار آگهی 30 

روز میباشد.
اول: بخش یک قم

پلاک 9464/2/18 اصلی آقای کاظم کجائی نسبت به 4 دانگ و خانم صغری قاسم زاده نسبت 
به 2 دانگ مشاع از ششدانگ یکبابخانه واقع در بخش یک قم اراضی عمار یاسر کوچه 31 کوچه 

13 پ 6 که بعلت اشتباه در آگهی های نوبتی قبلی به دستور اداری تجدید می شود.
دوم: بخش 5 قم

پلاک 288 اصلی دولت جمهوری اسلامی ایران ششدانگ هر یک از قطعات اراضی موات و 
بایر بلامالک واقع در محدوده ثبتی بخش 5 قم دهستان قهستان که بعلت اشتباه در آگهی های 

نوبتی به دستور اداری آگهی اصلاحی منتشر می گردد.
لذا به موجب ماده 16 قانون ثبت اسناد و املاک چنانچه اشخاص نسبت به املاک ذکر شده در 
این آگهی اعتراض داشته باشند باید از تاریخ اولین نوبت انتشار این آگهی نسبت به دریف )الف( 
تا مدت 9۰ روز و آنهائیکه طبق آراء هیئت نظارت و دستور اداری تجدید آگهی شده ردیف )ب( 
به مدت 3۰ روز اعتراض خود را با اخذ رسید به این اداره تسلیم نمائید. همچنین طبق ماده 17 
قانون مذکر در صورتیکه قبل از انتشار این آگهی دعوایی اقامه شده باشد طرف دعوی با متقاضی 
ثبت باید گواهی دادگاه مشعر به جریان دعوی را ظرف مدت مرقوم تسلیم نمایند اعتراضات یا 
گواهی طرح در دعوی که بعد از مدت مرقوم واصل شده باشد بلااثر است و طبق قسمت اخیر 
ماده 16 قانون ثبت و تبصره ماده 17 رفتار خواهد شد جمعا به موجب تبصره ماده واحده مصوب 
73/2/15 اعتراض به تقاضای ثبت و تحدید حدود موضوع مواد 16 و 2۰ قانون ثبت می باید 
توسط معترض ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به این اداره با تقدیم دادخواست به 
مرجع ذیصلاح قضایی صورت پذیرد. این آگهی نسبت به ردیف )الف( در دو نوبت به فاصله 
3۰ روز و نسبت به ردیف )ب( یک نوبت در یکی از روزنامه های قم چاپ و منتشر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول: 95/2/1 نوبت دوم: 95/3/1 
جعفر کاظمی – رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.com142غرر الحکم: ح2272؛ علم و حکمت در قرآن و حدیث، ص

امام علی علیه السلام:

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی

تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 
نشانی: قم، 45متری صدوق، بین کوچه 28 و بانک صادرات، پلاک 426 

اذان صبح:5/04 طلوع آفتاب:6/31 اذان ظهر:13/05 اذان مغرب: 19/58

ان
یح

:  ر
اپ

چ
02

1 -
 65

60
79

17

بر شهوت )خواهش نفس( چیره شو

حكمتت به كمال مى رسد.

چهارشنبه - اول اردیبهشت ماه 1395 - سال نوزدهم - شماره  3982

شهردار قم با اشاره به تعدد ارگان های تصمیم گیر در 
شهرها گفت:  با این روش سرمایه های مردم به هدر می رود 
و در مقوله های مختلف باید مدیریت واحد شکل بگیرد تا 

بتوانیم اثرگذاری لازم را داشته باشیم.
دکتر سقاییان نژاد در برنامه اقتصاد مقاومتی سیمای 
مرکز قم اظهار کرد: ما به دنبال راه اندازی مرکز رشد در 
شهرداری قم هستیم تا بتوانیم شهرداری دانش بنیان را 
محقق کرده و داشته های خود را به ارزش افزوده و ثروت 

تبدیل کنیم.
وی بیان کرد: از شرکت های دانش بنیان و دانشگاهیان 
دعوت می  شود که به یاری مدیریت شهرداری بیایند و ما 

نیز در حال مهیا کردن زمینه ها هستیم.
کارآفرینی  عرصه  در  اینکه  به  اشاره  با  قم  شهردار 
می توانیم نقش آفرین باشیم اضافه کرد: اقدامات شهرداری 
بعضا می تواند ثروت های یك خانواده را افزایش داده و یا 
خود  سرنوشت  در  باید  مردم  و  کند  عمل  آن  عکس 
مشارکت داشته باشند تا صلاح یك شهر اسلامی تدوین 

شده و پیاده سازی شود.
وی با اشاره به مسئله مدیریت یکپارچه شهری بیان 
کرد: در برنامه ریزی برای یك شهر نیازمند برنامه واحد 
هستیم و اگر برنامه های متعدد برای یك شهر پیش بینی 

شود اجرای آن با مشکل روبه رو می شود.

سقاییان نژاد با بیان اینکه در حال حاضر 25 ارگان در 
شهر اظهار نظر می کنند و فرمان می دهند گفت:  با این 
روش سرمایه های مردم به هدر می رود و در مقوله های 
مختلف باید مدیریت واحد شکل بگیرد تا بتوانیم اثرگذاری 

لازم را داشته باشیم. 
وی افزود: به طور مثال کمیسیون های مختلفی در 
ارتباط زمین در شهر قم داریم و همه اینها در خصوص 

زمین تصمیم می گیرند.
به  امور  همه  نمی گوییم  کرد:  تاکید  سقاییان نژاد 
اجرایی  ارگان های  می گوییم  شود  واگذار  شهرداری 
برنامه های پنج ساله خود را به شهرداری ارائه بدهند و 

محور اجراییات شهر شهرداری باشد.
67 درصد بودجه شهرداری قم 

بر پایه عوارض است
دکتر سقائیان نژاد در بخش دیگری از سخنان خود با 
تاکید بر ضرورت مدیریت شهرها بر پایه منابع پایدار اظهار 
کرد: عمده بودجه شهرداری ها بر پایه منابعی است که 
ماندگار نبوده و در صورت تغییر شرایط اقتصادی شهر را با 
کمبود مواجه می کند که این مشکلاتی در مدیریت شهری 

ایجاد خواهد کرد.
وی با اشاره به ضرورت برنامه ریزی برای مدیریت و 
توسعه شهرها در آینده تصریح کرد: برای اینکه بتوان برنامه 

ریزی درستی برای آینده داشت و در پی آن تحقق برنامه را 
محقق کرد باید اعتبارات و منابع شهری تعریف شده باشد.

شهردار قم با بیان اینکه باید بودجه های پایدار برای 
شهر تعریف شود تا شهر بر پایه آن ها برنامه ریزی و حرکت 
کند، خاطرنشان کرد: 67 درصد بودجه شهرداری قم بر 
پایه عوارض است و زمانی که شاهد رکود یا رونق بازار 
ساخت و ساز هستیم برنامه های شهر دچار مشکل می شود 
و این مشکل با تعریف درآمد پایدار برای شهرها برطرف 
خواهد شد. وی یکی از راهکارهای تعریف درآمد پایدار 
شهری را مالیات بر ارزش افزوده عنوان کرد و گفت: برای 
مدیریت صحیح شهر تجمیع عوارض از اهمیت بالایی 
برخوردار است، چراکه علاوه بر کاهش حضور مردم در 

ادارات، مدیریت شهر را یکپارچه می کند.
سقائیان نژاد با تاکید بر اینکه امور مردم باید به خودشان 
مقاومتی  اقتصاد  ریشه  کرد:  خاطرنشان  شود،  واگذار 
واگذاری امور به مردم است و با شعار به تنهایی این امر 
محقق نمی شود و به نوعی برنامه ریزی ها علیه این مطلب 

و اقتصاد مقاومتی است.
وی با بیان اینکه بازنگری در قوانین شهرداری ها از 
اهمیت بالایی برخوردار است، گفت: برای پویایی شهر، 
در بحث خدمات شهری باید بازنگری در قوانین را شاهد 
باشیم، چرا که قوانین فعلی مربوط به 5۰ سال قبل است.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم با اشاره به پرداخت 
7۰ میلیون ریال تسهیلات بلاعوض دولت به کشاورزان این 
استان جهت استفاده از روش های نوین آبیاری، از اجرای 
سیستم آبیاری نوین در 5 هزار هکتار از اراضی کشاورزی قم 

درسالجاری خبر داد.
محمد رضا طلایی روز سه شنبه در حاشیه بازدید 
تعدادی از کشاورزان از پایگاه آموزشی ترویجی کریمه واقع 
در موقوفات شریف آباد روستای قمرود از توابع بخش مرکزی 
قم، اظهار داشت: اجرای این روش در یک برنامه بلند مدت 
5 ساله در دستور کار قرار دارد که پس از اتمام آن تقریبا 
9۰ درصد زمین های کشاورزی قم تحت پوشش آبیاری 
نوین اعم از قطره ای و همچنین آبیاری با استفاده از نوارهای 
تیپ قرارخواهد گرفت. وی با بیان اینکه تغییر الگوی کشت 

در سال های اخیر جز سیاست های استان بوده است و از 
ابتدای سال 94 نیز با جدیت شروع شد، افزود: بحث آب 
جزء چالش های بزرگ استان به شمار می رود، از این رو 
ما روش های جدیدی را برای آبیاری در قم اجرا کردیم که 
از جمله آن آبیاری با استفاده از نوارهای تیپ است. طلایی 
ادامه داد: اعتقاد ما این است اگر بخواهیم کشت پائیزه را 
پایدار کنیم با روش های آبیار مرسوم و سنتی مشکلاتی 
برای سفره های زیر زمینی آب بوجود می آید. رئیس سازمان 
جهاد کشاورزی قم با اشاره به اینکه در سال های 93 و 94 
به ترتیب در 1.5 و 25۰ هکتار از زمین های زراعی استان 
آبیاری تیپی اجرا شد، تصریح کرد: با ارزیابی های انجام شده، 
حجم آب مصرف شده در این روش یک سوم آب مصرف 
شده در روش های سنتی بوده است که البته با روش های 

جدید این میزان کمتر از این هم خواهد شد. وی همچنین 
با تاکید بر اینکه استفاده از روش نوین آبیاری هیچ تاثیری 
بر کیفیت محصول نداشته است، تصریح کرد: تمام مراحل 
رشد گیاه بوسیله محققان و کارشناسان جهاد کشاورزی 
ثبت و گزارش تفصیلی آن نیز استخراج شد که تاکنون هیچ 
مشکلی در بحث کمبود آب در گیاه مشاهده نشده است. 
وی با بیان اینکه تمامی اراضی که تاکنون تحت پوشش 
آبیاری نوین قرار گرفتند، در هنگام کاشت و داشت از شرایط 
و وضعیت بسیار خوبی برخوردار بودند، تصریح کرد: با توجه 
به مقایسه ای که میان زمین های آبیاری شده با روش نوین 
و همچنین زمین هایی آبیاری شده به روش سنتی صورت 
گرفته، اجرای سیستم های آبیاری نوین نتایج خوبی را به 

همراه داشته است.

مدیریت واحد شهری باید شکل بگیرد

انتقاد شهردار قم از تعدد نهادهای تصمیم گیر در حوزه شهری 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم عنوان کرد:

اجرای سیستم آبیاری نوین در 5 هزار هکتار از اراضی کشاورزی قم

اخبــار
مدیرکل نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری قم خبرداد:

راه اندازی رمپ و لوپ پل 9 دی 
تا اواسط اردیبهشت ماه

مدیرکل نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری قم از راه اندازی 
رمپ و لوپ پل 9 دی تا اواسط اردیبهشت ماه خبر داد.

عباس حلوائی زاده با اشاره به وضعیت تکمیل پروژه 9 دی به عنوان یکی 
از بزرگترین پل های شهری اظهار کرد: محور اصلی این پروژه مدت زیادی 
است که در اختیار مردم است و رمپ و لوپ های آن به سمت بلوار امام رضا و 
همچنین رمپ ورودی از بلوار امین باقی مانده که به زودی تکمیل خواهد شد.

وی با تاکید بر اینکه تکمیل پروژه 9 دی ظرفیت های ترافیکی بسیار 
خوبی را در شهر ایجاد خواهد کرد، گفت: این پروژه تاثیر بسزایی در کاهش 
ترافیك ورودی بلوار امین و ابتدای زنبیل آباد خواهد داشت و ترافیك را به 
سمت خیابان جوادالائمه هدایت می کند. مدیرکل نظارت بر امور عمرانی 
و ساختمانی شهرداری قم با بیان اینکه پس از پایان عرشه اصلی پل و اتمام 
قرارداد شرکت سازنده پل، سازمان توسعه و عمران شهرداری قم ادامه این 
پروژه را انجام داده است، افزود: پروژه رمپ و لوپ های پل 9 دی با اعتبار 6۰ 
میلیارد ریال با زمانبندی چهار ماه اجرایی شده است. وی با اشاره به انجام 
3 هزار و 7۰۰ مترمکعب بتن ریزی در پروژه رمپ و لوپ های پل 9 دی 
خاطرنشان کرد: رمپ و لوپ های پل 9 دی به سمت بلوار امام رضا با یك هفته 
تاخیر از زمانبندی تعیین شده، به طور کامل اجرایی شده و ظرف چند روز 
آینده در اختیار مردم قرار خواهد گرفت. حلوائی زاده به وضعیت اجرای رمپ 
خروجی پل از بلوار امین به سمت خیابان جوادالائمه اشاره کرد و گفت: این 
قسمت پروژه معارض ملکی دارد و به سرعت پس از رفع معارض تکمیل شده 

و پل 9 دی به طور کامل در اختیار مردم قرار خواهد گرفت.

مدیر عامل سازمان میادین شهرداری قم خبر داد:

احداث شهرک خدمات خودرویی
مدیر عامل سازمان میادین شهرداری قم گفت: شهرك خدمات خودرویی 
قم را در زمینی به وسعت چهل هکتار با برآورد سرمایه مورد نیاز دو هزار و 
پانصد میلیارد ریال و با فضاهای کارگاهی، محیط سبز، محیط  های اداری، 

تجاری و رفاهی احداث می شود.
علیرضا مظفری با اشاره به شروع عملیات احداث شهرك خدمات خودرویی 
در میدان بزرگ شهید رجایی و نقش بسزای این مجموعه در آینده اقتصادی 
استان قم افزود: اقدامات کارشناسی و اساسی در زمینه احداث این شهرك 
صورت گرفته است و اجرای این طرح علاوه بر این که نقش موثری در بهبود 

زیبایی منظر شهری دارد، آرامش را نیز برای شهروندان به ارمغان می آورد.
مدیرعامل سازمان میادین شهرداری قم در ادامه از آغاز واگذاری سرقفلی 
و اعیانی تعداد محدودی از غرف بلوك 11 میدان شهید رجایی با شرایط ویژه 
خبر داد و خاطر نشان کرد: متقاضیان به خرید این غرفه ها می توانند با مراجعه 
به سازمان میادین شهرداری قم نسبت به آگاهی از شرایط فروش اقدام نمایند.

علیرضا مظفری افزود: غرف مذکور موسوم به غرف بنکداران؛ در انتهای 
مسیر بلوك های 2 و 4 و 6 میدان بزرگ شهید رجایی احداث شده و از نظر 
موقعیت اقتصادی از جایگاه ویژه ای برخوردار است و مشارکت در این بخش 

می تواند جزو سرمایه گذاری های پرسود محسوب  شود.
وی با تأکید بر اینکه بخش خصوصی باید از فرصت هایی که ایجاد می شود 
به بهترین نحو بهره برداری کند، می گوید: سازمان میادین وظیفه دارد فضای 
مساعد را برای سرمایه گذاری ایجاد کند و بخش خصوصی نیز می تواند از این 

شرایط جدید و واگذاری ویژه استفاده مطلوب داشته باشد.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم اعلام کرد:

خروج 220 دستگاه تاکسی فرسوده
 از ناوگان حمل و نقل عمومی

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم گفت: 185 تاکسی فرسوده 
داخل شهری و 35 سواری شخصی خارج شهری در سال گذشته از رده خارج 

و 22۰ دستگاه فرسوده جایگزین شده است.
مرتضی عزتی با بیان اینکه سازمان نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم 
فعالیت خود را با 43۰ دستگاه تاکسی از سال 75 آغاز کرده است، اظهار کرد: 
هم اکنون نزدیك به پنج هزار و 7۰۰ تاکسی گردشی، خطی و بی سیم، پنج 
هزار وانت بار و سه هزار و 5۰۰ خودرو مدرسه و چهار هزار کمك راننده در این 
سازمان فعالیت دارند. وی با اشاره به اینکه نزدیك به 18 هزار راننده به صورت 
مستقیم با سازمان نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم در ارتباط هستند، اضافه 
کرد: با استفاده از این تعداد تاکسی  روزانه نزدیك به 21۰ هزار نفر در شهر قم 
جابه جا می شوند که 1۰ هزار نفر از آن ها از 96۰ دستگاه تاکسی بی سیم در 
قالب پنج شبکه مختل ف استفاده می کنند. مدیرعامل سازمان تاکسیرانی 
شهرداری قم خاطرنشان کرد: این سازمان به صورت کامل خدماتی بوده و 
درآمد و هزینه های آن برابر است و برای تحقق اهداف مختلف، 15 شرکت 
حمل و نقل و 6 شرکت حمل بار و یدك کش در امور مختلف با این سازمان 
مشارکت دارند. وی هوشمندسازی واحد صدور پروانه و تبدیل دفترچه های 
تاکسیران ها به کارت هوشمند را از دستاوردهای سازمان نظارت بر تاکسیرانی 
شهرداری قم در سال گذشته برشمرد و تصریح کرد: 185 تاکسی فرسوده 
درون شهری و 35 سواری شخصی برون شهری در سال گذشته از رده خارج 
و 22۰ دستگاه فرسوده جایگزین شده است. عزتی با بیان اینکه نزدیك به 24۰ 
دستگاه سواری شخصی به صورت ساماندهی شده جهت جابه جایی مسافران 
از قم به بخش های اطراف فعالیت دارند، عنوان کرد: سال گذشته 46 خودرو 

از این دستگاه ها به تاکسی تبدیل شده است.

شهردار منطقه هفت قم خبرداد:

حفر چاه های جذبی 
برای دفع آب های سطحی

شهردار منطقه هفت قم از حفر چاه های جذبی در این منطقه برای دفع 
آب های سطحی در سال جاری خبر داد.

علیرضا اقبالیان با بیان اینکه شهرداری منطقه هفت برنامه های متفاوتی را 
در بخش های عمرانی، خدمات و فضای سبز در سال 95 در نظر گرفته است، 
اظهار کرد: در این راستا امور مربوط به زیباسازی منطقه و توسعه فضاهای سبز 
و رفع مشکلات عمرانی در دستور کار شهرداری منطقه قرار گرفته است. وی با 
اشاره به زیباسازی و تعمیر پل های حجتیه و علیخانی خاطرنشان کرد: امسال 
درنظر داریم که بهسازی پل های شهید رجایی و معصومیه را به مرحله اجراء 
بگذاریم. شهردار منطقه هفت قم به تملك بخشی از حاشیه بلوار امیر کبیر اشاره 
کرد و افزود: این فضاها نیز در سال جاری به بوستان و فضای سبز تبدیل خواهد 
شد و احداث بوستان امیرکبیر نیز در حاشیه این بلوار در دستور کار داریم. وی 
بهسازی حاشیه بلوار زائر را از دیگر برنامه های شهرداری منطقه هفت عنوان 
کرد و افزود: نورپردازی و آذین بندی معابر منطقه نیز از برنامه هایی است که در 
بخش زیباسازی امسال اجرایی می شود. اقبالیان با اشاره به مشکل دفع آب های 
سطحی در منطقه هفت تصریح کرد: مجموعه عمرانی شهرداری منطقه هفت 
حفر چاه های جذبی در سطح منطقه را امسال در دستور کار قرار داده و تا پایان 
سال این کار اجرایی می شود. وی جدول گذاری انهار فرعی و تامین ایمنی 
بوستان ها را مورد اشاره قرار داد و افزود: طبق برنامه ریزی صورت گرفته امسال 

هزار و 6۰۰ متر جدولگذاری در سطح منطقه هفت صورت می گیرد.

شهردار منطقه 6 قم خبرداد:

 اختصاص بودجه 10 میلیارد ریالی 
جهت جلوگیری از آب گرفتگی

شهردار منطقه 6 قم با اشاره به اینکه عامل اصلی آب گرفتگی های شهری 
مشکلات زیرساختی است، گفت: امسال برای هدایت و دفع آب های سطحی، 
ترمیم جداول، ساماندهی و پوشش نهرها بالغ بر یك میلیارد تومان اعتبار 

پیش بینی شده است.
سید محمد موسوی منش با اشاره به افزایش حجم بارندگی های شهر قم در 
روزهای آغازین هفته جاری اظهار کرد: این حجم بارندگی سبب آب گرفتگی 
زیرگذر خیابان شاه ابراهیم شد به همین علت با هماهنگی  عوامل راهور استان 
این زیرگذر را در ساعات مشخصی برای عبور وسائل نقلیه مسدود و با استفاده 
از پمپ های سنگین جهت تخلیه آب ها اقدام شد. وی اضافه کرد: با توجه به 
ارتفاع پایین منازل واقع در خیابانهای بعثت و شهید شاهدی نسبت به دیگر 
مناطق و حجم بارندگی که خارج از ظرفیت کانال ها و انهار بوده در این منطقه 
شاهد پس زدگی آب و نفوذ آن به گودبرداری یکی از ساختمان های نیمه کاره 
بوده ایم که با هماهنگی سازمان آتش نشانی، ساکنین ساختمان های مجاور 
را تخلیه و با کمك دیگر مناطق شهری اقدامات لازم را برای ایمن سازی این 

منطقه انجام داده ایم.

در راستای ارتقا سطح تعاملات و 
همکاری فی ما بین بانک مهر اقتصاد 
و دانشگاه علوم پزشکی استان قم، 
بهروز درخشان شعب استان با دکتر 
ابوالفضل ایرانی خواه دیدار و گفتگو 

کرد.
بانک  روابط عمومی  گزارش  به 
مهر اقتصاد استان قم، رئیس اداره 
امورشعب بانک مهر اقتصاد استان 
قم در این دیداربا اشاره به نامگذاری 
حکیمانه سال ها، از سوی مقام معظم 
تدابیر  با  له  معظم  افزود:  رهبری، 
حکیمانه خود در چند سال اخیر، در 
نامگذاری سال ها بر مسائل اقتصادی 
بار  زمینه  این  در  و  فرموده  تاکید 
سنگینی را بر دوش مسئولین نهاده 
اند که باید همگان مخصوصا سربازان 

ولایت دراین زمینه گام بردارند. 
بهروز درخشان ادامه داد: بانک مهر اقتصاد با بیش از 8۰۰ شعبه در سراسر کشور، زیر نظر 
بانک مرکزی مشغول به فعالیت می باشد وکارکنان این بانک بسیجیانی متعهد و متخصص به 
کار و فعالیت هستند که این عمل باعث اعتماد مشتریان و توسعه بانک مهر اقتصاد شده است.

 بهروز درخشان درخصوص نحوه و شرایط پرداخت تسهیلات به متقاضیان، اظهار 
داشت: بانک مهر اقتصاد آمادگی لازم را دارد که در راستای توسعه و رونق اقتصاد استان، به 
صاحبان صنایع، بازرگانان و جامعه پزشکی تسهیلات پرداخت نماید و در پروژه های عمرانی و 

غیرعمرانی در بخش های خصوصی و 
غیر خصوصی بیش از پیش مشارکت 

نماید.
و  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
خدمات بهداشت درمانی قم نیز در این 
دیدار، ضمن تقدیر ازعملکرد بانک مهر 
اقتصاد استان قم، اظهار داشت: قابلیت 
ها، توانمندی ها و بوروکراسی بانک 
مهر اقتصاداستان قم که برخی ازآنها 
به نظرم ویژه و در مقایسه با دیگر بانک 
ها و موسسات اقتصادی، منحصر می 
باشد و خوشبختانه بر این باور هستم 
تعاملات و همکاری با بانک مهر اقتصاد 
می تواند نقش موثری در تحقق اهداف 
و برنامه های این مرکز و ارتقاء رسالت 

های مقدس خود داشته باشد.
دکتر ابوالفضل ایرانی خواه ادامه 
داد: بانک ها و موسسات مالی نقش محوری را در اقتصاد کشور دارا می باشند و محور اصلی 
هرتحول و ارتقائی در کشور هستند. قم به عنوان یک کلان شهر دارای زیرساخت هایی است 
که باید با برنامه ریزی، زمینه توسعه آن فراهم گردد، زیرا قم سرآمد تمامی شهرها است و به 
عنوان یک شهر علمی و دانشگاهی به شمار می آید و خدمات بانک مهر اقتصاد می تواند باعث 
رشد و رونق اقتصاد استان گردد و دقت نظر بانک مهر اقتصاد که معتقد است که می بایست 
منابع استان، در همین استان و در راستای شکوفایی طرح های عمرانی، صنعتی، درمانی و... 

مصرف گردد، بسیار زیبا و پسندیده است.

نماینده وزیر راه و شهرسازی در شورای حفظ حقوق 
بیت المال گفت: هیچ مجوز قانونی برای فرودگاه قم که در 
زمینی به مساحت 2 هزار و 95۰ هکتار احداث می شود صادر 

نشده است.
حسین معصوم در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: در سال 
1389 تفاهم نامه ای با حضور معاون برنامه ریزی استانداری 
قم برای احداث فرودگاه و شهرک تفریحی توریستی قم انجام 
شد اما آن تفاهم نامه اجازه اقدام برای احداث را نداد و ساخت 
فرودگاه را به دریافت مجوزهای قانونی منوط کرد. با این حال 
روند ساخت فرودگاه آغاز شد و حتی اقدام به فروش سهام 
شد که از نظر سازمان هواپیمایی کشوری و شورای عالی 
معماری و شهرسازی، این ساخت و ساز وجهه قانونی ندارد.

سازمان  اصلاح  قانون   5 ماده  اساس  بر  افزود:  وی 

فرودگاه های  احداث   1367 مصوب  کشوری  هواپیمایی 
بخش خصوصی و حتی دولتی حتما باید با موافقت اصولی 
این سازمان و مصوبه شورای عالی معماری و شهرسازی انجام 
شود که بر اساس مستندات موجود، فرودگاه قم تا کنون 
این مصوبات را از دو ارگان مذکور اخذ نکرده است. لذا از 
نظر سازمان هواپیمایی به آن مکان فرودگاه اتلاق نمی شود.

جلوگیری از احداث فرودگاه 
تا رعایت شدن حقوق بیت المال

معصوم با اشاره به طرح موضوع فرودگاه قم در جلسه ای 
که عصر یکشنبه 29 فروردین زیر نظر ستاد مبارزه با مفاسد 
اقتصادی برگزار شد، خاطرنشان کرد: در جلسه یکشنبه قرار 
شد طبق دادخواست جهاد کشاورزی قم خلع ید فرودگاه 
صورت گیرد که از نماینده دادستان کل کشور درخواست 

شد تا رعایت شدن حقوق بیت المال، جلوی احداث گرفته 
شود.

نماینده وزیر راه و شهرسازی در شورای حفظ حقوق 
بیت المال هم چنین گفت: کارگروهی زیر نظر ستاد مبارزه 
با مفاسد اقتصادی تشکیل شده که به صورت پنجره واحد 
با همکاری دستگاه های صادرکننده مجوز، مباحث مربوط 
به زمین خواری را به شکل تخصصی و به روز دنبال کند 
تا جلوی خلا ها و سوءاستفاده افراد گرفته شود؛ چرا که 
اطلاعات  نبود  از  ناشی  زمین خواری ها  از  مهمی  بخش 
دستگاه ها از یکدیگر است. البته معصوم اذعان کرد: پدیده 
زمین خواری به قدری تشدید شده که در مواقعی زورمان 

به زمین خواران نمی رسد.
وی با هشدار نسبت به اصلاحیه بند ه تبصره 6 بودجه 
سال 95 گفت: در این اصلاحیه ذکر شده باید به باغ شهرها 
و خانه باغ ها برق داده شود که اگر این اتفاق رخ دهد دیگر 
بنابراین  کرد؛  برخورد  زمین خواری  تخلفات  با  نمی توان 
مجلس باید قبل از تصویب چنین مصوبانی آثار آینده آن 
را بررسی کند و نسبت به نهایی شدن آن تامل بیشتری 

صورت دهد.
نماینده وزیر راه و شهرسازی در شورای حفظ حقوق 
بیت المال تاکید کرد: اگر بند »ه« تبصره 6 بودجه سال 95 
قانونی شود این پیام را به زمین خواران می دهد که ما در 
مبارزات قاطع نیستیم و برای هر تخلفی در آینده به نحوی 

مجوزهای قانونی صادر خواهد شد.
معصوم ابراز امیدواری کرد در سال »اقتصاد مقاومتی، 
اقدام و عمل« شاهد جدیت و تلاش هر سه قوه در کنار 
یکدیگر در حوزه زمین خواری باشیم؛ چرا که متاسفانه بیماری 
زمین خواری مزمن شده و لازم است تا ما به اقداماتمان 
شتاب بیشتری بدهیم. بدیهی است تا زمانی که جرم انگاری 
در حوزه زمین به صورت قوی انجام نشود اقدامات ما جنبه 

مسکن دارد و این پدیده ریشه کن نخواهد شد.

رئیس اداره امورشعب بانک مهر اقتصاد استان قم خبر داد:

 پرداخت تسهیلات به صاحبان صنایع،  بازرگانان و جامعه پزشکی

نماینده وزیر راه و شهرسازی:

فرودگاه قم مجوز ساخت ندارد

پیام قدردانی شهردار قم
شهردار قم با صدور پیامی از شرکت آیات عظام، علماء، مدیران و 

مسئولان کشوری و لشکری در مراسم یادبود درگذشت والده مکرمه 

خود تقدیر و تشکر نمود.

متن این پیام بدین شرح می باشد:

من لم یشکر المخلوق لم یشکر الخالق

مشیت الهی بر این قرار گرفت، مرحومه مغفوره والده اینجانب از 

این مرز و بوم به دیار باقی بشتابد. بی شك غم از دست دادن عزیزان 

و نزدیکان همیشه سخت و طاقت فرسا می باشد، لیکن ابراز همدردی 

و تسلیت و حضور گرم و صمیمانه دوستان، همکاران و بستگان عزیز 

باعث تسلی دل غمدیدگان می شود. بدین وسیله وظیفه خود میدانم 

به حکم ادب و قدردانی از همه عزیزان بالاخص آیات عظام، علماء، 

مدیران و مسئولان کشوری و لشکری که بذل محبت فرموده و با حضور 

در مراسم یادبود و یا ارسال پیام تسلیت و با نصب پلاکارد و تاج گل 

بنده را مورد عنایت قرار داده، همدردی خود را اعلام کردند و موجبات 

شادی روح والده از دست رفته و تسلی خاطر اینجانب را فراهم نمودند، 

صمیمانه قدردانی و تشکر نمایم. ضمن آرزوی سلامتی و سعادت برای 

همه عزیزان، شادکامی همگان را از درگاه حضرت احدیت خواستارم. 

باشد به شادی، محبت های شما بزرگواران را پاسخگو باشم.

دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد - شهردار قم

تقدیر  و تشکر

توصیه زیبا کلام به روحانی
گفته می شود: صادق زیبا کلام درخصوص عملکرد دولت در مقابل تخریب کنندگان و کسانی که 
در جهت عدم موفقیت دولت تلاش می کنند، گفت: به نظر من اشکال اساسی آقای روحانی در این است 
که همیشه در مقابل تهاجمات گارد دفاعی به خود می گیرد، آقای روحانی باید در یک ساعت وقتی که 
در صدا و سیما در اختیار دارد، به جای این که حرف های قشنگ بزند، خیلی صریح  و مستقیم به مردم 
بگوید، ای مردم! چرا در این مملکت این قدر فساد زیاد است. باید بیاید و به مردم بگوید که این یارانه 
پوپولیستی 45 هزار تومانی چه بلایی سر کشور آورده است. می تواند به مردم بگوید که فکر نمی کنید 
یارانه را باید اقشار کم درآمد جامعه دریافت کنند و باقیمانده آن را می توان صرف زیرساخت های اقتصادی 
کنیم؟ وی اضافه کرد: آقای روحانی باید بگوید چه شده است که 8 میلیون بیکار به وجود آمده است، 
روحانی باید بگوید که در این کشور در مقایسه با دیگر کشور ها چه قدر سرمایه گذاری صورت گرفته 
است، بگوید که چه رابطه معنا داری بین سرمایه گذاری خارجی، آمدن تکنولوژی، صنعت و ایجاد اشتغال 
و رفاه مردم وجود دارد. این کارشناس مسائل سیاسی تأکید کرد: به نظر من آقای روحانی باید بیاید واقعیت 
های اقتصاد را به صورت مستقیم و از تریبون صدا و سیما با مردم در میان بگذارد. این همان کاری است 
که آقای روحانی به هر دلیلی  از انجام دادن آن طفره رفته است. وی در پایان خاطرنشان کرد: برای پدر و 
مادری که فرزندانشان بیکار هستند، شنیدن قول رشد 5 درصد در سال آینده و ... دردی را دوا نمی کند. 

آقای روحانی باید واقعیات  این وضعیت را صادقانه با مردم در میان بگذارد.

چینی ها مالک جدید »آ.ث.میلان«
گفته می شود: گروهی از چینی های سرمایه گذار، تلاش گسترده ای را آغاز کرده اند تا مالکیت 
باشگاه فوتبال آ.ث.میلان را با پرداخت مبلغ 79۰ میلیون دلار از آن خود کنند. به گزارش ایرنا و به نقل از 
منابع آگاه اگر مذاکرات طرفین به خوبی ادامه یابد و مشکل خاصی بروز نکند پیش بینی می شود مالکیت 
باشگاه تا دو ماه دیگر یعنی در ماه ژوئن )خرداد - تیر( در اختیار طرف چینی قرار گیرد. باشگاه آ.ث.میلان 
متعلق به »سیلویو برلوسکونی« نخست وزیر سابق ایتالیاست اما یک کنسرسیوم چینی مدت هاست برای 
دستیابی به آن تلاش می کنندمذاکرات طرفین بر اساس گزارش روزنامه »ورزش« چین تاکنون مطلوب 
بوده و طرف چینی با بیشتر بندهای قرارداد موافقت کرده استگزارش ها حاکیست که این کنسرسیوم 
متشکل از سرمایه گذاران بخش های رسانه و همینطور منابع تجدیدپذیر انرژی است. آی تی وبایدو دو 
شرکتی است که گفته می شود، قصد خرید این باشگاه ایتالیایی را به ارزش 79۰ میلیون دلار دارند. ین 
گروه که نخواسته جزییات زیادی از این مذاکرات منتشر شود می کوشد تا قبل از تابستان و فصل جابجایی 
ها مالکیت باشگاه را بدست آورد. گزارش ها حاکی است که چین قصد دارد با تزریق سرمایه، پس از 
مالکیت باشگاه قدرت رقابتی آن را افزایش داده و از شرایط نامطلوب خارج کندبرلوسکونی نزدیک به 3۰ 

سال باشگاه را در اختیار داشته اما مدتی قبل اعلام کرد به دنبال فروش آن است.

اولین فرمانده هوانیروز سپاه منصوب شد 
گفته می شود: مراسم معارفه اولین فرمانده هوانیروز سپاه پاسداران انقلاب اسلامی  با حضور 
سرتیپ پاسدار محمد پاکپور فرمانده نیروی زمینی سپاه و جمعی از فرماندهان و مسئولین در محل ستاد 
فرماندهی نیروی زمینی سپاه برگزار شد. سردار پاکپور در این مراسم از سردار رحمانی به عنوان یکی از 
مؤسسین بالگردی سپاه یاد کرد و اظهار داشت: امیدواریم در مدتی کوتاه هوانیروزی داشته باشیم که بتواند 
مأموریت های اساسی نیروی زمینی سپاه را در شأن جمهوری اسلامی ایران به انجام برساند. همچنین 
در این مراسم سردار محمد رحمانی فرمانده هوانیروز سپاه با تشریح پیشینه ی توان بالگردی سپاه گفت: 
با برخورداری از نیروی انسانی مؤمن، متخصص، انقلابی، معتقد و پرشور و نیز آموزش های متناسب با 
مأموریت های نیروی زمینی به طور قطع هوانیروز سپاه به سرعت به توفیقات ارزنده ای دست خواهد یافت. 
گفتنی است؛ هوانیروز که زیرمجموعه نیروی زمینی سپاه محسوب می شود، به تازگی و با تدبیر فرماندهی 

معظم کل قوا تشکیل شده است.

ظریف نامزد دریافت جایزه چتم هاوس 
گفته می شود: اندیشکده چتم هاوس اعلام کرد: وزیران امور خارجه ایران و آمریکا به طور مشترک 
نامزد دریافت سالانه این موسسه مطالعاتی شده اند. اندیشکده انگلیسی چتم هاوس روزگذشته ضمن اعلام 
این خبر تاکید کرد که نقش کلیدی محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه ایران و جان کری، وزیر امور 
خارجه آمریکا در سال 2۰15 برای مذاکرات موفقیت آمیز هسته ای و حصول یک توافق تاریخی میان ایران 
و گروه 1+5 موسوم به برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( دلیل نامزدی این دو برای جایزه سالانه چتم 
هاوس در 2۰16 بوده است. بر اساس گزارش پایگاه اینترنتی اندیشکده چتم هاوس، لوران فابیوس، وزیر 
امور خارجه فرانسه به همراه کریستینا فیگورس یک دیپلمات از کشور کاستاریکا و به علاوه دانشمندی از 

نیجریه دیگر نامزدهای دریافت این جایزه هستند.

پرواز ناموفق زائران ایرانی به نجف
گفته می شود: هواپیمای قشم ایر به شماره پرواز 2233 که به علت آنچه که ترکیدگی لاستیک 
ذکر شده موفق به فرود در فرودگاه نجف نشد، به فرودگاه امام خمینی )ره( بازگشت. به گزارش ایسنا، 
این هواپیما ساعت 12 دیروز سه شنبه فرودگاه امام خمینی )ره( را به مقصد نجف اشرف ترک کرد اما 
به علت آنچه که از سوی مسوولان پرواز، بروز نقص فنی در لاستیک و کوتاه بودن باند فرودگاه نجف و 
همچنین شرایط آب و هوایی نجف اعلام شد موفق به فرود در فرودگاه نجف نشد و پس از سه بار تلاش به 
فرودگاه امام خمینی )ره( بازگشت. شایان ذکر است که مسافران این پرواز را تعداد کثیری از افراد سالمند 
و همچنین گروهی از اصحاب رسانه تشکیل می دادند که به خاطر این مشکل برخی از این سالمندان دچار 

حالت تهوع، سرگیجه و مشکل شدند.

شکایت برخی نمایندگان از وزارت کشور
گفته می شود: سخنگوی کمیسیون اصل 9۰ مجلس از شکایت برخی نمایندگان از وزارت کشور در 
مورد آنچه استفاده از افراد جهت دار در انتخابات خوانده اند خبر داد. مصطفی  افضلی فرد اظهار کرد: برخی 
نمایندگان به کمیسیون اصل 9۰ از وزارت کشور شکایت کردند که محتوای شکایت آنها استفاده از افراد 
جهت دار در انتخابات و افراد شناخته شده ای که به سود جویی در این عرصه معروف بودند، است. وی 
توضیح داد: یکی از این شکایت ها مربوط به یکی از نمایندگان استان آذربایجان شرقی است که نتوانسته 
جزء منتخبین مجلس دهم محسوب شود. شکایت ناظر بر این است که چرا وزارت کشور از افراد جهت دار 
به عنوان ناظر و اعضای هیات اجرایی در انتخابات استفاده کرده حال اینکه باید این افراد بی طرف باشند.

پیکر پاک 7 شهید مدافع حرم در قم تشییع می  شود
گفته می شود: پیکر پاک 7 شهید مدافع حرم از لشکر فاطمیون، اول اردیبهشت  در قم تشییع می شود. 
به گزارش سپاه استان قم، پیکر پاک 7 شهید مدافع حرم از لشکر فاطمیون امروزچهارشنبه اول اردیبهشت در 
قم تشییع می شود. گفتنی است تشییع پیکر 7 شهید مدافع حرم ساعت 16 از مسجد امام حسن عسکری 
)ع( آغاز خواهد شد. در این مراسم، پیکر پاک شهیدان مدافع حرم، حبیب رضایی، مهدی حسینی، عبدالحکیم 
رسولی، سید حسین حسینی، محمد جواد عسکری، خدابخش محمدی، حسن رضا رستگاری از مسجد امام 
حسن عسکری )ع( به سمت حرم مطهر حضرت معصومه )س( تشییع می شود. پیکر این شهیدان پس از 

مراسم تشییع و اقامه نماز میت، در قطعه 31 بهشت معصومه )س( به خاک سپرده خواهد شد.

اسارت 4 ایرانی در سوریه صحت ندارد 
گفته می شود: سید باقر حسینی عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس شورای اسلامی در گفتگو با 
میزان درباره اخبار برخی از رسانه ها پیرامون درخواست معارضان سوری مبنی بر آزادی 4 اسیر ایرانی در 
ازای 2 هزار نفر از تروریست ها اذعان کرد: با توجه به شواهد و اطلاعاتی که از سوریه در اختیار ما وجود 
دارد تا به این لحظه ما فرد یا افرادی را به عنوان اسیر در سوریه نداشته ایم. وی افزود: ممکن است افرادی 
در جنگ سوریه با گروه های تروریستی به اسارت گرفته شده باشند اما بعید می دانم این افراد ایرانی باشند.

بازیگر زن مشهور به ام اس مبتلا شد 
گفته می شود: آتنه فقیه نصیری با اشاره به بیماری خود گفت: مبتلا به بیماری ام اس شده ام اما 
خوشبختانه این بیماری پیشرفته نیست و تحت درمان هستم. وی ادامه داد: هنگام بازی در مجموع 
شمعدونی به کارگردانی سروش صحت متوجه بیماری ام اس شدم و مدت دو سال است که در حال مداوا 

هستم البته بیماری پیشرفته نیست و می توانم راه بروم و کارهای روزانه را انجام بدهم. 

نامحــرمانه

معاون برنامه ریزی استاندار قم با بیان اینکه باید از روش سنتی در امر کشاورزی فاصله 
بگیریم، گفت: کشاورزی سنتی خروجی مطلوبی ندارد و باید از روش های نوین و مهندسی 

بهره گرفته شود تا به نتیجه مطلوب دست یابیم.
سیدحسن رضوی امروز در گفت و گو با خبرنگار فارس در قم با تاکید بر ضرورت بهره 
گرفتن در امور کشاورزی از بخش خصوصی اظهار کرد: استان قم دارای ظرفیت های بالقوه و 
بالفعلی در بخش تشکل های مردمی و بخش خصوصی است که در معیارهای ارزیابی استانی 

و ملی باید به آنها بیش از پیش توجه شود.
وی پنج برنامه قبلی توسعه استان را مورد توجه قرار داد و افزود: باید مباحث گوناگونی را 
در این زمینه ارزیابی کنیم و به نتیجه مناسبی دست یابیم که در این راستا می توان عنوان 
کرد بیش از نیمی از برنامه ها به بهره وری ارتباط دارد که این مسئله خود دارای مباحث 

گسترده ای است.
معاون برنامه ریزی استاندار قم با بیان اینکه نسبت به مسئله بهره وری با استفاده از 
فناوری های برتر در زمینه کشاورزی غافل هستیم، تصریح کرد: در طول سال های گذشته 

نسبت به این مسائل توجهی نداشتیم و همچنان سنتی عمل می کنیم.

رضوی اضافه کرد: سنتی عمل کردن در کشاورزی موجب شده است خروجی های 
مطلوبی از باب منابع و سرمایه نداشته باشیم و کشورمان همچنان در زمینه تولید سیب زمینی 
و پیاز با مشکل جدی روبرو بوده و هنوز تفکرات غیرعلمی و مهندسی در کشور حاکم است.

رضوی با تاکید بر اینکه بزرگ ترین سرمایه ای که وجود دارد و از آن بهره نمی بریم، وجود 
نیروی انسانی متخصص است، ادامه داد: باید این شهامت را داشته باشیم و مسیر را عوض 

کنیم، زیرا با رفتن به سمت و سوی مسیر نادرست هرگز به مقصد نمی رسیم.
وی اظهار کرد: برخی افراد نمی خواهند باور کنند که کار باید به بخش خصوصی سپرده 
شود تا رشد قابل توجهی پیدا کند و در این راستا از گذشته عبرت نمی گیریم و فقط نگاهمان 
به آینده است، در حالی که اگر امروز را ساختیم می توانیم روی آینده حساب جدی باز کنیم.

معاون برنامه ریزی استاندار قم ادامه داد: باید کشاورز را به این باور برسانیم که نباید زحمت 
خود را به رایگان و یا بهای کم بفروشد و در این زمینه باید وقت گذاشته شود تا بتوانیم تغییر 

فرهنگ دهیم تا از سرمایه موجود استفاده مطلوبی ببریم.
رضوی خاطرنشان کرد: آموزش مستمر مجموعه  و انتقال مفاهیم می تواند بسیار موثر باشد 

و برای تحقق این برنامه باید هزینه کنیم تا بتوانیم خروجی مطلوبی داشته باشیم.

معاون برنامه ریزی استاندار قم:

کشاورزی به روش سنتی خروجی مطلوبی ندارد


